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Integraal 
in de RAl 

~ 3 -
uitgewerkte te~. 
op 17 november 1979. 

Ik heet U alle van harte welkom. 

congres 

Er staat ons vandaag heel veel te wachten, waarvan 
tot mijn spijt, voor wat de hoofdmoot betreft 
weinig opwindends, maar toch wel erg belangrijk 
en ik hoop dat we daar vandaag toch in een redelijk 
korte tijd met elkaar allemaal door heen komen. 

Er zal over een groot aantal amendementen gestemd 
moeten worden en het eerste dat ik zal doen, is 
het benoemen van een stembureau, dat achter ons 
zal plaatsnemen. 
Ik zou in het stembureau willen benoemen mevrouw 
Doornsbal uit Katwijk, de heer Fleskens in Breda 
en de heer Kort te Hollandscha Rading 
de heer Troost te Voorburg en mevrouw Venis uit 
Zaanstad. 
Ten dele heeft het stembureau al plaats genomen, 
de heer Troost uit Voorburg, die zal het voor
zitterschap van het stembureau op zich nemen. 

Wij hebben voorgesteld om te proberen eerst 
een aantal hoofdlijnen, die door de regelementen 
heenlopen met elkaar vast te stellen. 
En mag ik U misschien vragen om daartoe blz. 3 
van de beschrijvingsbriefje zoals die is afgedrukt 
geweest in Vrijheid en Democratie voor U te 
nemen onder het hoofd toelichting, in die toe
lichting is een aantal punten opgenomen, 17 
om precies te zijn en we zouden die eerst in 
algemene zin willen zien of de vergadering 
daar achter staat. 
Punt 1 is het regelement beginnen met begrips
bepalingen, het hoofdbestuur beveelt dat aan. 
U gaat er in beginsel mee akkoord? 
Dank U zeer. 
Tweede punt is ook door het hoofdbestuur aan
bevolen dat het systeem dat wij kenden bij de 
kamerkandidaatstelling dat aan de zittende leden 
wordt gevraagd of ze bereid zijn nieuwe kandi
daturen in overweging te nemen, dat het ook zal 
worden doorgetrokken in de regelementen van de 
Provinciale Staten en Gemeenteraden, U gaat er 
ook mee akkoord? 
Derde algemene lijn is dat individuele leden 
aan het begin van de procedure namen mogen 
noemen van de groslijst aan het bestuur van hun 
afdeling.Dat is een nieuwigheid, die we hebben 
ontleend aan het regelement van de Eerste Kamer, 
gaat U ook mee akkoord? 
Derde punt is, dat de hoofdlijnen van de kandidaat
stelling, die zullen in het vervolg met data erbij 
aan het begin van de procedure in Vrijheid en 
Democratie worden gepubliceerd, zodat niet alleen 

Blad No. 1 

Cople 

Band No. 
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het kader de afdelingen de kamercentrales maar 
ook de leden zich ervan bewust zijn dat hen 
bepaalde rechten toekomen en dat de kandidaat
stelling in een partij als de onze van de bodem 
af van de basis af begint. 
U gaat er ook mee akkoord ? 
Dan is het vijfde punt dat de ledenvergaderingen 
van de afdelingen beslissen over plaatsing op 
de groslijst. 

Blad No. 2 
Cople 

Band No, 1 

I k heb gezien dat daar een amendement is opgekomen, 
ze zullen daar bij dat amendement natuurlijk 
nader over beslissen, maar ik dacht dat de alge
mene lijn dat de ledenvergadering daar over 
beslist akkoord was. 
Dan het zesde punt dat is dat zoveel mogelijk 
zal worden gepubliceerd als het verkiezingen 
betreft voor de kamers in het partijorgaan 
en anders in de organen van de kamercentrales 
voor zover die er zijn, de groslijsten en de 
technische adviezen. 
Daar is ook in de regelementen opgenomen wat er 
in zo'n technisch advies moet staan, terwijl 
dat niet naar willekeur door hoofdbestuur of 
ander bestuur kan worden bepaald. 
U gaat er ook mee akkoord ? 
Dan is het zo dat het regelement voor de Provin
ciale State nogal drastisch gewijzigd is ten 
opzichte van de procedure die bestond,de procedure 
die bestond was nog al een compacte kandidaat
stelling procedure was er werden tegelijkertijd 
kandidaten voor de groslijst genoemd en de volg
orde van voorkeur kon bepaald worden. 
Wij meenden dat dat een beetje uit elkaar gehaald 
moest worden zodat ook daar duidelijke lijnen 
lopen tussen eerst groslijst dan volgorde van 
voorkeur en op die manier wordt trapsgewijze 
opgebouwd. 
Dan punt acht, daarin zijn de verschillende 
fasen van de kandidaatstelling uiteengezet, het 
hoofdbestuur heeft die verschillende fasen 
aanbevolen uit de amendementen is niet gebleken 
dat daartegen bezwaren zijn geopperd. 
Mag ik U voorstellen, dat U die algemene lijn 
aanvaart? 
Dan is het zo dat een voorlopige eindbeslissing 
die wordt dan voor wat de Eerste Kamer betreft 
genomen zoals voorheen, door Partijraad en 
Statenleden, voor wat de Tweede Kamer betreft 
door de Verkiezingsraad, de Provinciale Staten 
gebeurt het door de Centrale Vergadering van de 
Statencentrale en in de afdelingen voor de 
Gemeenteraden gebeurt het in één keer. 
Definitief door de ledenvergadering van de afdeling. 
U gaat toch met die opzet akkoord?? 
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Dan krijgen we het tiende punt.De definitieve 
kandidatenlijst wordt opgesteld voor wat de 
Eerste Kamerleden betreft door de Staten frac
ties, die zijn nu eenmaal wettelijk bevoegd 
om die kandidaten te stellen. 
Voor wat de Tweede Kamer betreft zullen we 
dat nader behandelen bij het volgende punt, maar 
wij stellen voor dat het gewoon zo blijft bij de 
algemene vergadering, die dan eventueel kandi
daatstellingsvergadering genoemd zou gaan worden. 
Dat hangt er vanaf. 
Bij de Proviciale State gebeurt de uiteindelijke 
kandidaatstelling door de kamercentrale of de 
gekombineerde kamercentrale en zoals ik daar
net al zei voor wat de gemeenteraden betreft 
door de ledenvergadering van de afdeling. 
U gaat ook daarmee akkoord? 
De uitsluiting van deelneming daar zullen we 
waarschijnlijk het grootste deel van de middag 
mee zoet zijn, dat punt slaan we nw over • 
U hebt gezien dat we de amendementen die daarop 
zijn ingediend, zoveel mogelijk hebben gegroe
peerd en dat we vanochtend een lijst hebben 
ontvangen, voor zover U die niet gekregen hebt 
moet U die zien te achterhalen,een lijst hebt 
ontvangen alle altenatieven zo'n beetje onder
elkaar staan,met daarachter genoemd de amende
menten die daarop betrekking hebben. 
De inlevering van de kandidatenlijst is nauw
keuriger omschreven dan vroeger het geval was 
en de procedure voor kamerontbinding Eerste en 
Tweede Kamer die is op dezelfde wijze als vroeger 
wij hebben verder opnieuw geregeld,maar eigen
lijk aan de praktijk aangepast hoe het moet, 
wanneer er klachten komen omdat er van de pro
cedures zouden zijn afgeweken.Bevoegdheden van 
hoofdbestuur en dagelijk bestuur om in te grijpen 
zijn nader geregeld.Ook daar is een amendement 
op, zodat we daar geen beslissing nemen bij deze 
inleiding,maar bij desbetreffende artikel en dan 
hebben wij als nieuw element ingevoerd dat ook 
bij de Proviciale State en de Gemeente Raden de 
zittende leden de bevoegdheid hebben om in de 
vergadering het woord te voeren. 
Dat is nieuw, wanneer de vergadering vanmiddag 
mocht besluiten, dat de zittende leden helemaal 
niet meer uitgesloten worden dan spreekt het 
vanzelf dat ze bevoegdheid hebben om het woord 
te voeren, maar het voorstel van de commissie 
is ook wanneer die uitsluiting tot op 
zekere hoogte blijft bestaan, dat dan die zit
tende leden wel op de vergadering toegelaten 
zouden kunnen worden, om het woord te voeren. 
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Dames en Heren, ik geloof dat het het verstan
digste is om nu te proberen de artikelen van de 
regelementen voor de Eerste Kamer de Tweede Kamer 
en de Proviciale State zoveel mogelijk tegelijker
tijd naast elkaar te behandelen zoals zij zijn 
afgedrukt, daarbij dan ook de amendementen aan 
de orde te laten komen,als we die artikelen naast 
elkaar behandelen, zodat we steeds een artikel 
van ongeveer gelijke strekking tegelijkertijd 
bespreken, dan kunnen we ervan uitgaan, dat wan
neer het slaat de interventie op Tweede Kamer 
of Eerste Kamer, dat dan vermoedelijk in 
gelijke zin wordt gedachttén aan zien van 
Provinciale State, als dat niet zo is dan zou 
U dat er ook weer bij moeten zeggen. 
Daarbij zou ik willen overslaan die artikelen, 
die betrekking hebben op de uitsluiting, omdat 
dan straks als een geheel te behandelen,als we 
de regelementen voor Eerste en Tweede Kamer en 
Proviciale State hebben gehad,komt daarna de 
Gemeenteraden aan de orde en in dat kader zullen 
we dan ook de uitsluitingsartikelen behandelen. 

Dan stel ik,als U met deze wijze van vergaderen 
akkoord kan gaan aan de orde de artikelen 1, 
de begripsbepalingen voor de drie regelementen. 
Eerste Kamer, Tweede Kamer, Provinciale State. 
Er zijn geen amendementen ingediend, wil iemand 
het woord over de artikel~ 1 van de drie rege
lementen.Zoniet, dan stel ik vast dat U zich 
daarmee kunt verenigen. 
Artikel 2 : van Proviciale State, dan staat apart 
dat is de kwestie dat in de meeste provincies 
de Kamercentrale gelijk valt met de provincie, 
behalve in de grote provincies Noord-Brabant, 
Gelderland, Zuid-Holland en Noord-Holland daar 
moeten die Kamercentrales worden gekombineerd. 
Er zijn geen amendementen op artikel 2 Provin
ciale State ingediend, niemand vraagt het woord 
dan is ook dat vastgesteld. 
Dan krijgen we artikel 2 van de Eerste Kamer 
en de Tweede Kamer en artikel 3 voor Provinciale 
State, daar is ingediend een amendement nummer 
4 door de afdeling Utrecht. 
Wil de afdeling Utrecht dat toelichten? 
Niet toelichten.Wat is het geval?In artikel 3 

Blad No. 4 
Cople 

Band No. 1 

heeft de kommissie voorgesteld dat het hoofdbestuur 
aan alle zittende leden vraagt of zij opnieuw 
kandidaat willen zijn. Utrecht stelt voor omdat 
door een centrale bestuur te laten doen.Op zich 
zelf heeft Utrecht logisch gelijk, het is een taak 
van het centrale bestuur, de kommissie heeft alleen 
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gedacht,als het centraal gebeurt, dan worden 
de kamer centrales van administratieve werkzaam
heden ontlast, dus dat is een praktische reden om 
het zo voor te stellen. 
Het amendement van de afdeling Utrecht , we gaan 
daarover stemmen.U hebt rode kaarten die gelden 
voor 10 stemmen, blauwe kaarten die gelden voor 
5 stemmen en witte kaarten die gelden voor 1 stem, 
we zullen de stemmingen beginnen altijd met de 
zwaarste stemmen, wie steunt het amendement van 
de afdeling Utrecht rode kaarten omhoog. Wie 
is daarvoor?? 

Dank U Zeer. 
Wie is daar tegen?? 
Alleen rode kaarten. 
Dank U zeer 
'die 
1.clie 
vJie 
'die 

is 
is 
is 
is 

daarvoor blauwe kaarten omhoog. 
daartegen? Blauwe kaarten omhoog. 
daarvoor? Witte kaarten omhoog. 
daar tegen? Witte kaarten omhoog. 

Het stembureau deelt mee, met ruime meerderheid 
verworven,dank U zeer. 

Dan gaan we dus ••• dit amendement is dus niet 
aanvaard, dan breng ik in stemming de artikelen 
2 en 3 ongewijzigd. 
Wil iemand daarover het woord? Niemand? 
Dan veronderstel ik dat U zich daarmee kunt ver
enigen.Dan krijgen we de aankondigingsartikelen. 
3, 3 en 4 geen amendementen, wil iemand het woord? 
Iedereen kan zich ermee verenigen? Dan is dat 
aanvaard. 
Dan krijgen we artikel 4, voor de afgelopige 
kandidaten en artikel 5 de Provinciale State, 
daar is ingediend amendement nummer 1 van de 
afdeling Utrecht op alle 3 de artikelen, maar 
wel op het tweede lid, dus op artikel 4-2. 
Vier twee en vijf twee is een amendement Utrecht 
dat inhoudt dat de ledenvergadering niet bevoegd 
zou zijn om namen op de goslijst te plaatsen, 
van mensen die niet tevoren bij het bestuur zijn 
aangemeld.Wil Utrecht dat toelichten? 

Dank U voorzitter. 
In de artikelen ••• 

Een ogenblik •• met het oog op de notulen, deel 
ik mede dit is mijnheer Kok uit Utrecht en de 
andere sprekers zeggen het bij voorkeur zelf. 
Dan kunnen we naderhand toch vinden, wie er 
gesproken heeft. 
Het woord is aan mijnheer Kok. 

Blad No, 5 
Copie 

Band No, 1 
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Dank U voorzitter. 
Artikeljn, die we zojuist hebben aangenomen, 
artikel 3 en 4 noemen we allemaal een bepaalde 
termijn voor het noemen van kadidaten. 
Wanneer nu in de artikelen 4-4 en 5 gezegd wordt, 
dat ook tijdens de ledenvergadering namen genoemd 
kunnen worden, dan heeft het erg weinig zin 
om de eerste termijn gaan noemen • 
Wanneer de kommissie zegt dat het een erg nuttige 
zaak kan zijn om tijdens die ledenvergadering 
van gedachten te wisselen en eventueel nog met 
nieuwe kandidaten te komen, dan ben ik daar op 
zich wel mee eens,alleen dan vraag ik me nog 
wel af, wat de termijnen in artikelen 3-3 en4 
doen.Artikel 3 Eerste Kamer kan het nog, daar 
staat 3 weken na de dag, dus dat kan ook nog 
10 weken zijn, maar bij 3/2 Kamer en 4 Provi
ciale State, daar staat een uitdrukkelijke datum 
van 1 april of 1 juni. 
Het lijkt ook dat je daar toch een vrij duidelijke 
keuze moet gaan maken, of geen definitieve datum 
moet gaan noemen in 3/3 en 4 of in artikel4/4 en 5 
de zaak op een gegeven moment onverstaanbaar 
de ledenvergadering kun je de eh •• nog verder 
met kandidaten komen.We zijn erg bang, wanneer 
dat dit wanneer dit wel zo blijft, het praktijk 
zal gaan worden dat niemand eigenlijk de moei-

Blad No. 6 
Cople 

Band No. 1 

te neemt om van te voren n.l. kandidaten te noemen • 
Dat het allemaal zal gebeuren op de ledenvergadering 
en dat het verzenden van een oproep en met het 
daarin noemen van namen erg weinig zin zal hebben. 
En dat op die manier de leden van te voren 
de mogelijkheid ontnomen wordt om met elkaar 
overleg te plegen over de kandidaten en erover 
na te denken. 
Dank U. 

Is natuurlijk mogelijk dat leden van bevoegd
heid om van te voren namen te noemen geen gebruik 
zullen maken wanneer ze zich ervan bewust zijn 
dat dat op de vergadering ook nog kan, de kom
missie heeft voor ogen gestaan, dat we juist de 
participatie van leden ook van diegene,die 
misschien verhinderd zijn om naar zo'n leden
vergadering toe te gaan, wilde vergroten. 
De oproep om namen te noemen gebeurt centraal 
in het partijorgaan, daar hoeven de afdeleingen 
verder niet een bepaalde publikatie zelf voor 
te verrichten, partijorgaan publiceert dat met 
name kan noemen voor kandidaten voor Eertste en 
Tweede Kamer en Provinciale State. 
De afdelingsvergadering kan na onze ordeel 
net als dat vroeger was best in onderling overleg 
nog tot de slotsom komen, dat er een aantal hele 
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geschikte kandidaten is, die ongelukkigerwijze 
niet zijn genoemd.In een partij als de onze 
moeten we dacht ik altijd ruimte geven tot 
onderlinge gedachtenwisseling van daaruit 
komt een mening naar voren. 
Vandaar dat het bepaald de kommissie een verarming 
zou vinden,wanneer de ledenvergadering van een 
afdeling zichzelf zou blokkeren door te zeggen: 
ja,we hadden zo graag die mijnheer of mevrouw 
wel op de goslijst willen zetten, maar jammer
genoeg is hij door niemand genoemd. 
We zijn dus van mening aan de ene kant, die 
namen laten indienen, met name voor mensen die 
verhinderd zijn om naar zo'n ledenvergadering 
toe te gaan aan de andere kant moet in zo'n 
ledenvergadering gedachtwisseling kunnen plaats 
vinden, die een open karakter heeft. 
Dat is het standpunt van de kommissie. 
Wie nog meer her woord hierover? 
dan zou ik over willen gaan tot stemming. 
Wie steunt het amendement van de afdeling Utrecht? 
om het laatste deel dat begint met de woorden 
de ledenvergadering kan als voorlopig kandidaten 
ook personen voordragen die niet van te voren 
aan het bestuur van de afdeling zijn genoemd 
omdat te schrappen. Utrecht wil dat schrappen. 
Wie is daarvoor? Rode kaarten omhoog. 
Wie is daar tegen ? Rode kaarten omhoog. 
Wie is daarvoor? Blauwe kaarten omhoog. 
Wie is daartegen? Blauwe kaarten omhoog. 
Wie is daarvoor? Witte kaarten omhoog. 
Wie is daar tegen? Witte kaarten omhoog. 
De voorzitter deelt mee,dat het amendement 
Utrecht met zeer ruime meeJderheid is verworpen. 
D . . d art~Ke en oeen t . d. d an Z~Jn er ver er op deze amenasman en ~nge ~en • 
Waar artikel als geheel stel ik aan de orde, 
wil iemand daar het woord nog over voeren? 
Is dat niet het geval, dan stel ik vast, dat 
de vergadering met deze artikelen4/4 en 5 kan 
verenigen. 

Artikel 5/5 en 6 over het technisch advies. 
Waarbij op artikel 6 lid 2 van de Provinciale 
State amendement nummer 5 van Utrecht is inge
diend, dat dan ook weer betrekking heeft op de 
artikelen 8 en 10 , maar dat komt bij die gele
genheid wel aan de orde. 
Amendement nummer 5 , wil Utrecht dat toelichten? 
Dan zal ik meedelen waarover dat gaat. 
Kommissie, althans het hoofdbestuur, kommissie 
misschien helemaal niet heeft gezegd, we · staan 
betrekkelijk neutraal tegenover • 
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Utrecht zegt: in het technisch advies kan 
ook de bepaling voorkomen dat voor de niet 
verkiesbare plaatsen leden van de V.V.D. 
kandidaat worden gesteld, die niet op de goslijst 
hebben gestaan. 
Een bepaling die we wel kennen bij de Tweede 
Kamerdie niet is voorgesteld door de kommissie 
voor wat betreft Proviciale State, maar die daar 
inderdaad naar endoordeel ook best in zou kunnen 
staan. 
Wil een van de leden van de kommissie zich daar
over nog uitlaten? 
Mijnheer Nijhaan •• Gaat Uw gang •• 

Ik dacht voorzitter, dat als je een gQ~ lijst 
samenstelt, dat de bedoeling is, dat iedereen 
die daar op een al of niet op een verkiesbare 
plaats bereid verklaart om op te gaan staan 
dat daarmee die goslijst in beginsel ook een 
imitatieve opsomming dient te bevatten, dat 
hoort de Tweede Kamer voldoende gewichtige redenen 
zijn om daar een uitzondering op te maken, maar 
ik zie het dan persoonlijk sprekende bepaald 
als een uitzondering en niet als een noodzaak 
voor andere verkiezingen met name niet voor 
Provinciale State Gemeente Raad is hier dacht ik 
nog niet aan de orde en dus de uitzondering 
beperken alleen de Tweede Kamer en ik zou dus 
willen zeggen dat het amendement misschien niet 
zoveel zou schaden ,maar~h •• met een , neen\ 
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ten principale toch eigenlijk niet zou moeten worden 
aangenomen. 

Dank U wel , Utrecht toch nog wel iets ter ver
dediging? 

Ja, heel kort voorzitter. 
Dit amendement heeft niet de bedoeling tot iets 
te dwingen, het schept alleen de mogelijkheid 
en ik dacht dat het bepaald niet zou schaden 
om die mogelijkheid in het regelement te hebben, 
of er al dan Riet gebruik van gemaakt wordt, 
of gebru~~m~~n moet worden, is een heel andere 
zaak en dat wordt bij elke verkiezing wel 
bekeken. 

Dank U zeer. 
Valt bovendien nog op dat de Kamer Centrale Bestuur 
en de centrale vergadering zelf het in de hand 
heeft om het wel of niet toe te passen, want 
het wordt bij technisch advies bepaald, of het wel 
of niet gebeuren mag. 
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Wie is voor het amendement Utrecht nummer 5 
op artikel 6 wit, 3 Provinciale State 
Wle is voor ? Rode kaarten omhoog. 
Wie is tegen, rode kaarten omhoog. 
Wie is voor, blauwe kaarten omhoog. 
Wie is tegen, blauwe kaarten omhoog. 
Witte kaarten, voor omhoog. 
Tegen, witte kaarten. 
De vergadering lijkt ook zo'n beetje neutraal. 
Dit zijn er meer •• geroezemoes •. 
Dank U zeer, het stembureau gaat nu even tellen. 
Kunnen we stembiljetten late ruilen?Kunnen ze 
wisselen, witte inleveren tegen rode? 
Dames en heren ik zie dat door volmachten ver
moedelijk een aantal afgevaardigen over grote 
aantalin witte kaarten beschikken. Die zijn 
dan kennelijk van meer dan een afdeling afkomstig. 
Ik zou de gelegenheid open willen stellen, dat 
ieder die meer dan 10 of 10 witte kaarten heeft, 
probeert ze om te ruilen in rode en vijftallen 
kunnen worden omgeruild in blauwe. 
Dat vergemakkelijkt het stemmen, tenzij U na
tuurlijk verdeelde opdrachten hebt gekregen. 
Dan mag dat niet. Gelach •• Maar als U daarvoor 
zou voelen inplaats van hele handen vol witte 
kaarten te zitten, dan is er gelegenheid om ze 
om te wisselen. 
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In de hal ? Wordt nu belangrijk over getelefoneerd. 
Geroezemoes •• 
Het stembureau is tot de konklusie gekomen dat 
het met krappe meerderheid is verworpen. 
De procedure schrijft voor, dat indieners, die 
mogen het resultaat dat het stembureau heeft 
vastgesteld betwisten.Doen de indieners dat ? 
Maar U hebt wel gelijke rechten. 
Geroezemoes ••• 
Het was overigens ook onze indruk, maar dat zegt 
niet zoveel natuurlijk. 
Vreselijk hoog. 
Dan waren dat een amendement op artikel 5 lid 4 
Tweede Kamer van de kamercentrale Leiden, nummer 2 
van de amendementen. 
Dat is aanbevolen. 
Is iemand die daar tegen wil stemmen? 
Niemand, dat is heel mooi. 
Dan is er een amendement op artikel 6 
2 amendementen een van Utrecht nummer 
aanbevolen, dat is een redaktionele 
en dan is daar ook nog amendement 7a 
op het slot van artikel 6 l~d 5. 
Wil Utrecht dat toelichten? 

lid 5 
6 dat lS 

verbetering 
van Utrecht 

Dat gaat over dat medelingenblad, waarvan Utrecht 
zegt dat moet er gewoon zijn. 

9 
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Dank U, voorzitter. 

Wij hebben niet zozeer willen zeggen, dat dat 
periodiek of mededelingblad er moet zijn, wat WlJ 

wel willen zeggen is dat het hoofdbestuur, wanneer 
het wat wil publiceren voor een algemene vergade
ring dat doet in V&D, dat een afdeling wanneer 
ze iets wil publiceren dat doet in een afdelings
blad of in de oproep, maar dat we bij de Kamer
centrale altijd merken, dat alleen maar brieven 
gaan naar afdelingsbesturen en dat VVD leden 
binnen een gebied van de kamercentrale dat 
allemaal moet horen, hetzij op een afdelings
vergadering hetzij in een mededelingenblad 
van de afdeling en dat moet dan weer net op 
tijd kunnen verschijnen. 
Wat wij met het amendement beogen, is dat wanneer 
belangrijke zaken aan de orde zijn in de kamer
centrale en dat gebeurt nog wel eens, dat dan de 
kamercentrale mededelingen doet aan alle 
VVD leden ~ew~~A wonende binnen het gebied van 
de kamercentrale, wat er op de agenda staat 
eventuele voorstellen van kandidaten enz., dat 
hoeft wat ons betreft een periodiek of een me
dedelingenblad te zijn, het kan ook een eenvou
dige oproep zijn voor de betreffende vergadering. 
Ik dacht dat ook een simpele oproep met enige 
ruime interpretatie zou vallen onder de woorden 
periodiek of mededelingenblad, zodat ook die 
twee woorden geen amendement heeft ingediend, maar 
het gaat er simpel om dat alle leden van de 
kamercentrale op de hoogte wordt gebracht. 
Dank U. 

Je, hêt R~êblêam is dat Utrecht niet een amende
ment heeft ingediend, waarin staat hoe het dan 
wel moet, als er geen mededelingenblad is of 
periodiek.Ik begrijp dus nu, dat U zegt dan moeten 
ze maar een brief sturen of iets dergelijks 
maar dat amendement is er niet. 

Neen, voorzitter ik heb net gezegd, ik wil het 
best gaan interpreteren, ik versta onder een 
mededelingenblad ook best een oproeping voor 
elke vergadering uitkomt. 

Ja,ja •• geroezemoes •• 

Ja, dan zou je toch naar de mening van een 
van de leden van de regelementenkommissie 
die naast mij zit en dus inspraak heeft, dan 
zou je toch redaktioneel aan moeten toevoegen 
wanneer je zegt een periodieke mededelingenblad 
een dergelijk mededelingenblad wordt uitgegeven of 
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in een circulaire, rondzendbrief of iets derge
lijks, want anders blijft U toch nog zweven, dan 
zegt de kamercentrale wij hebben nou toevallig 
geen periodieke mededelingenblad, nou dan kun
nen we aan die bepaling geen uitvoering geven. 
Uw bedoeling is juist, dat onder alle omstandig
heden die publikatie plaats vindt, ik geloof 
dat je dat met zoveel woorden zou moeten bepalen. 
Dus ik zou dit willen zeggen, voorstellen althans 
dat als het amendement Utrecht wordt aanvaard 
de redaktiekommissie dan tegelijkertijd met die 
aanvaarding de machtiging krijgt om het redaktio
neel zo aan te passen als de bedoeling is van 
gegene die het amendement heeft ingediend. 
Gaat U met die koppelverkoop akkoord ? Of moeten 
we over die machtiging apart stemmen? 
Goed, dan gaan we, er was dus een amendement 
Utrecht om besturen te vervangen door sekretarissen 
dat is zonder meer juist, dat is een redaktionele 
verbetering, ik hoop dat dat niet in stemming 
hoeft worden gebracht, dat niemand daar tegen 
is. 
Dan krijgen we nu het amendement 7a, over dat 
mededelingenblad. 
Utrecht zegt dus als dat niet wordt uitgegeven 
moet het per brief gebeuren. 
De redaktiekommissie zal dan aanpassen. 
Wie is daar voor? 
Rode kaarten omhoog. 
Wie is daar tegen? 
Rode kaarten omhoog. 
Wie is daarvoor? Blauwe kaarten omhoog. 
Wie lS daar tegen ? Blauwe kaarten omhoog. 
Wie is daarvoor? Witte kaarten. 
Wie is daar tegen? Witte kaarten. 
Dank U. 
Vindt U goed dat wij doorgaan met artikel 7, ter
wijl het stembureau de stand opneemt en dan 
amendement 7b op artikel 1 even buiten beschouwing 
laten,omdat .• wacht even , ik moet eerst artikel 
5/5 en 6 als geheel in stemming brengen. 
Niemand vraagt stemming? Dan is dat aanvaard. 
Dan gaan we naar artikel 6 Tweede Kamer 7 Provin
êiale State, amendement Utrecht dat is hetzelfde 
lot beschoren lijkt mij, als 7a want het vloeit 
eruit voort, we zullen straks horen welk lot, 
verder zijn er geen amendementen ingediend op 
deze artikelen. Wil iemand daarover het woord? 
Is iemand daar tegen? 
Dan stel ik vast dat de artikel 6 en 7 Tweede 
Kamer Proviciale State zijn aanvaard. 
Dan krijgen we de advieslijstartikelen. 
Artikel 6 Eerste Kamer 7 Tweede Kamer en 8 
Eerste Kamsr.Let op artikel 8-3 Proviciale 
State amendement 7c van Utrecht. 
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Dat is het zelfde als 7a en b, dan is er op 
artikel 8 lid 7 ingediend amendement 8 van 
Utrecht en amendement 5 van Utrecht. 
Wil Utrecht over die amendementen nog het woord 
voeren? 
Nummer 8 Utrecht en nummer 5 Utrecht. 
Acht is aanbevolen. De mikrofoon staat niet 
aan of U praat er niet in •• een van de twee •• 
dat weet ik niet •• U bent te groot •• Ja ••• 

Wat amendement 5 betreft voorzitter, dat vloeit 
voort uit ons amendement 6-2 Proviciale State 
dus ik denk dat U daar hetzelfde voor kunt kon
kluderen als voor 6-2. 

Amendement 8 was aanbevolen, daar is niemand tegen. 
Dan ga ik nu vragen of het stembureau uit de 
telling is. 
Voorstel Utrecht is verworpen ondanks de steun 
van mijnheer Nijhaan. 

Van de afdeling Naarden •• 

Pardon •• 

Dan konkludeer ik ook dat 7b en 7c zijn verworpen? 
Ja? 
Dan is dus 8 aanbevolen en 5 wordt geacht ver-
worpen te zijn.Dan breng ik de artikelen 6,7 en8 
in een totaliteit in stemming. 
Wie wil ernog het woord over voeren? 
Niemand? Is iemand tegen? 
Dan zijn deze artikel~naanvaard. 

Dan krijgen we artikelen 7 Eerste Kamer 8 Tweede 
Kamer, 9 Provinciale State, dat is het bestuurs
ontwerp en op artikel 9-5 Provinciale State 
is ingediend amendement 9 van Utrecht. 
Dat is ontraden •• 
Wil Utrecht dat toelichten? 
Kamer centrale Utrecht. 
Wie wil dat van de kamer centrale? Ja •• 

Mijnheer de voorzitter,om met de deur in huis 
te vallen, het amendement deugt niet helemaal. 
En om nu snel door te gaan, want anders zegt 
U misschien trek het dan maar in, 
Neen •• 
Maar ik had graag een kleine wijziging voorgesteld, 
de bedoeling is het volgende, dat het bestuur 
van de kamer centrale de voorzitter en zo de 
kamer centrale dat wenst de ondervoorzitters 
inlichtingen laten verstrekken.Dus ten vrij 
beorcling van elke kamer centrale en dat is 
niet geheel goed tot uitdrukking gekomen in 
dit amendement,aangezien het wat minder ver gaat 
clan het voorgestelde, hoop ik dat U deze wijziging 
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kunt overnemen. 
Geroezemoes •• 

Wanneer bedenkt het bestuur dat, of ze dat willen? 
Van te voren, of tijdens ••• 

Van te voren, de kwestie dat in Utrecht is men 
er sterk genoeg van overtuigd dat het ook een 
goede ë~§~jzou zijD, als het praesidium van de 
fractie betrokken wordt, dat vindt niet alleen 
het kamercentralebestuur en de afdelengen, maar 
ook de statefractie in zijn totaliteit vindt dat, 
ik kan me alleen voorstellen, dat niet iedereen, 
niet elke centrale daar zo over denkt, vandaar die 
mogelijkheid ook te openen, maar als het er niet 
instaat, dan bestaat de mogelijkheid, dat het 
als het wel gebeurt in sommige kamercentrales 
dat het misschien een strijd met de regels wordt 
beschouwd. 

Het punt is dat we bij Eerste en Tweede Kamer 
fractie ook heel uitdrukkelijk hebben beperkt 
op de voorzitter, dat is een procedure die jaren
lang tot, ik dacht tot vrijwel ieders tevreden
heid werkt, staat natuurlijk ieder bestuurslid 
vrij om afzonderlijk of in vereniging met een 
of meer andere bestuursleden te praten met wie 
dan ook, binnen en buiten de partij, gebeurt 
ook wel eens •• Gelach ••• 
En ik geloof dat je met dit soort dingen veel meer 
aan een informele overleg hebt, als je daar 
behoefte aan hebt dan om dat in vergadering te 
brengen, dus de kommissie is daar dacht ik 
niet zo ervoor, ik krijg zelfs door dat de 
regelementenkommissie tegen is. 
We zullen het in stemming brengen. 
Dus ik begrijp dat, als het zou worden aangenomen 
aan de redaktiekommissie over te laten, om het 
zo te doen dat het niet verplicht is •• Goed •• 
Volgens ons kan er nog veel meer. Maar •• dan niet 
geregelementeerd. 
Wie is voor het amendement van de Kamerscentrale 
Utrecht op artikel 9-5. Amendement 9, wie is 
daarvoor?Rode kaarten. 
Wie is daar tegen? 
Rode kaarten. 
Wie is daarvoor? Blauwe kaarten. 
Wie i~ daartegn? Blauwe kaarten. 
U ie is daarvoorrr 1.1! tte. 
Wie daar tegen? Witte kaorten. 
Dat is volgens het stembureau duidelijk verworpen. 
Dan is er op artikel, deze artikelen geen amen
dement, ik vraag nu over 7,8 en 9 nog het woord 
wil? Is er iemand tegen?Dan konstateer ik dat 
deze artikelen zijn aanvaard. 
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Dan komen we aan artikel 10 Provinciale Staten. 
Met amendement nummer 10 van de afdeling Utrecht. 
En daar ook een wijzigingsvoorstel hoofdbestuur, 
dat U dus vindt bij Romeinse 4. Op 10-1 
is dat, ja op 10-1.Wil Utrecht het amendement 
toelichten? 
Dan het wijzigingsvoorstel hoofdbestuur op 
10 lid 1, wil iemand daar tegen stemmen? 
Vraagt iemand daar stemming over? Of wil men 
dat aanvaarden?Wat wil de kommissie, stemming 
erover?Kommissie is akkoord. 
Is iemand tegen hetwijzigingsvoorstel hoofd
bestuur? 
Niet. Dan is dat aanvaard. 
Dan krijgen we een aantal amendementen op 
1 0 lid 6. 
Maar ik geloof dat dat is, dat is al beslist, 
want dat zijn amendementen 5 en B.Waar al over 
gestemd is. En dan heb ik hier ook nog een 1 
staan, van Utrecht en 11. 
11 van Utrecht.Dat is geen bezwaar •• Wat vindt 
de kommissie daarvan? 
Voor of tegen? 
Ook de kommissie zegt geen bezwaar.Dus de vergade
ring zou wel moeten uitmaken, dat is het amende
ment van Utrecht om toe te voegen, dat de centrale 
vergadering van de kamercentrale of de centrale 
vergadering van de onverstaanbaar statencentrale 
de staart kan vast stellen om uit de boot ge
vallenen alsnog in de staart van de lijst op 
te nemen. 
Wie is daarvoor? Rode kaarten. 
Wie is daar teen? Hode kaarten. 
Blauwe kaarten voor. 
Blauwe kaarten tegen. 
Witte kaarten voor. 
Witte kaarten tegen. 
Bij twijfel zullen we het nog een keer proberen 
en dan met mandjes gaan, over dit belangrijke 
punt. 
Vindt U goed dat wij doorgaan met artikel 10 
lid 7 , waar wijzigingsvoorstel hoofdbestuur 
is een toevoeging.Mag ik vragen of de kommissie 
zich kan vinden in de wijziging van het hoofd
bestuur. 
Dat wordt een toevoeging van artikel 10 lid 8. 
En daar heeft mijnheer Nijhaan gezegd dat is 
wel goed, maar er staat in: indien over de tech
nische inrichting van de·kandidaat~kandidatenlijst 
en of over de te stellen kandidatenlijst geen 
verschil van inzicht is •• 
Dat of is fout •• 
En dat is juist, dat moet in het hoofdbestuurs
voorstel geschrapt worden,we moeten over beide 
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punten zowel het technisch advies en over de 
kandidatenlijst geen verschil van inzicht zijn, 
dan kunnen die volgende vergaderingen vervallen. 
Dus in die vorm zouden we dat in stemming kunnen 
brengen.En dan begrijp ik dat ••• geroezemoes •• 
Nog een opmerking •• 

Mede door vakantie waar ik nog niet zo lang ge
leden van ben teruggekomen, heb ik die opmerking 
niet eerst binnens kamers door kunnen geven, maar 
ik heb me bij het voorstel van het hoofdbestuur 
2 dingen afgevraagd: de centrale vergadering 
kan besluiten in bepaalde gevallen om niet die 
bij de andere vergaderingen die dan overbodig 
leken te doen houden.Dat kan die centrale verga
dering besluiten, maar als die bij de andere 
vergaderingen worden gehouden dan is er straks 
een twee derde meerderheid nodig en bovendien 
zou het kunnen zijn dat men dan meent dat 
er tussen de staten centrales geen verschil is 
met een meerderheid van 51 tegen 49 en dan 
vraag ik me af, of in de desbetreffende zinsnede 
niet zou moeten staan dat de kamercentrale 
kan besluiten de centrale vergadering met een 
meerderheid van twee derde van de stemmen. 
Als het heel duidelijk is dat er geen verschil 
van mening is dan zal de twee derde meerderheid 
altijd worden gehaald en als men daar zo over 
twijfelt dat er een krappe meerderheid is 
dan geloof ik dat je niet van de gelegenheid 
gebruik moet maken om dan die andere vergaderingen 
de grond in te boren. eat is een opmerking, 
misschien apart even, de tweede opmerking is 
dat die vergadering dan wel moet worden gehouden 
als het hoofdbestuur een anders luidend advies 
zou uit brengen en ik dacht dat men over de 

Blad No. 

Cople 
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kandidaten eens is dat dan toch eigenlijk het 
hoofdbestuur niet over die kandidaten zou moeten laten 
adviseren dus dat je daar zou moeten toevoegen 
dat voor het geval het hoofdbestuur niet tot 
enige wijziging betreffende de technische inrich-
ting adviseert, maar dat de mogelijkheid dat 
hoofdbestuur over die kandidaten zou adviseren 
uitdrukkelijk hoe dat redaktioneel precies 
moet, laat ik daar, daarbuiten zou moeten blijven, 
dat is natuurlijk niet de bedoeling maar dan zou
den de bewoordingen daar moeten worden aangepast. 

Wat het laatste betreft, geloof ik dat we met 
mijnheer Nijhaan eens moeten zijn, dat het hoof
bestuur ook niet de bedoeling heeft om zich met 
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de kandidaten als zodanig te bemoeien, dat die 
opmerking hoogstens betrekking kunnen hebben 
op het technisch advies, dus die beperking 
die de heer Nijhaan in het wijzigingsvoorstel 
van het hoofdbestuur aanbrengt lijkt mij juist. 
Die kwestie van die twee derde meerderheid· 
beslissing, het kan aan mij liggen, kan ik niet 
helemaal volgen.Want als je 51 tegen 49 stemt, 
dan blijkt er juist wel een verschil van inzicht 
en dan kan je dus dat hele besluit niet nemen. 

Nou ja, dat bedoel ik ook,maar om die uitleg 
nu nodig te maken,zouden we dan misschien over 
toevoeging •• 
Neen ••• 
Tenzij U het unaniem wil laten besluiten, maar 
dat lijkt mij ook niet geslaagd.Terwijl de 
tweederde meerderheid dat je dan toch wel mag 
verwachten dat elke centrale vergadering 
het besluit all~n neemt als het duidelijk 
geen verschil van inzicht is. 

Ik geloof dat het voorstel alleen gedaan mag 
worden, inderdaad duidelijk een volledige over
eenstemming bestaat en anders kan een besluit 
helemaal niet aan de orde komen. 
Dat is de visie van het hoofdbestuur geweest. 
Maar als men dat wil verzekeren door een drie
kwart, dan loopt het risiko dat er wel degelijk 
een verschil van inzicht is en dat driekwart 

Band No. 

zegt nou we gaan er niet nog eens een keer over 
vergaderen.Nou dat was nou juist niet de bedoeling. 

Nou hoor ik U unaniem invoegen, maar •• 
Ja •• is de heer v.d.Goes~. Nagers toevallig in de 
zaal?Want die is de man die deze onverstaanbaar 
ingeving gehad heeft in het hoofdbestuur. 
Is hij hier? 
Hij was er wel. 
Nou, ik •• 
Geroezemoes •••• 
Mag ik het punt aanhouden, want ik geloof dat 
het nuttig is om hier toch even mijnheer v.d.Goes N. 
erover te spreken en over die toevoeging van 
artikel 10 lid 8, om er straks nog even op terug 
te komen. 
Mag ik dan nu vragen of het stembureau de knoop 
heeft doorgehakt? 

Ja, dat is inderdaad gebeurd.Het amendement 
van Utrecht is met een behoorlijke meerderheid 
aangenomen. 

1 
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Die indruk hadden wij ook.Dat is dus het amendement 
nummer 11 op artikel 10 lid 6. 
Dan breng ik met uitzondering van artikel 10 
lid 8, artikel 10 in stemming zoals geamendeerd 
door amendement nummer 11 van Utrecht dat is 
aangenomen. Is iedereen, is iemand daar tegen? 
Zoniet, dan is dat aanvaard. 
Kan de algemeen sekretaris proberen de heer 
v.d.Goes v. Naters op te sporen? 
Al dan niet per telefoon. 
Artikel 11 advies hoofdbestuur geen amendementen 
ingediend, wil iemand daarover het woord voeren? 
Zoniet, dan is dat aanvaard. 
Dan krijgen we een serie van drie, de artikelen 
8, 9 en 12. 
Er is ingediend op artikel 9 lid 2 van de Tweede 
Kamer, amendement nummer 3 van Leiden. 
En bij ons is de indruk ontstaan, dat Leiden 
zich daar vergist heeft. Wil Leiden nog verder 
toelichten? 

Ja •• 
Ja, mijnheer Brands. 

Dank U wel voorzitter, ik ben Meulemans van de 
kamercentrale Leiden. 
De bedoeling van het amendement is dat 0~e verkie
zingsraad van 1980 zoveel mogelijk op hetzelfde 
niveau te houden dan de verkiezingsraad van 1977 • 
Ik ben me ervan bewust dat U zegt, ja kijk , we 
zijn afhankelijk van het aantal stemmen, maar dat 
is een kwestie bij iedere verkiezing zijn we 
afhankelijk van het aantal stemmen of het nu 
gekozen vertegenwoordigers zijn of ook afgevaar
digden van de verkiezingsraad. 
De verkiezingsraad van 1980 zal volgens het voor
stel van het hoofdbestuur teruglopen van 158 naar 
109, ik wil U niet vermoeien met alle cijfers 
maar ik heb het voor een paar kamercentrales 
wat uitgerekend, dat betekent voor de kamercentrale 
Gelderland gaat terug van 19 naar 12, de kamercen
trale Den Haag van 8 naar 5, de kamercentrale 
Dordrecht van 13 naar B,de kamercentrale Haarlem 
van 14 naar 9,de kamercentrale Zwolle van 9 
naar 6,en de kamercentrale van Maastricht ook 
van 9 naar 6.Daarmee zou dus inderdaad de vertegen
woordiging van de basis in de verkiezingsraad 
toch wel drastisch verminderen. 

Het punt is dat vroeger werd de verkiezings-
raad samengesteld op basis van voor elke 10.000 
stemmers bij de vorige verkiezing gehaald, 1 lid en 
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.• il iDLl<:mc.\ hut "·mord voeren? 
Is ier.wnd teoen'? 
Dan zijn deze artikelen aanvaard. 
Dan krijgen we de artikelen 9 Eerste Kamer on 12 
Tweede Knmer.Geen amendomenten ingediend. 
'•lil ior;'lond het t!Dord voeren'? 
1s er icmard tegen? 
Gan zijn deze artikelen aanvaard. 

Band No. 

Dan krij~er we de artikelen 10 Eerste Kamer 13 
Tweede Kamer en 14 Provielale Staten, waarvan wij de 
behandeling aanhouden ~tdat wij over al die altena
tieven van die ui tslui ti119 gaan stoeien. 
Jan kor:1 ik aun de artikelen 11 Eerste Kamer, 14 T1.1eede 
Kamer en 15 Provinciale Staten. 
Je vaststelling en de inlevering van de kandidatenlijs
ten.Geen omendementen ingediend.Maar •• ook geen wij
zigingsvoorstellen •• ,,'il iemand hierover het t•:oord 
voeren?Is iemand tegen? Dan zijn deze voorstellen 
aanvaard. Dan de artikelen 12,15 en 16,wijzigings
voorstel op het hoofdbestuur op artikel 1G lid 1, 
wat is hr;t standrunt van de karnmissie daarover'? 
De kommissie is akkoord. 
Uan brenJ ik eerst wijzigingsvoorstel hoofdbeutuur, 
stel ik aan de orde, is daar iemand tegen ? 
0on is dat aanvaard. 
Uan aldus gewijzigde artikelen 12,15 en 1G in stemming 
is daar iemand tegen? ·.:il iemand nog het ~-voord voeren? 
h d~ar ic;nand tegen'?Dan zijn ook die artikelen aar-.vaard. 
Uan blijft no9 over de toevoeging van artikul 10 lid 
iJ, er is inmiddels overleg gepleegd door cJe heer i:ij haan 
en de heer V.d.Goes v. ï;aters. 
,,at is daarvan het resultaat? 

JJe heer v.d.GoeD V. i<aters t·JaS het met de geuucl1ten 
eens dat het duid cl ijk :noest zijn, dat het riiet ecr1 
kamermeerderheid zou wezen, unaniem als ik dan uit 
zijn naam mag sproken, anders valt hij me wel in do 
rede, unzmir:m loek het anderzijds ook onQ8\Jcns·i::;, 
om duidelijkheid te scheppen heeft ook hij voowbeo~men 
om eon grens in te voegen en don dacht hij dat twee 
rierde tJr=past zou zijn, omdat het ook aihdert: in Ge 
regelementen staat.Een deel van de kommissie zou Jaar 
dan toch een wat hogere grens voor willen hebben of 
het rcdaktionelc wil ik eigenlijk in het middcnlat8n, 
mij per~o~nlijk is driekwart of viervijfde ook L2sL. 
r'raar de unenimi te i t af de uni formi te i t zou uê.ul toch 
tweederde dacht ik toch wel duidelijk maken dat er 
redelijke overeenstemming bestaat. 
Ik laat het graag over op het viervijfde zal moge~zijn. 

Ja, als er m~eilijkheid van komt , kan het hoogstens, 
kan het hoofdbestuur nog altijd iets over technisch 
advies opmerken. 

1 
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Blad No. ;20 
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I!c anrzcl toch eon beetje over dat invoeren van een 
éJndoro oron~3 don unonü:li tci t in dat geval, als je 
di:J rii:Jcrdcrhei:l ook zol fs als het viervij fdo is 
r:JGat invoeren dan heb jo toch dacht ik een gro·ce 
kans, diJt het in de praktijk zqgointrepetcord zal 
\·JOrdon, dot dia viorvij fdc meerderheid dan ook hun 
maat is voor de voldoende rnaten van unani1ni te i t 
on dun h2b je toch de kano dat eon ~tatenccntrale 
in zo'n vcrgadering in do minderheid zal blijken te 
zittcn.Ik geloof dat wo duidelijk vast moeten leggen 
dat dit ~csluit alleen genomen kan worden, als vanuit 
allo su ttcncc,, trales oen dergelijk besluit gcs te1:1d 
vmrdt.En daurcr;, ben ik oen beetje bang voor dat in
voeren van con moordorheid in de vergaderin~; van de 
Ka.113rcontralo. 
GoroezoriloO~J ••• 

Ik heb ook oen zekere nijging om te zoggen als er 
9ccn varschil van inzicht is gebleken, dat jo dat 
~lloon kunt vaststellen wanneer iedereon het erover 
conc is Gn dat je dat niet mot do helft plus 1 
niet r.wt driekl.Jart en niet met viervijfde kunt 
~Jcpalon, :J ee11 verschil van inzicht, dat doe je rnet 
=ijn allen, al is er maar oen centrale of oen afge
VëJOrdiS)Je van een 3tutencentrale die een andere rnoning 
hooft, dan heeft die in de regelcr:-~entaire opzet 
::lie ':Jo ;;u kennen, heeft hij het recht or.~dat in oen 
volgende bij eenkor;Jst uan de orde te stellen, dot 
recht kun jo hem niet ontnemen, niet met do helft 
Jat kun je alloen doen wanneer iederoen daarmoe akkoord 
is, uaar ik ~rHi!l uel even peilen hoe hot ligt illet het 
invoeren van cr:;n grens ergens, iflaar logischer•Jijze 
besrijp ik d<::.t ook in de kommisoio oen zekere nijying 
is om te zeggen dat kun je allcon maar met zijn allen 
tegelijk va:~tstellcn.E:n •• nou is oven vragcm,\.Jie 
;-ou toci1 d<.1t met con lagere grens dan unanimi"i:;eit 
·<iillun VEl::C>'c:::>tellun'? :ie zou duar oen dr:iehJEJrt of 
CJcn vic:cvij fdo, ~Jat het dan ,,JOrdt, laton ',!e nog even 
in h ct LÜ d cl u n , u ie zo u con 1 a g er o grens dan 1 0 0 , ~ 
1 Ji.1lcn hullL>on.i(udo kaarten voor. 
'~ode k.:Jarton voor unani1niteit. 
'~lûUtJc kaar 1cen voor een grens. Illaw-w kaarten voor 
ununi;;li tei t. ,;i tto kaarten voor een grens. 
.fitte kaLirt.:.m voor unanimiteit. 
Dot is h:Jel duidelijk.Dijna is het unanii<Üteit. 
V indt ü goed dat m~ de hoor I Jij haan vragen or.1 zich 
noa even over do redaktie te buigen. 
Neen, niet achteraf, i~wil nu wol proberen dat vanmiddag 
nog even te vertellen. 
iJame::; en horen, dan zijn I:Je nu behoudons die ui tslujzings
artikclen door deze drie regelementen heen. 
De eindstemming kan pas vanmiddag plaats vinden, wanneer 
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we ook de uitsluitingsartikelen hebben bepaald 
en wanneer we het over artikel 10 lid 8 eens zijn, 
ik zou dus nu willen beginnen met het regelement 

Blad No. 
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Band No. 

op de kandidaatstellingvoor leden van de gemeenteraden. 
U weet dat wij hebben voorzien dat om half twaalf 
deze regelementenbehandeling wordt stopgezet, omdat 
we dan over gaan tot benoeming en verkiezing van 
nieuwe leden van dagelijks bestuur. 
Geroezemoes ••• 
Ja, maar er worden straks kandidaten aanbevolen. 
Ik zou intussen van dit moment gebruik willen maken 
door ons erelid de heer Delplat van harte welkom te 
heten hier op de voorste rij. 
Dames en heren regelement op de kandidaatstelling 
van de leden van de gemeenteraden. 
Artikel 1 geen amendementen ingediend, wil iemand 
over artikel 1 het woord? 
Zoniet, dan is dat aanvaard. 
Artikel 2, amendement 12 van Utrecht. 
Ja, mijnheer Kok. 

Voorzitter ik zal daar eigenlijk niets meer over zeggen 
als dat afdelingen zijn, die behoefte hebben aan deze 
service dan merken we het wel. 

Mag ik begrijpen dat U het intrekt? 
Niet. Gelach ••• 
Wie is voor het amendement Utrecht? 
Rode kaarten omhoog, om artikel 2 te schrappen. 
Wie is daar tegen? Rode kaarten. 
Wie is voor, blauwe kaarten. 

e Wie is daar tegn, blauwe kaarten. 
Wie is daar voor witte kaarten. 
Wie is tegen, witte kaarten. 
Dank U zeer, ik heb altijd al de indruk gehad, dat 
de partij best welv~~n beetje service houdt,vooral 
als ne~oor het algemeen sekretariaat verleend wordt. 
Gelach •••• 

21 
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Artikel 3, geen amendementen, wil iemand daarover 
het woord?Is er iemand tegen?Dan is dat aanvaard. 

Blad No, 22 
Cople 

Band No, 2 

Artikel 4, geen amendementen,wil iemand het woord voeren? 
Is er iemand tegen? Dan wordt artikel 4 aanvaard. 
Artikel 5, geen amendementen.Wil iemand het woord 
voeren?Is er iemand tegen?Wil niemand het woord 
voeren over artikel 5?Ja, heel gauw ••• 
Mijnheer~Thijssen. 
Dank U wel mijnheer de voorzitter. 
We hebben toch enige moeilijkheden mee met artikel 5 
omdat de lijstverbindingen die men eventueel in een 
gemeente wil maken, die behoeven de goedkeuring van 
het hoofdbestuur.Akkoord. Maar wanneer die goedkeuring 
niet komt, dat men die goedkeuring onthoudt en de 
afdeling wil zijn zin toch doorzetten, dan moet men 
weer opnieuw een goedkeuring vragen. Dat vind ik 
een beetje overbodig, want me dunkt dat je in tweede 
instantie net zo min krijgt als in eerste instantie, 
ik vind dat overigens een kleine aantasting van de 
autonomie van de afdeling en op de tweede plaats 
kan een afdeling veel beter de plaatselijke situatie 
beoordelen dan het hoofdbestuur waarom dat zo'n 
afdeling genegen is juist een lijstverbinding te 
doen.Ik zou U toch willen aanraden die goedkeuring 
in tweede instantie om die weg te laten en dat dan 
als de afdeling persee deze lijstverbinding wil door
zetten ze daar de kans toe te geven. Dank U wel. 

Ja, U bedoelt dus met een lijstverbinding het samen
werken met een andere groep.Want lijstverbinding in de 
technische zin, die kan niet in een gemeente, maar 
U zegt het samenwerken met een andere politieke 
groepering.Het is zo dat er twee keer toestemming moet 
worden gevraagd, de bedoeling is dat het bestuur 
het eerst aanmeldt bij het hoofdbestuur,het hoofdbestuur 
zegt dan ja of neen en als het ja is, dan kan de af
deling rustig zo besluiten,is het neen, dan kan de 
ledenvergadering als nog besluiten om het te doen. 
Het is dan volstrekt duidelijk, dat als de ledenverga
dering dat zo besluit, dat het hoofdbestuur dan wel 
zeer goede gronden moet hebben om er toch tegen in te 
willen gaan. 
Dat gebeurt ook in de praktijk niet.We zijn er wel 
voor, dat als het even kan de V V Q met een eigen 
lijst uitkomt, maar het hoofdbestuur realiseert zich 
heel goed, dat er omstandigheden zijn,waarin een samen
werking met gemeentebelangen of met andere partijen 
nuttig kan zijn, maar het kan ook voorkomen, dat zelfs 
al zegt een ledenvergadering wij zouden dat hiex 
toch willen doen, dat het hoofbestuur dat naar lande
lijke effekten moet blijven kijken, zegt wij voelen 
daar niet voor. 
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Het is overigens geen nieuwigheid,ook vroeger was 
die toestemming van het hoofdbestuur in laatste in
stantie wel vereist.Maar ik begrijp dus, dat de heer 
Mathijssen voorstelt om die toestemming in artikel 5 
lid 4 , neen om artikel 5 lid 3 dus eigenlijk te 
laten vervallen, want daar staat in ••••••••••• in 
afwijking van aanbeveling of ondanks het ontraden 
dan moet het worden goedgekeurd en die goedkeuring 
die wilt U dus daar laten vervallen en dan zal artikel 5 
lid 4 ongetwijfeld moeten worden aangepast, 
dat zult U dan waarschijnlijk in dat geval aan de 
regelementenkommissie willen delegeren? 
Want een duidelijk amendement ligt er niet, maar er 
wordt een voorstel gedaan, om artikel 5 lid 3 niet 
aan te nemen.En dat kan. 
Wie wil artikel 5 lid 3 schrappen, rode kaarten; 
voor schrapping artikel 5 lid 3. 
Wie wil het laten staan artikel 5, lid 3, rode 
kaarten • 
Wie wil het schrappen, blauwe kaarten. 
Wie wil het laten staan, blauwe kaarten. 
Wie wil het schrappen, witte kaarten? 
Wie wil het laten staan, witte kaarten. 
Het blijft staan. 
Dan breng ik artikel 5 in z~Jn geheel in stemming. 
Wil nog iemand erover het woord voeren? 
Is er iemand tegen?Dan is dat aanvaard. 
Artikel 6, daarop is ingediend amendement Leiden 
om de procedure in artikel 6 en in artikel 7 
lid 1 te starten in oktober in plaats van november. 

Wij wilden graag dit amendement indienen, het zou 
ook moeten gelden voor artikel 8, omdat we vinden dat 
basis meer tijd moet krijgen om kandidaten 
te zoeken dan ze krijgt als ze pas uiterlijk 20 novem
ber op de hoogte wordt gesteld dat ze kandidaten 
kan stellen tot 15 december.; dat is een zeer korte 
tijd, daarbij valt de Sinterklaasperiode, die ook 
uiterst ongeregeld verloopt en waardoor het zeer moei
lijk is om goede gesprekken met kandidaten te voeren. 
En ik meen dat daarom de termijn uitgebreid zou 
moeten worden. 
Gelach ••••• 
De heer Makreel merkt op dat juist in die tijd ieder
een thuis is, het is zo dat we de procedure toch al 
wat hebben uitgerekt vergeleken bij vroeger,dat was 
vroeger n~g veel compacter, dan begon je pas 
op 1 december en het is natuurlijk geen geweldig prin
cipieel punt, hoe vroeger je begint, de ervaring leert 
ook dat als je al te vroeg begint dan leeft het hele 
probleem nog niet en ik wou nog eigenlijk zeggen 
uiterlijk 20 november betekent natuurlijk dat het 
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eigenlijk zich al afspeelt in de eerste helft van 
november, en als het blad op 21 november uitkomt, 

Blad No, 24 
Cople 

Band No, 2 

dan moet je al 14 dagen eerder dat gepubliceerd hebben. 
Bus het speelt zich allemaal af in de periode 
tussen de 7e en 20ste november, daar komt de praktijk 
op neer.Omdat te vervroegen tot periode van 7 tot 
20 oktober is misschien erg vroeg, kunnen misschien 
ook ergens een vergelijk vinden door te zeggen 
voor 1 november of daaromtrent, 20 oktober lijkt ons 
aan de zeer vroege kant. 
Zou Leiden zich kunnen vinden in de datum van 
1 november?Ja? 
zullen we dan aldus als wijzigingsvoorstel aan het 
hoofdbestuur aan y voorleggen dat die datum 
wordt veranderd in 1 november in artikel 6 lid 1, 
neen artikel 7 lid 1 , die bevoegdheid om tot 
15 december door te gaan moet je dan niet weer•gaan 
inkorten, want dat is nou juist weer de aardigheid 
dus artikel 8 moet u niet wijzigen. 
Goed dan wordt artikel 6 met als datum 1 november aan 
u voorgelegd, wie is daar tegen?Tegen het hele artikel? 
Neen, eerst de wijziging.Ik begrijp dat daarover 
stemming is, dan breng ik eerst de datum van 20 november 
geroezemoes ••• laten we zeggen voor 15 december, 
het is een probleem als je aan die dingen gaat 
sleutelen, als je voor 20 november als je daar 1 no
vember van maak en je houdt het toch op 3 weken 
dan heeft niemand langer de tijd gekregen, dus je 
zou moeten zeggen, dat die 3 weken, die daar staat 
dat je die dan ook zou moeten vervangen tot 15 december, 
dnn heeft men 17 maand de tijd. 
Dus dat betekent, voorke~x 15 december. 
Goed, maar dan gaan we eerst die wijziging in stemming 
brengen, er stond dus 20 november en 3 weken, wie 
wil dat handhaven, rode kaarten,wie wil dat veranderen 
in 1 november en dan tot voor 15 december, rode kaarten, 
rode rode rode kaarten ••• het dringt niet door ••• 
het is heel moeilijk om tot 10 te tellen •••• 
dank u wel, wie wil 20 november handhaven en 3 weken, 
blauwe kaarten.Wie wil daar 1 november v~n maken 
en 15 december, blauwe kaarten. 
Nu de witte kaarten,handhaven wat er gedrukt staat, 
wie wil het veranderen in 1 november en 15 december7 
Dat wordt aangepast, veranderd. 
Dat zelfde geldt dan ook voor artikel 7 lid 1, of 
is iemand die dat anders ziet. 
Zoniet dan breng ik artikel 6 in stemming. 
Wil er nog iemand het woord over voeren? 
Is er iemand tegen? Dan is het aanvaard. 
Artikel 7, wil er nog iemand het woord over voeren? 
Zoals gewijzigd door het amendement nummer 13. 
Is er iemand tegen? Dan is het ook aanvaard. 
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Artikel 8, geen amendementen ingediend, is daar 
iemand die het woord wil voeren?Iemand tegen? 
Dan is dat ook aanvaard. 

Blad No, 

Cople 

Band No, 

Artikel 9 met amendement nummer 14 van Bergschenhoek. 
Wil Bergschenhoek dat toelichten? 
Gaat U gang •• 

Voorzitter Hupkes Bergschenhoek. 
Het is zo dat regelementen bizonder nauwkeurig iets 
moet zijn en als je dan in een artikel leest, dat er 
formulieren worden toegezonden,dan maar moet weten 
wat de inhoud is, is dat voor Bergschenhoek een moei
lijke zaak. 
Ik vind dus dat het zo moet zijn, dat die formulieren 
worden toegevoegd als een appendix aan die regele
menten en ik wil daarbij nog eens wijzen, stel je voor 
dat wij als afdeling het zelfde formulier krijgen 
wat de kandidaten van het CDA n.l. moeten onderteke
nen, dan ben je wel klaar, want in het modelregelement 
van het provincieprogramma van het CDA staat op 
blz. 33 een modelverklaring van de kandidaat van 
de gemeenteraadsleden. Ik wil het niet helemaal 
voorlezen, maar daarin staat dat de kandidaat bedankt 
als de kandidaat bedankt als lid van een van de CDA 
partijen, dat hij terstond bedankt als raadslid 
en dat soort dingen meer. Ik dacht niet dat dat een 
goede zaak was omdat ook bij ons in te voeren, vandaar 
dat wij dringend vragen om die formulieren of appendix 
aan het regelement toe te voegen. Dank U wel. 

Dat laatste zal zeker gebeuren,maar we hoeven niet 
in een amendement op te nemen, het hoofdbestuur 
stelt die formulieren vast, we hebben expres die weg 
gekozen, omdat je ze dan kunt aanpassen bij de 
Tweede Kamer en bij de Eerste Kamer hebben we destijds 
een formulier laten vaststellen door de algemene 
vergadering, daar stond een aantal deskundigheden op, 
het aantal deskundigheden dat tegenwoordig vereist is 
dat neemt steeds meer toe, dus op dat punt moet 
het hoofdbestuur zeker vrijheid hebben om het zeker 
aan te passen; het hoofdbestuur heeft natuurlijk 
niet de vrijheid om bepalingen in een formulier 
op te nemen, die strijdig zijn met onze liberale 
beginselen en we zullen dat formulier dus ongetwijfeld 
als het volgende jaarboek uitkomt en we die formulieren 
hebben vastgesteld als hoofdbestuur, die achter de 
desbetreffende regelementen afdrukken, dat gebeurt. 
Dus daarmee lijkt mij dat dit amendement behandelt 
aannemen dat de bedoeling van Bergschenhoek is voldaan. 
Dan is op 9/4 ingediend 2 amendementenn.l. nummer 
15 van Rijswijk en nummer 16 van de kamercentrale 
Dordrecht.Dp artikel 9/4.Rijswijk wil een noot 
toevoegen, we willen die noot best opnemen, maar 
er wel op wijzen dat een dergelijke verhindering 
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om raadslid te worden, b.v. omdat men gemeente 
ambtenaar is, natuurlijk nooit een verhindering is 
om op een kandidatenlijst te staan. 

Blad No, 

Cople 

Band No. 

De verhindering gaat pas spelen op het ogenblik dat 
men gekozen is verklaard en de benoeming moet 
aanvaarden.Dan staat men voor de keuze om of 
die baan neer te leggen,of het gemeenteraadslid
maatschap te aanvaarden.Dus die noot kan er wel 
onder maar met een zekere voorzichtigheid, dat het 
nooit een belemmering kan zijn, om iemand op een lijst 
te zetten. 
Kamercentrale Dordrecht. 
Ja, gaat uw gang •• 

Kamercentrale Dordrecht,Hartkalm. 
Wij konstateren dat u dit onraadt, wij hebben aan
gegeven dat wij niet zelf de mogelijkheid weten, 
hoe wij deze kontrolemogelijkheid zouden moeten aan
geven, maar de kamercentrale Dordrecht wil er wel op 
wijzen, dat u nu geen formeel instrument hebt om 
in te grijpen,als er wel kombinaties van partijen zou 
zijn.Het is misschien niet de plaats om het in het 
reglement op te nemen, maar waar dan wel? 
Is dat iets wat op het formulier zou kunnen staan of 
hoe zi~ de voorzitter dit om dit op te lossen? 

Als iemand lid wordt van de V V D en hij meldt zich 
aan bij het algemeen sekretariaat en wij weten 
of de betrokken afdeling weet dat de betrokken 
leden ook al lid is van een andere partij, dan wordt 
de toelating als de afdeling dat wil, want het 
hoofdbestuur heeft daar niets over te zeggen, 
die wordt geweigerd.Dat hebben we ook in de praktijk 
meegemaakt en dat heeft toen altijd tot een zeer 
bevredigende oplossing geleid en het andere partij 
lidmaatschap op dat moment werd neergelegd. 
Maar u moet even voorzichtig zijn, met dat allemaal 
dwingend voor te schrijven want het zijn de afdelings
besturen die beslissen over het toelaten van een nieuw 
lid ja, of neen.Als een afdelingbestuur zegt we hebben 
daar geen bezwaar tegen, dan is het afdelingbestuur 
autonoom in die beslissing en bovendien is het 
moeilijk om bepalingen op te nemen, omdat je niet 
kunt kontroleren, evenmin als wij onze ledenlijsten 
geregeld ter inzage geven aan de partij van de arbeid 
en het cda, is het ook in die kringen niet gebruikelijk 
om hun ledenlijsten aan ons te geven. 
Ook al zitten we wel met de partij van de arbeid 
op dezelfde computer. 
Gelach •• 
Dus wij zijn het met u eens dat je daar een zekere 
waakzaamheid moet hebben,maar bindende bepalingen 
zijn uiterst moeilijk na te leven en horen zeker niet 
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in een kandidaatstellingsregelement thuis, want het 
geldt in zijn algemeenheid en het kan ook best Z~Jn 
dat de partij in haar algemeenheid daar op een goed 
ogenblik heel anders over gaat denken. 
Wilt u het handhaven? 
Dank u. 
Dan brengen wij artikel 9 in stemming. 
Er zijn geen amendementen over gebleven daarop, 
wil nog iemand het woord voeren op artikel 9, 
zoniet, is er iemand tegen? Dan is dat aanvaard. 
Dan gaan wij nu de behandeling van dit regelement 
schorsen, voor het volgende agendapunt, afdeling 
Breda komt dan straks aan de orde. 

Blad No. 

Cople 

Band No. 

Mag ik het stembureau dank zeggen tot nog toe bewezen 
diensten, maar het stembureau er wel op wijzen dat 
er nog een hoop werk te wachten staat. 
Geroezemoes •••• 
Dames en heren, ik geloof dat het toch maar beter is 
dat bij het volgende agendapunt u is van deze plaats 
toe te spreken uit •• vanwege het belang van het 
punt waarom het gaat •• deze vergadering was aanvankelijk 
voorzien als een zuivere huishoudelijke en aan de 
regelementen geweide vergadering. 
Maar de ontwikkelingen in de partij gaan snel en 
wij hebben ons dus ook genoodzaakt te zien om in 
deze vergadering te beslissen over 2 vacatures in het 
dagelijks bestuur, die met ingang van vandaag 
optreden.Onze ondervoorzitter de heer Toxopeus 
heeft zich genoodzaakt gezien om persoonlijke redenen 
het lidmaatschap van dagelijks bestuur en hoofd-
bestuur tussentijds neer te leggen.Degene die hem kennen 
uit de vele jaren dat hij in zijn afdeling, maar vooral 
in de kamercentrale Gelderland, daarna in het 
hoofdbestuur en het dagelijks bestuur zijn aktiviteiten 
aan de partij heeft gegeven, weten dat voor hem 
een moeilijke beslissing is geweest, om dat onder
voorzitterschap neer te leggen en diegene die hem 
kennen zullen ook begrijpen dat het zowel het 
dagelijkse bestuur als hoofdbestuur zeer aan het hart 
gaat dat wij hem niet langer als ondervoorzitter 
in ons midden zullen hebben. 
Hij heeft als ondervoorzitter heel veel aktiviteiten 
aan de partij gegeven, de portefeuille die de onder
voorzitter met zich meetorst, bevat o.a. want er 
is altijd nog meer, dan je zo even kunt opsommen 
vrijheid en democratie en het hele kommissiewezen 
in de partij, dat zijn 2 zaken, die bepaald heel veel 
aandacht vragen, zullen blijven vragen en waarvan 
het dan bizonder jammer is,ook voor degene die 
zich met die taken heeft belast, wanneer je genood
zaakt ziet het werk daaraan te beëindigen, eigenlijk 
nog voordat je het punt hebt bereikt, waarin je zegt 
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nou, nu zie ik tenminste dat het aanzi~nlijk beter loopt 
dan ik •• toen ik de portefeuille aanvaarde, vond 
dat het liep met name ten aanzien van vrijheid en demo
cratie zijn wij op het ogenblik bezig met een 
aantal nieuwe ontwikkelingen, waarvan ik hoop dat 
die u zo tijdig voor de algemene vergadering 
die we in het voorjaar zullen hebben, zullen heb
ben bereikt en invloed zullen hebben gehad, dat u 
op dat ogenblik zult zeggen, hoewel er misschien in het 
najaar wel enige reden was, om weer eens flink over 
vrijheid en democratie te praten, is het nu op de 
jaarvergadering wat minder, daar streven we naar, 
en ik moet zeggen dat bij dat streven onze 
ondervoorzitter in ieder geval een aanzet heeft gege
ven en dat het dan altijd bizonder jammer is 
voor hem en ook voor ons, wanneer je dat niet 
tot een eind kunt brengen.We hebben zijn beslissing 
te aanvaarden, we hebben ons daarbij neer te leggen 
en we nemen nu dus afscheid van Hans Toxopeus 
die vele jaren eerst als penningmeester van de 
kamercentrale Gelderland, daarna als hoofdbestuurslid 
voor de kamercentrale Gelderland en tenslotte als 
ondervoorzitter zeer veel voor de partij heeft gedaan. 
En we spreken de hoop uit, dat hij na een onder
breking die nu intreedt weer spoedig in de gelegen
heid zal zijn om de tijd te vinden, die voor het 
vervullen van partijfunkties op welke plaats dan ook 
daar bent u zelf ook allemaal wel van overtuigd 
nodig heb om je voor het liberalisme en de V V D 
te kunnen inzetten. Ik geloof dus eigenlijk dat het 
het beste is om niet te zeggen we nemen afscheid 
van Hans Toxopeus we zeggen tot ziens, tegen hem. 
Geklap •• 

Dames en heren, het hoofdbestuur heeft gekonfronteerd 
met de vacature volgens de nieuwe procedure aangekon
digd, wij hebben allemaal gezocht en gevonden een 
kandidaat, die het hoofdbestuur aan u heeft bericht 
kandidaat waarvan we menen dat wij iemand hebben 
gevonden, die juist in deze tijd bizonder geschikt 
is om het ondervoorzitterschap van deze partij 
te vervullen. 
Er zijn er onder ons die al op betrekkelijk jeudige 
leeftijd het hoofdbestuur en het dagelijks bestuur 
als lidmaatschap hebben mogen vervullen, maar naar 
mate wat dan wat langer gaat gebeuren, dan zie je 
toch een zekere vergrijzing en zelfs in zekere 
gevallen een zekere verkaling optreden en dat is 
niet goed, ook niet voor het hoogste orgaan 
onder de algemene vergadering in de partij het 
hoogste bestuur zou gaan in de partij, het juist voor 
een liberale partij goed om de dynamiek, die het 
liberalisme eigen is, ook terug te vinden in de 
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personen, die in die partij met bestuursfunkties 
zijn belsst.Een feit dat wij door het optreden van 
deze vacature hebben kunnen zoeken en ook hebben 
kunnen vinden, kandidaten die duidelijk van een wat 
jongere generatie zijn, dat stemt ons tot grote 
vreugde en het stemt ons ook tot grote vreugde 
dat de kandidaat die voor het ondervoorzitterschap 
aan het hoofdbestuur is voorgesteld blijkbaar 
in zo'n brede kring aanhang heeft gevonden , dat 
er geen kandidaten, andere kandidaten door de afdelin
gen zijn besteld.Tie regelementaire procedure brengt 
dan met zich mede dat die ene kandidaat die gesteld 
is dathij zonder verkiezing benoemd wordt verklaard. 
En ik ben dus op dit ogenblik regelementair geroepen 
en dat verheugt mij zeer om te verklaren dat 
Jan Kamminga tot nog toe bestuurslid, lid van het 
hoofdbestuur voor de kamercentrale Groningen, 
aktief in de politiek ook in destad van zijn 
inwoning, lid van de gemeenteraad daar, dat hij 
is benoemd door deze vergadering tot ondervoorzitter 
van de partij. 
Geklap •• 

Ik vraag de heer Kamminga op het podium te komen. 
Dames en heren nog een vacature en een uiterst belang
rijke, wanneer wij verkiezingen hebben en die hebben 
we de afgelopen jaren nogal eens gehad, dan is er 
extra inspanning voor de hele partij voor het hele 
kader, die extra inspanning, die wordt vanuit het 
hoofdbesttJu.r zo'n beetje officieel geleid, het is een 
heel belangrijk orgaan dat bij de voorbereidingen 
van die verkiezingen een rol speelt, dat is de 
landelijke propaganda kommissie en in het hoofdbestuur 
is dan ook een funktionaris die speciaal met de 
leiding van de propaganda de voorbereiding van de 
verkiezingscampagnes is belast en die als zodanig 
ook de leiding geeft aan de landelijke propaganda
kommissie.Dat is in de afgelopen jaren een hele 
zware taak geweest, want we hebben niet alleen na 
de Tweede Kamer verkiezingen van 1977 Staten en Raads
verkiezingen gehad in het jaar daarop, het is daarna 
ook gevolgd door de eerste rechtstreekse verkiezing 
voor het Europese parlement, iets totaal nieuws 
waarvan wij ons allemaal lang van te voren zijn gaan 
afvragen , hoe zullen wij voor die verkiezingen die 
iets nieuws betekenen voor een orgaan dat toch betrek
kelijk ver weg van ons staat, hoe kunnen we daar onze 
eigen kiezers zoveel mogelijk vermotiveren. 
Was het nog zo dat wij de kamerverkiezingen van 1977 
voor een belangrijk deel op onze eigem kracht en 
eigen intentiviteit ook dus die van de landelijke 
propagandakommissie hebben voorbereid, het leek toen 
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Len~en] in het dagelijks bestuur kwam en de 
portefeuille van de voorlichting kreeg haar gewenst 
om de hele verkiezingsvoorbereiding en de propaganda 
meer te professionaliseren, daarmee is heel veel 
extra werk, maar ik dacht ook goed besteed werk 
op haar en op diegene die er bij betrokken zijn 
afgekomen, die verkiezingen van 1977 ik moet daar 
toch nog even naar terug,die waren met die 28 zetels 
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toch nog wel zo suksesvol en tenslotte een onverstaanbaar 
kabinetsformatie die ook nog zo suksesvol was, dat er 
zeer veel kamerleden tot de hogere beroeping werden 
bevorderd en er kwam een geweldige opschuiving in de 
Tweede Kamer fractie tot stand, maar dat hij het net 
haalt voor het ogenblik dat ook Len~en~ zou doorschuiven. 
En ze heeft erg haar best gedaan, die Europese 
verkiezingen tot zo'n groot sukses te maken, dat in 
elk geval de lijstaanvoerder, die we hadden gesteld 
gekozen werd en in het Europese parlement kwam 
en daarmee was het punt aangebroken, dat Lenrens 
voor de keuze stond, kamerlidmaatschap aanvaarden 
of het lidmaatschap van het dagelijks bestuur 
voortzetten, want het mag nu wel zo zijn, dat rege
lementair zij deze beide funkties zou kunnen 
verenigen, we zijn het er allemaal over eens 
en het heeft ook eigenlijk nooit een punt van 
enige diskussie uitgemaakt, dat de funktie van 
sekretaris voor de voorlichting, die Len Rent vervult 
dat die toch niet te kombineren is, niet vanwege 
de omvang van de taak en ook niet vanwege de inhoud 
van de taak maar het kamerlidmaatschap. Het is overi
gens de vraagof het kamerlidmaatschap een zo'n zware 
funktie als het dagelijks bestuurslidmaatschap 
van de partij eigenlijk wel gekombineerd kan worden. 
We zijn bizonder verheugd, dat Len Rent die kamerzetel 
heeft gekregen en we geloven ook dat ze dat ten volle 
waard is, vandaar dat met wat minder weemoed is 
dat we als leden van het hoofdbestuur en van het 
dagelijks bestuur van haar afscheid nemen, wat 
minder weemoed, maar toch wel met de gedachten 
het is goed, dat het niet nog langer heeft geduurd 
voordat zij dat kamerlidmaatschap deelachtig werd, 
want intern moeten we nu al aan de slag voor de 
kamerverkiezingen en dan zeg ik de kamerverkiezingen 
van mei 1981, want ik zou niet de indruk willen wekken 
dat we nu al in de slag moeten, omdat we vrezen dat 
het eerder zou zijn, geen sprake van. 
We moeten intern aan de slag, wij nemen afscheid van 
Len Rent en wensen haar een hele goede voortzetting 
van haar politieke karriëre, waarbij nu de nadruk 
neerkomt op de politiek dan op het besturen en het 
is begrijpelijk dat in de politieke partij, die 
wisseling waarbij de politieke funktie op een goed 
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ogenblik de boventoon gaat voeren voor de hand ligt. 
Len wat jij vaar de partij en met name voor het berei
ken van de kiezers in de afgelopen jaren met drie 
grote verkiezingscampagnes hebt gedaan, heeft met 
zich mee gebracht dat je kunt terugzien op een lid
maatschap van het dagelijks bestuur, dat zeer wel gevuld 
was.Men zegt wel eens never a daal moment, daar was 
voor ons geen enkel ogenblik in die afgelopen jaren 
om eens eventjes rustig uit te blazen en te zeggen 
nou de volgende verkiezingen dat duurt nag even, 
want ze volgden elkaar op met de regelmaat van een klak. 
Dat heeft een geweldige inspanning gekast, een in
spanning, die je daar zijn we wel van overtuigd 
graag nog eens eigenlijk bij de volgende kamer
verkiezingen had willen laten bekronen, welnu we 
hopen dat wij als partij ander leiding van jouw opvolger 
het za goed zullen doen, dat iedereen die aak maar 
een heel klein beetje dat kamerlidmaatschap ambiërt 
dan aak weer aan de beurt zou kamen • 
Ik ben er in elk geval wel van avertuigd,dat jij in 
de btrekkelijk korte periode tot mei 1981, dat je 
lid van de Tweede Kamer zult zijn, niet alleen zult 
spreken aak nag wel eens een keer van je zult laten 
spreken.Len heel veel sukses. 
Geklap •• 

Dames en heren, vaar de vacature die nu is ontstaan 
zijn drie kandidaten gesteld,alvorens ik U de 
gelegenheid geef, vaar zover u dat went de kandidaten 
toe te lichten, zou ik namens het hoofdbestuur willen 
zeggen, dat we ons er zeer wel van bewust zijn geweest 
dat het gaat om de vervulling van een heel belangrijke 
plaats in het dagelijks bestuur, dat wij ervan uitgaan 
dat de funktieverdeling die plaats vindt en die 
formeel ons de gelegenheid zou geven om de 
sekretarisfunkties opnieuw te verkavelen, dat wij 
ons ervan bewust zijngeweest, dat gelet op de huidige 
samenstelling van het dagelijks bestuur, het voor 
de hand zal liggen, dat het nu te benoemen sekretaris 
belast zal worden met de vaarlichting en aak met 
de leiding van de landelijke propagandakammissie. 
Dat betekent dat wij van onze kant en we hebben 
deze vacature al enige tijd zien aankomen, dat 
van onze kant,gezacht is naar een kandidaat 
en dat de partij aak gezocht heeft naar kandidaten, 
die met name in staat zullen zijn, om leiding 
te geven aan dat hele voarlichtings- en propaganda 
gebeuren, leiding te geven aan de volgende verkiezings
campagne. 
Ik zou het bij deze algemene woorden willen laten, het 
is niet de bedoeling van het hoofdbestuur om een eigen 
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kandidaat aan te bevelen er z~Jn er drie, daarvan is 
ook een lid van het hoofdbestuur, dat legt ons ook 
een duidelijke beperking op, ik kan u alleen dit 
zeggen dat wij verwachten dat u allen uw keuze zult 
bepalen op iemand die de capiciteiten heeft en 
de dynamiek heeft die bij deze funktie hoort. 
Statutair is het zo dat bij de beraadslaging over de 
kandidaatstelling de betrokken kandidaten niet 
aanwezig mogen zijn, voor zover ze aanwezig Z~Jn 
moet ik dus hen verzoeken nu de zaal te verlaten 
waarna ik u het woord zal geven, voor wie dat 
vraagt om de kandidaten die gesteld zijn, toe te 
lichten.Ds kandidaten, die met hun echtgenoten 
en aanverwanten in de rechte lijn tot en met de tweede 
graad de zaal dienen te verlaten, dat zijn~n alpha
betische volgorde: de heer H.W.Dalenoord te Oldenzaal, 
kandidaat gesteld door de afdeling Oldenzaal, de 
heer R.T.Henkemans te Wemeldinge kandidaat gesteld 
door de afdeling Veere,en de hee~ J.P.v.d.Meulen 
te Leiderdorp, die kandidaat is gesteld door het 
hoofdbestuur en door de afdeling Leidschendam • 
Wie van de aanwezigen mag ik vragen, wil iets over 
de kandidaten in het midden brengen?Ten behoeve 
van de vergadering.Gaat uw gang achter de mikrofoon, 
gaarne uw naam en afdeling. 
Mijn naam is Stapper en ik ben afgevaardigde van de 
afdeling Veere. 
Men heeft mij verzocht, en niet alleen door de afdeling 
Veere, maar ook nog eens namens veel andere leden 
in de provincie Zeeland, om het ongenoegen kenbaar 
te maken ten opzichte van de gevolgde procedure 
door het hoofdbestuur. 
Wat is er gebeurd? 
Men heeft op een gegeven moment de afdelingen verzocht 
kandidaten te stellen, daar is men mee aan de slag 
gegaan,wij hebben als afdeling Veere de heer Henkemans 
naar voren geschoven, een persoon welbekend bij velen 
van ons en zeer capabel om deze funkties te vervullen 
maar tijdens die procedure van het kadidaat stellen 
van de afdelingen is in de beschrijvingsbrief 
een naam naar voren gekomen, van een persoon die 

.aanbevolen wordt door het hoofdbestuur, daar zijn 
op een gegeven moment telefoontjes gekomen en het 
zou niet onmogelijk zijn, dat de indruk gewekt wordt 
dat de heer Henkemans en dat zal ook waarschijnlijk 
voor mijnheer Dalenoord gelden, dat die als tegenkan
didaat zijn voor de kandidaat van het hoofdbestuur. 
Ik geef toe, daar is geen enkele reden om te zeggen, 
dat het hoofdbestuur dat niet zou mogen doen,maar men, 
en ook het woordje tegenkandidaat is helemaal niet 
gevallen,maar men wekt de indruk en we hebbeb diverse 
telefoontjes gekregen in het Zeeuwse van als zou de 
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heer Henkemans, als tegenkandidaat naar voren is ge
komen, ik wil hier duidelijk stellen, dat dit absoluut 
niet het geval is en dat we gewoon in gevolge de opdracht 
die we hebben gekregen, daarover gesproken hebben 
en de heer Henkernans die zeker zijn sporen heeft verdiend 
op deze plaats graag willen zien.Ik dank u. 

Ja, ik wil graag proberen een misverstand weg te 
werken, ik wil voorop stellen dat in de afgelopen jaren 
wel eens betreurd hebt en met lede ogen heb gezien, 
dat zoveel kandidaatstellingen in de partij altijd 
maar eigenlijk bij enkelvoudige kandidaatstelling 
geschiedde en dat de afdel ingen van hun bevoegd-
heden om hun kandidaten te stellen en dat zijn 
inderdaad geen tegenkandidaten, dat zijn kandidaten 
dat ze van die bevoegdheden zo weinig gebruikt hebben 
gemaakt. Het lijkt natuurlijk op het oog zo aardig 
wanneer het hoofdbestuur een kandidaat stelt en er 
komen geen andere kandidaten uit de partij, om dan 
te konkluderen: nou dan heeft het hoofdbestuur zijn 
werk blijkbaar weer erg goed gedaan. Dat is een wat 
gemakkelijke konklusie en het heeft er bovendien toe 
geleid dat we nu voor eet eerst in 10 jaar pas weer 
een echte stemming hebben over een kandidaat voor het 
dagelijkse bestuur, ik geloof dat het een goede zaak 
is, dat dat nu eindelijk weer gebeurt, dat het een 
betere zaak zou zijn geweest en ook niet tot dit 
soort misverstanden aanleiding zou hebben gegeven, 
wanneer wij niet zolang hadden gewacht, van onze be
voegdheid om kandidaten te stellen gebruik te maken. 
Het is voor het leven in een partij en voor het juist 
niet krijgen van dit soort van misverstanden dat er 
tegenkandidaten zijn goed wanneer de afdeling en 
de kamercentrales zich realiseren dat het een zaak is 
van ons allemaal even zeer bij zijn betrokken, 
wanneer we de beste kandidaat stellen en proberen 
uit een serie van kandidaten de beste funktionaris 
te kiezen, dus van onze kant geen enkel gevoel van 
de gedachten van waarom is men nu met tegen
kandidaten gekomen is er iets tegen de man die 
het dagelijks bestuur of het hoofdbestuur heeft 
voorgesteld, het tegendeel is waar, wij vinden het 
een te~en van gezond partijleven dat er hier ver
schillend over dit soort zaken wordt gedacht en 
dat de algemene vergadering de gelegenheid heeft om 
echt een beslissing te nemen. De procedure die is 
toegepast is overigens diegene die we niet zo 
gek lang geleden nog eens heel duidelijk statutair 
hebben vastgelegd voor het dagelijks bestuur hebben zo
wel het hoofdbestuur als de afdelingen het recht 
kandidaten te stellen.Het hoofdbestuur mag dat niet 
zoals dat vroeger het geval was, meteen aan het begin 
van de rit doen, door onmiddellijk op het ogenblik 
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dat er een vacature optreedt te zeggen en onze 
man of onze vrouw is die en die, er is een wacht
periode van 2 maanden tenminste, die is ook deze 
keer in acht genomen en het hoofdbestuur hadden 
ze ook al uit een aantal afdelingen namen ont
vangen, het hoofdbestuur zelf heeft ook uit een 
keuze de beslissing kunnen trekken wie het hoofd
bestuur zelf als kandidaat voorstelde, maar ik wil 
er nog eens op wijzen, het is bepaald niet zo, dat 
het hoofdbestuur dan de wijsheid maar in pacht zou 
moeten hebben in een democratische partij, dus de 
wijsheid in pacht van de algemene vergadering, 
die beslist. 

Blad No. 34 
Cople 

Band No. 2 

Wie wil er nog meer over de kandidaten het woord voeren? 
P~ijnheer Brand. 

Mijnheer de voorzitter, dames en heren, 
aan mij de taak namens de kamercentrales Leiden 
en wel namens in de eerste plaats namens het bestuur 
van harte voor verkiezing bij u aan te bevelenonze 
vriend Jaap v.d.Meulen, zoals u bekend is, heeft 
Jaap v.d.Meulen reeds een groot aantal jaren in 
ons kamercentralebestuur zich met de taak bezig 
gehouden die hij nu dan hopelijk in het dagelijks 
bestuur van onze partij ook zou moeten doen n.l. 
de voorlichting met alles wat daar omheen zit. 
Ik weet uit de ervaringen in het kamercentralebestuur 
dat voorlichting,propaganda enz. een zeer zware 
taak is en we hebben ons in het kamercentrale bestuur 
vaak afgevraagd, hoe het mogelijk is, dat iemand in 
zo'n bestuur deze taak op een zo uitvöerige en zo 
goede wijze in een grote kamercentrale kan ver
richten, ik kan nu niet anders zeggen, dat hij heeft 
het bij ons altijd fantastisch gedaan en wanneer hij 
vandaag verkozen wordt in het dagelijks bestuur met 
deze taak, dan zullen wij hem in ons bestuur erg missen. 
Jaap heeft behalve een ontzettende werkkracht daar
naast een inventiviteit een organisatorisch talent 
om zo'n taak goed op zich te nemen, goed uit te 
voeren, het is ook een volhouder, ik weet , ik hoor 
dat van vele afdelingen uit onze kamercentrale 
dat hij bovendien en wij merken dat natuurlijk 
als kamercentralebestuur bizonder goed in teamverband 
kan werken, hij kan niet alleen veel zeggen,dat doet hij, 
maar hij kan ook heel erg goed luisteren, van harte 
beveAl ik hem bij u aan. 

D a n k u ?: P ~'" r • 
Wie wil •• ja, gaat uw gang •• 

Mijnheer de voorzitter, mijn naam is Karremans, ik 
kom ook uit dezelfde kamercentrale als de vorige 
spreker, dat zou wellicht de indruk wekken dat ik 
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dus iets tegen de kandidaat van de kamercentrale 
Leiden zou hebben, dat is helemaal niet het geval. 
U mag veronderstellen dat mijn gezichtsvermogen 
minstens gehalveerd is, maar niet mijn inzicht 
en ik ben het dus helemaal met de vorige spreker 
eens, dat we Jaap v.d.Meulen moeten kiezen. 
Ik zou er alleen op willen wijzen, dat het 
verkiezen van Jaap v.d.Meulen, waar ik dus 
vlak voor ben, betekent dat er in het dagelijks 
bestuur geen vrouw meer zal zitten en dat acht 
ik wel een verarming en ik weet wel dat er op dit 
moment niets aan te doen is, maar ik wel uw 
aandacht ervoor vragen bij een volgende vacature. 
Dank u wel. 
Geklap •• 
Neen, we zijn het helemaal met u eens. 
Wil nog iemand het woord voeren? 
Ja •• 
Mijnheer onverstaanbaar •• 

Blad No, 

Cople 

Band No. 

Ik ga geen •• iemand aan prijzen, ik ben dus lid van 
de LPC en ik hoop het dus als zodanig uit te dragen. 
Ik betreur het enerzijds dat er te weinig kandidaten 
zijn geweest, ook vrouwen uiteraard, dan had je wat 
meer keuze, aan de andere kant is het van belang 
dat je iemand kiest en dat zeg ik zuiver ter over
denking, dat je iemand kiest, die ervaring heeft 
met voorlichting, propaganda en alles wat daar bijbehoort 
dat je ook een tijd deel hebt uitgemaakt van de 
landelijke propagandakommissie, opdat je weet 
wat er reilt en zeilt, ik weet dus dat een van de 
leden die heeft een paar jaar geleden dit college 
verlaten, de ander is nog steeds lid daarvan 
wat ook een belangrijke faktor is en dat is ook 
gezien de ervaring van de voorgaande voorzitters 
dat men dicht bij het vuur woont, want het vergt 
nogal wat als je straks als de verkiezingen daar zijn 
regelmatig naar Den Haag moet reizen en dat is 
toch ook wel een belangrijke zaak, enerzijds de 
ervaring anderzijds de geografische ligging van 
degene die daar woont, dit was het •• 

ik Ik geloof toch dat ten gunste van de regio moet zeggen 
dat Nederland gelukkig een klein land is. 
Geklap •• 
Dames en heren nog iemand •• 
Dan stel ik voor dat u tot stemming overgaat. 
Het enige stembiljet dat voor deze stemming geldig 
is, dat is datgene wat zich het meest links bevindt. 
Waarboven staat eerste stemming.U kunt de stemming 
verrichten door een hokje en niet meer dan een hokje 
te voorzien van de kleur naar uw keuze.Het is niet 
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zoals bij Tweede Kamer verkiezing dat het persé 
rood moet zijn, of bij een Eerste Kamer verkiezing 

Blad No, 

Cople 

Band No. 

dat het persé zwart mag zijn, het mag zelfs blauw zijn 
in deze kring, vult u het in, het hokje van uw keuze 
en de stemmandjes staan hier voor. 
Met de stemmandjes wordt langs gekomen,zodat u daar 
uw stembriefje in kunt werpen,alleen het stembriefje 
waarboven staat eerste stemming, de linker helft 
is geldig,bewaart u wel de rechter helft, dan schors 
ik de vergadering voor de stemming, maar deel u mee 
dat zodra die achter de rug is, wij weer verder gaan 
met de regelementen in afwachting van de telling. 

Dus loopt u niet te ver weg tijdens deze schorsing. 

Wij waren toegekomen aan artikel 10 daarop is ingedien d 
amendement nummer 17 van Breda. 
Dat gaat nu toegelicht worden. 
Mijnheer de voorzitter, mijn naam is Fleskens namens 
de afdeling Breda,het amendement dat door de afdeling 
Breda is ingediend had eigenlijk meer het accent willen 
leggen op het vJoordj e 11 maakt 11 in plaats van 11 kan 11 

dan op het woordje dat tijdsbepalend is voor, de 
mening was n.l. van het bestuur van de afdeling Breda 
dat de gemeenteraadsverkiezingen voor de plaatse-
lijke afdeling dermate belangrijk zijn en dat de af
delingen daar zo mee betrokken zijn, dat de besturen 
een voorstel moeten doen aan de leden en dat zij dat 
niet naar keuze kunnen doen, vandaar dat we vanden 
dat het woord kan moest worden vervangen door 
maakt en daar zit dan natuurlijk een probleem aan 
vast dat is het feit dat in artikel 11 waar ook een 
amendement is over ingediend wordt gesproken over 
het feit dat ook tijdens de vergadering althans 
bij de aanvang een voorstel kan worden gedaan en 
naar de mening van de afdeling Breda laat zich dat 
niet rijmen met het woordje voor in artikel 10, 
want het is natuurlijk zo, dat wanneer u spelt 
dat het bestuur voor, dat het bestuur •• kan voor 
de kandidaatsvergadering een voorstel doen, 
betekent dat naar mijn~ening dat ze dat niet 
tijdens de vergadering, nadien of vaar de vergadering 
kunnen doen, of vlak daarvoor, maar in ieder geval 
niet zo dat het ter vergadering de leden daarmee 
kunnen worden gekonfronteerd, wij zouden dus in artikel 
10 graag hebben dat het woordje kan wordt vervangen 
door maakt om de besturen te verplichten een voorstel 
te doen, dat is eigenlijk ingegeven door de praktijk, 
de merendeel van de vergaderingen worden maar door 
een beperkt aantal leden bijgewoond, wanneer de leden 
wetenwat het bestuursvoorstel is en men weet uit 
ervaring dat de verkiezingen daar nooit erg veel 
vanaf zullen wijken, dan is het een geruststellende 
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Blad No. 37 
Cople 

Band No. 2 

gedachte, dat men weet in welke richtingen het bestuur 
denkt. Daar staat tegenover,wanneer het ter vergadering 
zou komen, dat er een soort overrompelingstechniek 
zou kunnen plaatsvinden.Ik wou het voorlopig hierbij 
laten, mijnheer de voorzitter • 

Banku zeer.Ik geloof dat er inderdaad 2 verschillende 
dingen spelen,~e enen vraag is het bestuur verplicht 
om voor de vergadering een advies te maken en 
de tweede vraag is als ze dat niet tijdig voor de 
vergadering doen, of we dan nog bij de opening 
van de beraadslagingen kan.Eij dat laatste is dacht ik 
inderdaad een vraagteken plaatsen of dat verstandig 
is, maar om een bestuur te verplichten de bestuurs
adviezen uit te brengen daarvan zeg ik op grond van 
enige praktijkervaring dat wij dat aan de vergadering 
zouden willen ontraden, om twee redenen : het verdient 
natuurlijk verreweg de voorkeur als het wel gebeurt 
in zoverre zijn we dus graag met Breda eens dat 
een goed bestuur verstandig doet om tijdig voor de vergadering 
bestuursadviezen op te stellen en dat rond te sturen 
maar doen zich omstandigheden voor waarin je dat van 
een bestuur niet kunt verlangen, die omstandigheden 
kunnen zijn, wanneer er in een afdeling duidelijk 
verschil van inzicht bestaat en dat verschil van inzicht 
ook in het bestuur bestaat, waarbij dat er ook nog eens 
voorkomt dat de bestuursleden zelf kandidaat zijn 
die dan toch in de meeste gevallen, het hangt er 
een beetje van af welk besluit~ we straks nemen 
niet bij die beraadslagingen betrokken zijn 
maar natuurlijk toch invloed uitoefenen, want je 
hoeft niet altijd in vergadering met elkaar te spreken 
je kunt ook nog wel eens telefoneren, dan komen er 
vaak adviezen met hele kleine meerderheden tot stand 
en als een bestuur zich in die omstandigheden ervan 
onthoudt om een advies te maken, dan kan dat wel eens 
een blijk van wijsheid zijn.Het tweede probleem wat speelt 
is dat er ook een aantal afdel ingen is,waar meer dan 
een gemeente moet geregeld worden en dan is het voor 
de bestuursleden die niet in die gemeente woonachtig 
z~Jn eigenlijk de vraag of het wel wijs is dat ze 
voor gemeente waar zij dus wel bestuurslid zal zijn 
maar er zelf niet wonen, of ze dan wel een bestuurs
advies moeten gaan opstellen.Als U kijkt in het 
jaarboek hoe tenslotte ook in een deel van Erabant 
en een deel van Limburg er nog afdelingen zijn 
met 10 of meer gemeenten en er in 2 of 3 of 4 
gemeenten kandidatenlijsten worden ingediend 
dan is het de vraag of het bestuur van zo'n afdeling 
wel een advies moet opstellen, vandaar dat we niet een 
verplichte versie hebben gemaakt. 
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Tweede vraag die dan kan spelen, maar die zouden we 
dan bij artikel 11 moeten behandelen, of als het 
bestuur niet in eerste instantie heeft gedaan, of 
je dan ze nog de kans moet geven het bij de opening 
van de vergadering te doen. 
Wil Breda hier ••• op reageren? 

Blad No. 38 

Band No.2 

Mag ik dan even los dus van de vraag of het bestuur dan 
de kans heeft om nog nader een advies uit te brengen 
artikel 10 met het amendement Breda in stemming 
brengen. Wie is voor? 
Wie is voor het amendement Breda?Rode kaarten, 
nummer 17.Het bestuur is dan verplicht om een advies 
uit te brengen, wie is daar voor, rode kaarten? 
Wie is daar tegen, rode kaarten. 
Wie is daar voor, blauwe kaarten. 
Wie is daar tegen, blauwe kaarten. 
Wie is daar voor, witte kaarten. 
Wie ~s daar tegen, witte kaarten. 
Zeer ruime meerderheid verwuJ~~r • 
Dan breng ik artikel 10, stel ik nader aan de orde. 
Wil iemand daarover nog iets zeggen? 
Is daar iemand tegen? Dan is dat aanvaard. 
Dan krijgen we artikel 11, op het eerste lid is het amendement 
18 van Bergschenhoek ingediend. 
Dat deel van 18 wat betrekking heeft op de altenatieven 
komt vanmiddag bij de altenatieven aan de orde, maar 
er is op artikel 11-1, daar had ik het over 
een amendement Bergschenhoek.Wil Bergschenhoek dat 
toelichten?Ja. 

Voorzitter Hupkes, Bergschenhoek. 
Ik heb al eerder gezegd dat de regelementen zeer precies 
iets moet zijn, het is ook zo dat een regelement 
ingebouwd moet worden, onder welke voorwaarden je aan 
bepaalde handelingen kan beginnen.Het is essentiël 
dat je je kandidatenlijst kunt bespreken,als je 
eerst het verkiezingsprogram hebt vastgesteld. 
We vinden het dus moodzakelijk, dat het ingebouwd 
wordt in het regelement, dat je niet eerder kunt 
beginnen met de kandidaatstellingsvergadering 
eerst nadat je het verkiezingsprogramma hebt 
vastgesteld.Dat heeft overigens bij het advies van 
het hoofdbestuur is dat kennelijk ook bij U, 
leeft dat, en wij zouden graag willen vragen 
of de vergadering ons hierbij steunen. 

Natuurlijk, mijnheer Makreel. 

Even afgezien van het feit dat het amendement 
ontraden wordt, zou er in ieder geval een kleine taalkundige 

(aantal punten in moeten wijzigen ) 
wijziging in moeten,n.l. dat in de derde regel 
het woord eerst vervangen wordt door dan. 
Niet dan,nadat. 
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Ja, ik geloof toch dat we twee dingen niet 
doorelkaar moeten halen, natuurlijk is een afdeling 
die op de juiste wijze opereert,zorgt die eerst dat 
ze weet welk programma de kandidaten die men 
gaat stellen moet gaan uitvoeren.Vereniging van 
Staten en raadsleden zorgt gelukkig altijd tijdig 
voor een groot model gemeente raadsregelement, 
dat vele afdelingen overnemen en dan daar een aantal 
eigen passages aantoevoegen. 
Maar wanneer je nu gaat zeggen dat die vergadering 
niet gehouden mag worden als dat verkiezingsprogramma 
er niet is en er is een afdeling die nalatig is 
geweest om dat verkiezingsprogramma tijdig te maken, 
dat betekent dus, dat we dan de kans verspelen 
om daar nog überhaupt een VVD fraktie te krijgen, 
want die termijnen die hier zijn uitgedrukt in 
maanden en dagen nauwkeurig, die zijn al wel nodig 
om te zotgen dat we klaar zijn op de dag van de 
kandidaatstelling en als je te laat bent met je 
programma, dan is dat dacht ik voor de ledenvergadering 
misschien wel aanleiding om tegen het bestuur te 
zeggen dat hadden jullie beter moeten voorbereiden. 
Maar om dan te zeggen en dat straffen we af door 
nu maar geen kandidaten te stellen, dan vraag 
ik me af of we niet beter zijn het kind met het 
badwater weg te gooien, dat is de reden waarom we het 
ontraden hebben. 
Ik geloof dat een ledenvergadering zelf inderdaad erop 
moet toezien, dat het bestuur datgene wat de leden
vergadering van het bestuur verwacht ook uitvoert, 
daar zijn allerlei mogelijkheden voor, zoals ik zeg 
het altijd maar weer, weer de telefoon,door de 
voorzitter te vragen waar blijven jullie met 
je programma. 
Dus wij ontraden dat. 
Bergschenhoek amendement nummer 18. 
Wie is daarvoor, rode kaarten. Wie is daar tege~ , 
rode kaarten omhoog. 
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Wie is daarvoor, blauwe kaarten omhoog. Wie is daar tegen, 
blauwe kaarten omhoog. 
Wie is daarvoor, witte kaarten omhoog, wie is daar tegen, 
witte kaarten omhoog. 
U hoort het, dames en heren ik geloof toch mede met 
het oog op de tijd, dat we midden in artikel 11, want 
het is ontzettend lang, dat U de uitslag van de stemming 
niet langer mag onthouden. 
Ik krijg hier bericht dat totaal zijn uitgebracht 
1477 geldige stemmen,waarvan er zijn uitgebracht 
op de heer Dalenoord 70, op de heer Henkemans 254 

_en op de heer v.d.Meulen 1147, blanko 6, ongeldig 
geen. De volstrekte meerderheid ligt op 738, zodat ik 
kan konstateren, dat de heer v.d.Meulen de vereiste 
meerderheid ruimschoots heeft ~ehaald. 
Geklap •• 
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Ik ve~klaar dat de algemene vergadering de heer 
v.d.Meulen heeft benoemd tot sekretaris, lid van het 
dagelijks bestuur. 
Mag ik hem vragen om op het podium te komen. 
Geklap •• 
Dames en heren hartelijk dank dat U ons in staat 
heeft gesteld om met een voltallig dagelijks 
bestuur de strijd verder voort te zetten. 
Dames en heren nog wil ik bij ee~acature, een aftreden 
in het hoofdbestuur vandaag stil staan, het is een 
goed gebruik en ik zal er dan in algemene zin er niet van af 
wijken, dat alleen op de jaarlijkse algemene vergadering 
wordt gememoireerd, welke veranderingen er in het 
afgelopen jaar in het hoofdbestuur hebben plaatsgevonden. 
Ik maak deze keer toch een uitzondering, U weet dat 
van het hoofdbestuur deel uitmaakt met adviserende 
stem de voorzitter van de verening van staten en raadsleden; 
voorzitter van vereniging van staten en raadsleden,die 
bij het hoofdbestuur destijds het verzoek aanhangig 
heeft gemaakt, of de voorzitter daar van het hoofdbestuur 
geen deel van zou uitmaken, is mevrouw Sengers geweest. 
En het is een bizonder goede gedachten geweest, 
want in onze partij is het zo, dat velen zich 
heel regelmatig bezig houden met de landspolitiek 
de landspolitiek dankt zijn aandacht die hij krijt in de 
pers, de landelijke pers dan met name, weekbladpers, 
radio en t.v. eigenlijk de toon bepaalt, maar voor 
ons Nederlanders is het zo, dat wat van tenminste evenveel 
belang is datgene wat er aan politiek gebied 
gebeurt in de eigen gemee~t~ en in de eigen provincie. 
En het zijn die talloze ;.~.iAta-en raadsleden 
veel meer dan wij hebben aan kamerleden en bewinds
lieden al is dat aantal de laatste jaren wat gegroeid, 
het zijn die talloze staten-en raadsleden, die voor de 
Nederlandse burger daar waar hij of zij woont veel meer 
invloed heeft vaak op het dagelijks bestaan het 
dagelijks welzijnsgevoelen of het ontbreken daarvan. 
En in een gefntregeerde partij, als de vvd is, kan 
dus ook in het hoofdbestuur een goed kontakt 
met de voorzitter van de vereniging die al die 
staten en raadsleden organiseert, voo~licht, onder 
haar hoede heeft, om het ruim uit te drukken, 
eigenlijk niet worden gemist. 
We hebben het vele jaren in het hoofdbestuur 
gesteld buiten de voorzitter van de vereniging van 

staten- en raadsleden, maar het is een goede zaak geweest 
dat het hoofdbestuur met de voorzitter van de 
vereniging vanstaten en raadsleden is versterkt, 
dat heeft zich voorgedaan in 1972 en nu 7 jaar later 
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merken wij voor het eerst, dat op die plaatsen 
in het hoofdbestuur een vacature is ontstaan, 
want mevrouw Sengers heeft nadat zij in 1972 
voorzitter is geworden van vereniging van de 
vereniging van staten en raadsleden vorige week 
in het jaarlijkse congres van vereniging van 
staten en raadsleden haar funktie neergelegd, daarmee 
is ook een einde gekomen aan haar lidmaatschap 
van het hoofdbestuur, we hebben in de kring van het 
hoofdbestuur en vooral ook in de kring van de ver
eniging waarvan zij zolang voo~zitter is geweest 
afscheid van haar heeft genomen, zij is door de 
vereniging van staten en raadsleden tot erelid 
van die vereniging benoemd,maar ik zou ook op deze 
plaats nu deze algemene vergadering zo kort na 
dat aftreden plaats vinden mevrouw Sengers nog eens 
heel hartelijk willen danken voor alles wat ze 
voor de vereniging van staten en raadsleden 
in die afgelopen 7 jaar heeft gedaan en voor haar 
belangrijke bijdrage in het hoofdbestuur. 
Hartelijk dank. 
Geklap •• 

En tenslotte spreek ik de hoop uit, dat wij met 
het dagelijks bestuur wat dank zij Uw beslissingen 
van vandaag is aangevuld en belangrijk is verjongd 
erin zullen slagen om de vvd in de komende jaren datgeen 
te late doen waar U nu al zolang op wacht. 
Geklap •• 

En eerlijk gezegd was dat niet op artikel 11 
lid 2, maar dat is dan toch aan de b~urt, daarop is 
een amendement ingediend nummer 19 van Amstelveen. 
Geroezemoes ••• 
Amstelveen, wil Amstelveen het toelichten? 
Amstelveen ligt het niet toe, het punt waarom het gaat 

2 

is dit: mag een lid van .een afdeling, die niet in een 
betrokken gemeente woont, wel meestemmen bij de kandidaat
stelling? De kommissie dacht van niet. 
Het gaat hier om kandidaatstelling voor een orgaan 
dat alleen bestuurt diegene die ook in die desbetreffende 
gemeente wonen, we zullen Amstelveen in stemming 
brengen. 
Wie is voor ämstelveen, rode kaarten. 
Wie is tegen Amstelveen, rode kaarten. 
Wie is voor Amstelveen, blauwe kaarten. 
Wie is tegen Amstelveenblauwe kaarten. 
Wie is vvoor Amstelveen, witte kaarten.Wie is tegen 
Amstelveen, witte kaarten. 
Zeer duidelijk verworpen. 
Dan komen we aan artikel 11, lid 3, amendement nummer 20 
van de kamercentrale Dordrecht. 
Hier was ook Amstelveen, maar ik neem aan dat 
Amstelveen ervan uitgaat dat dat dan voor alle 
gevallen geldt.Ja •• 
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Dordrecht. 
Hartkamp, kamercentrale Dordrect. 

Blad No, 42 
Cople 

Band No. 2 

In het advies heeft U ergens halverwege opgenomen dat 
als er twijfel zou bestaan tussen in dit geval 
of het een ledenvergadering is of een kandidaats
stellingsverkiezing ve~gadering of hoe dat ook mag 
heten? 
Ik ben van mening dat die twijfel er bestaat, 
want U verwijst wel naar het jaarboek en gelukkig 

dat we zo'n jaarboek hebben, want ik heb daar vier 
artikelen voor nodig, maar daar wordt zeer 
consequent gesproken over een ledenvergadering, 
dus daar kunnen leden van het hoofdbestuur en 
de kamercentralebestuur kunnen ledenvergaderin
gen bijwonen,maar we hebben juist een andere 
vergadering ingesteld, een kandidaatstellings
vergadering, en dat hebben we ook anders genoemd 
omdat er juist verschillen zijn met leden
vergaderingen. En ik dacht juist dat dat ver
schil duidelijk is en dat er dus niet een 
twijfel is over een verschil maar een zeker
heid over een verschil, dus ik ben inderdaad 
van mening,dat de suggestie die U in de 
staart van Uw advies geeft, dat er een zinsnede 
moet worden toegevoegd aan dat artikel 11-3 
waarmee gezegd wordt artikel 6-4 van het huis
houdelijk regelement ook van toepassing zou 
zijn. 
Dit is toch om een gebaar te maken aan die 
betuurders van afdelingen die toch eigenlijk 
wel graag wat morele steun of lijfelijke steun 
willen hebben van de hogere onverstaanbaar • 
Dat is de bedoeling van de kamercentrale Dordrecht. 

Dus U geeft de voorkeur aan het subsidiair wijzi
gingsvoorstel van het hoofdbestuur? 
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Ik geef de voorkeur aan de toevoeging artikel 6-4 
van het huishoudelijk regelement is van over
eenkomstige toepassing, daar geef ik de voorkeur 
aan.Dan moet artikel 6-4 oplezen en daar staat 
in dat de leden van het hoofdbestuur leden van 
bestuur van kamercentrales enz. toegang hebben 
tot de ledenvergadering en dus in het huis
houdelijk regelement zou dan moeten worden ge
wijzigd, daaronder zou onder ledenvergadering 
ook moeten begrepen die kandidaatstellingsver
gadering, dus de toevoeging in 11-3 moet dus 
bestaan het ook van kracht verklaren voor 
deze kandidaatstellingsverklaring van artikel 6-4 
van het huishoudelijk regelement. 

U bereikt inderdaad Uw doel wanneer U zegt dat 
het van overeenkomstige toepassing is, dan hoef 
je artikel 6-4 van huishoudelijke regelement 
niet te wijzigen, want het wordt dus van over
eenkomstige toepassing verklaard.Dus dan zijn 
we eruit. 
Ik begrijp dat de heer Mijerraam dat ook aan
beveelt.De hele regelementenkommissie beveelt 
dat ook aan. 

Voeg ik het zwijgen aan toe. 

Goed mag ik U dan voorstellen dat wijzigings
voorstel van het hoofdbestuur dat U aan het 
slot van het advies vindt, dat we dat in stemming 
brengen met een positief advies van Dordrecht 
en regelementenkommissie, wie daar tegen? 
Niemand, dan wordt het aanvaard met dank aan 
Dordrecht, dan komen we aan artikel 11 lid 5 
met amendement nummer 22 van Utrecht, 11-4a. 
We krijgen eerst artikel 11-4 met amendement 21 
van Amersfoort. 
Dat is ontraden, wil Amersfoort dat toelichten? 

Graag, voorzitter, wij willen dat graag toelich
ten, wij vinden Uw advies om dit te ontraden, 
dat zijn wij dus niet mee eens, wij willen dat 
toch wel graag in stemming brengen en met name 
om de volgende zaak, het is n.l. heel makkelijk 
om bij zo'n ledenvergadering om die leden die 
dus korter dan die 3 maanden lid zijn, om die 
dus in een bepaald gedeelte van de zaal te plaat
sen b.v. aan de linker of de rechter zijde 
van de zaal , zodat het voor iedereen op de 
vergadering duidelijk is, dat dat leden zijn, 
die geen stemrecht hebben, en dat ook voor het 
bestuur heel duidelijk is. 
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En ook voor de stemkommissie , die de stemmen 
telt en op die manier zien wij dat helemaal 
zitten en dat heeft het grote voordeel, dat dus 
wel die nieuwe leden betrokken kunnen zijn bij 
de kandidaatstellingsvergadering. 
Laten we wel wezen, juist voor diegene die nieuw 
binnenkomen in een afdeling kan het toch van 
bizonder belang zijn, om zo'n vergadering bij 
te kunnen wonen, het woord daar ook te kunnen 
voeren en dan geeft dat toch een zekere betrok
kenheid en dat het stemrecht er dan niet is, 
dat is begrijpelijk in verband met die onverstaan
baar, maar verder hoeven wij dachten wij niet 
te gaan, want als je niet kunt stemmen, dan zien 
wij niet dat door een wword nou inderdaad,nou 
gesproken woord, nou zo'n overval zal plaats 
vinden. 
Prima •• 
De regelementenkommissie zegt niet doen, dat 
zegt de kommissie, goed, we gaan het in stemming 
brengen om te kijken wat de algemene vergadering 
zegt: wie is voor de afdeling Amersfoort? Rode 
kaarten. Wie is er tegen, rode kaarten. 
Wie is voor, blauwe kaarten.Wie is er tegen, 
blauwe kaarten. 
Wie is voor, witte kaarten.Wie is er tegen, 
~vitte kaarten 
Dank U zeer. 
Het is verworpen. 
Dan ~aan we naar Utrecht, die wil een lid tussen voegen 
(groe~)4a, het bestuur van de afdeling nodigt 
de voorzitter van de betrokken raadsfractie en 
degene die na de voorafgaande verkiezingen voor
zitter zijn geweest voor de vergadering uit. 
Daarvan heeft het advies •• daar is geen advies op. 
Geroezemoes •• 
Wil de afdeling Utrecht het toelichten? 

Voorzitter ik heb niet zo bar veel behoefte aan 
verdere toelichting ik konstateer in feite, dat 
de suggestie is overgenomen,ik zou dat toch 
wel willen bijvoegen, dat dat ook zou moeten 
slaan op degene die voorzitter op de raads
fractie zijn geweest, wisseling in het voorzitter
schap zullen niet zo bar veel voorkomen en het 
lijkt mij juist dat zowel voor de Eerste Kamer 
als voor de Tweede Kamer als Provinciale 
Staten als Gemeenteraad gelijk ~trek~en • 

Inderdaad wel iets in die gelijktrekking, de 
reden waarom we het niet gedaan hebben, is ver
moedelijk deze, dat het in sommige gemeenten 
als een voorzitter aftreedt, wellicht komt, omdat 
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hij verhuisd is of dergelijken, maar dat zien 
we dan wel in die gevallen, maar kan Utrecht 
zich verenigen met de variant die in het advies 
is opgenomen, zodat we dat in stemming kunnen 
brengen. 
Ja, dan •• mijnheer Makreel •• 

Voor zover oud voorzitter van de raadfractie 
niet meer in de gemeente woonachtig is en dus 
eigenlijk helemaal niet bevoegd is om die ver
gadering bij te wonen, went men dan dat voor 
deze man een uitzondering van dat verbod gemaakt 
wordt, of prevaleert die verbodsbepaling, dat 
zou in deze tekst ook nog verwerkt moeten worden. 

Dat hij niet meer in de gemeente woont hoeft 
natuurlijk niet te leiden tot een verbod, het 
zou alleen vaak erg onpraktisch zijn, omdat hij 
de plaatselijke situatie niet meer kent, maar 
is hij een maand tevoren afgetreden en heeft 
hij dus ruim drie jaar de fractie geleid, dan 
kan ik me voorstellen dat ondanks de verhuizing 
de afdeling op zijn mening nog wel prijs stelt. 
Dus ik geloof dat je dat niet nader kunt rege
len, ik moet zeggen ze nodigen me uit en dan 
zien we wel wat er gebeurt. 
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Mag hij er niet in??Dat moeten we nog even bekijken •• 

Ik zou willen voorstellen, voorzitter dat de 
vergadering uitspreekt in welke richting ze 
het wenst te regelen en de redaktie aan de kom
missie delegeert. 

Ja, maar dan moet die afgetreden voorzitter 
er altijd bij als vraagpunt voorleggen, of mag 
hij er alleen bij als hij nog lid is van de 
afdeling? 
U wilt het woord? 

Kwast, uit Vlaardingen, ik meen dat een fractie 
altijd een voorzitter kent, dus als je de redak
tie aanpast de voorzitter dan wel de vervanger 
dan ben je eruit. 

Het gaat om degene die enige tijd, die geruime 
tijd wellicht fractievoorzitter is geweest, maar 
juist op het moment van de vergadering niet meer 
is, hetzij dat hij door zijn fractie is afgezet, 
dan is het misschien helemaal niet wenselijk 
om hem te laten komen, hetzij omdat hij verhuisd 
is, hetzij dat hij inmiddels staatsekretaris 



V> 

E 
]! 

V> 
Ol 

·= 3i 
E 

""0 
c ., 
V> 

"' V> 
V> 

:!! 
Ol 
c 
0 
u 

0 
:; 
0 
Ö> 
c 
"ä. 
z.. 

""0 
c ., 
Ol 
c 

""0 

0 
u 

"' 0<: 

"' ""0 
c ., 
t 
..c 
Q; 
z 
"' ..c 

1-

E 
ro 

""0 

2 
ö 

0<: 

ïö 
f! 
V> 
~ 
>. 

"' Q. 
Vl 

c 
ro 
> 

co 
-.j" 

~ 

!:'=! 
1-
Vl 
w 
0 
~ 

< 
à 
0<: 
1-
~ 
w 
_I 
w 
0.. 
< 
< 
I u 
Vl 

Blad No, 

Cople 

46 

I~
~ SCHAAP ELEKTRO-AKOESTIEK 

0-4 Rotterdam 010-366532 

a AFDELING CONGRESREGISTRATIE Band No. 3 

is geworden,ook dat zelfs is denkbaar. 

Ik begrijp U volkomen, maar ik zou dan aan 
de redaktiekommissie erover te laten een 
formulering te vinden, die de verplichting 
op die manier wat gemakkelijker maakt, dus 
als het er niet is in de praktijk, dan kun je ook 
niets doen.U begrijpt best in welke richting 
bedoeld wordt. 

Ja, we begrijpen wel in welke richting, maar 
de vergadering moet geloof ik wel een uitspraak 
doen over de vraag o~ die mijnheer of mevrouw 
die fractievoorzitter geweest is, ook nog in 
de vergadering mag komen, wanneer hij of zij 
niet meer lid is van de betrokken afdeling 
en die vraag zou ik willen voorleggen, met dan 
verder het verzoek alsof die vraag beantwoord 
is om aan de redaktiekommissie over te laten 
hoe er dan ingepast moet worden.Ik kan me voor
stellen dat er leden zijn, die zeggen of die 
mijnheer of mevrouw nou naar een andere afdeling 
geweest is dat vind ik helemaal geen belemmering 
en het kan ook zijn dat men zegt, dat vind ik 
wel een belemmering, dus die vraag wilde ik 
voorleggen en dan vragen of we in het algemeen 
die afgetreden voorzitter wil toelaten, dan 
kan de kommissie het redigeren in overeenstemming 
met de uitspraak van de vergadering. 

Wie zegt •• 
Ja • • 
Hij werkt nu wel •• 

Heemstra, Deventer. 
Mijnheer de voorzitter ik ben geloof ik 21 jaar 
lid van een raad geweest en 11 jaar daarvan 
fractievoorzitter, dus ik weet een beetje 
waarover ik praat en ik heb het idee dat we 
op het ogenblik over een doodeenvoudige en voor 
de handliggende zaak vreselijk moeilijk aan 
het doen zijn, het gaat erom of men die man mag 
uitnodigen, nou ik geloof dat als iemand 
ervaring in heeft en men meent van zijn ervaringen 
te kunnen profiteren dat je hem dan natuurlijk 
mag uitnodigen, ik zou een uitzondering willen 
maken voor het geval dat hij intussen bedankt 
heeft voor de VVD, maar afgezien daarvan als 
die mijnheer zo vriendelijk is om uit een andere 
plaats te komen om nog eens even iets te vertellen 
van zijn ervaringen, nou dat moet je blij wezen. 
§eklap ••• 

Het ging er alleen maar om dat we dat wisten, 
want we zaten hier niet om te zeggen dat het niet 
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zou mogen, maar we wilden graag weten hoe de 
vergadering erover denkt.Dus ik leg even voor 
de afgetreden voorzitter of voorzitster wordt 
ook uitgenodigd ongeacht of hij nog wel of niet 
in de gemeente woont.Is daar iemand tegen? 
Ja, doorwie, door het bestuur? 
Dus het bestuur kan uitnodigen, ja, goed, mag 
ik vragen wij redigeren zo, dat het bestuur 
kan de afgetreden fractievoorzitter uitnodigen, 
geen verplichtingen derhalve, is daar iemand 
tegen? 
Dan zullen we in die zin als redaktiekommissie 
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de zaak aanpassen en waarschijnlijk ook in over
eenstemming met de wens van de afdeling Utrecht. 
Dan artikel 11-5, neen niet artikel 11-5, ik dacht 
dat het het beste was om de vergadering te schorsen 
en om 2 uur met artikel 11-5 verder te gaan. 
De algemeen sekretaris heeft mededelingen omtrent 
de huishoudelijke dienst • 
Geroezemoes ••• 

Dames en heren, even het volgende U heeft 
gezien dat bij het begin van de hal dat daar een 
stand is ingericht voor de verkoop van lunchbonnen, 
de lunch kan genuttigd worden op de eerste 
verdieping verder het aperatief kan genuttigd worden 
hier beneden in de hal, ik dank u wel. 

De vergadering in tot 2 uur geschorst. 

De vergadering is heropend, ik U allereerst 
de mededeling van de tekst van artikel 10-8 
van het regelement van Proviciale Staten, waar 
we vanochtend over hebben gestemd en de kommissie 
inmiddels een redaktie heeft vastgesteld,U vindt 
als uitgangspunt voor die redaktie op blz. 4 
onder de wijzigingsvoorstellen van het hoofdbestuur 
romeinse 1,1inker kolom, artikel 10-8, dat zou 
dan komen te luiden, indien over de technische 
inrichting van de kandidatenlijst en te stellen 
kandidaten geen verschil van inzicht tussen de 
statencentrales is gebleken kan de centrale ver
gadering met algemene stemmen besluiten dat de 
overeenkomstig artikel 10-1 t/m 10-6 vastge-
stelde advieslijsten de definitieve kandidatenlijst 
zullen zijn, voor het ~eval dat het hoofdbestuur 
niet tot enige wijziging betreffende het technische 
advies adviseert en dan is de laatste zin onge
wijzigd.Dan waren wij gebleven, bij artikel 11-3 
voordat we daaraan beginnen het volgende, wij 
gaan vanmiddag stug verder vergaderen over dit 
regelement en over de altenatieven omdat toch 
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gebleken is dat er een aantal onderwerpen van 
politieke aard in de partij sterk leven, heeft 
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het hoofdbestuur besloten dat in afwijking van wat 
wij haddenaaangekondigd er toch nog iets over 
de politiek zal worden gezegd in het slotwoord 
dat ik aan U hoop te adresseren, voor diegenen 
die dus zeggen dat zij misschien het na artikel 
wel zoveel welletjes vinden, zouden zullen zeggen 
dat zij die gedachten best mogen hebben, maar 
dat zij dan gewaarschuwd zijn, dat de partij echt 
nog iets anders kan, dan alleen regelementen 
bedenken, hoe belangrijk dat dan is, dat wij ook 
nog een politieke partij blijven. 
Dames en heren U ziet een nieuw stembureau 
achter ons zitten, ik zou graag dank willen 
zeggen, aan de leden die vanochtend het stem
bureau hebben gevormd, aan de heer Troost als 
voorzitter, mevrouw Venus-te Zaanstad, mevrouw 
Fleskens te Breda, neen mijnheer Fleskens te 
Breda en mevrouw Doornebal uit Katwijk, en het 
stembureau dat vanmiddag optreedt dat bestaat uit: 
de heer de Haan uit Bilthoven als voorzitter, 
mevrouw Hulzebos uit Ermelo, de heer Hoek te 
Schagen, de heer Rooke te Den Haag en de heer Kort 
te Hollandsche Rading, die vanochtend slechts 
korte tijd van het stembureau heeft deel uit gemaakt. 
Artikel 11-3,daarop was nog een altenatief van 
het hoofdbestuur voorgesteld, waarin stond dat leden 
van de afdeling die niet woonachtig zijn in be
trokken gemeente behoudens leden van het bestuur 
als vermeldt in artikel 11-203 en leden van artikel 
11- 2 onder 1 bedoelen datums en toegetreden 
hebben geen toegang tot de kandidaatstellingsver
gadering en dan overige leden vernummeren, mag ik 
vragen wat vindt de kommissie van dit altenatief? 
Geroezemoes ••• 
Kommissie beveelt dat aan, mag ik vragen wie wil 
daarover het woord voerenl 
Wie is daar tegen, ik konkludeer dat het dan is •• 
oh •• wie is daar tegen, rode, biljetten tegen •• 
rode biljetten voor, blauwe biljetten tegen, 
blauwe biljetten voor,witte stemmen tegen, witte 
stemmen voor •• 
Aanvaard.Dank u wel •• 
Geroezemoes ••••• 
Ja, daar blijft dus bijstaan wat Dordrecht heeft 
voorgesteld en wat aanvaard is, dat is dat in die 
vergadering wel die bestuursleden van hoger 
bestuur en kamercentrale kunnen toekomen.Maar dat 
is aanvaard, dat blijft dus staan, artikel 11-5, 
daar is amendement 23 Rijswijk op ingediend, wil 
Rijswijk dat toelichten? 

Graag, mijnheer de voorzitter. 
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Mijn naam is van Hoogendorp, sekretaris van de 
afdeling Rijswijk. 
Ik geloof dat de bedoeling over de bedoeling van 
dit amendement tussen hoofdbestuur en de afdeling 
Rijswijk geen verschil van mening bestaat. 
Het is de bedoeling dat de voorzitter, die op een 
verkiesbare plaats staat op de kandidatenlijst 
niet de leiding heeft van de kandidaatstellings
vergadering, de vraag die ons verdeeld houdt is 
deze blijkt duidelijk genoeg uit de tekst van 
het kandidaatstellingsregelement dat de voor
zitter van deze afdeling niet de leiding van die 
kandidaatstellingsvergadering mag dragen. 
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Mijns inziens valt daar toch wel het een en ander 
over te twijfelen.Welliswaar zegt U in Uw kom
mentaar van kijk eens 12-2 is de enige uitzondering 
op artikel 12-1 , maar er staat niet, dat artikel 
12-2 de enige uitzondering is op artikel 12-1. 
Je zou dus kunnen volhouden dat artikel 11-5 
vanwege zijn zo positieve gestelde redaktie en 
die wil ik dan even voor de zekerheid even voorlezen 
voorzitter van de kandidaatstellingsvergadering 
is de voorzitter van de afdeling of degene die 
hem vervangt, daar zou ik aan artikel 11-5 
willen toevoegen met in acht neming van het 
gestelde in artikel 12-1 is voorzitter van die 
vergadering zodat duidelijk is dat de voorzitter 
van de kandidaatstellingsvergadering niet mag 
zijn, een voorzitter wiens naam voorkomt op de 
kandidatenlijst op een verkiesbare plaats. 

Wij zijn het inhoudelijk helemaal met elkaar 
eens, de regelementenkommissie dacht dat er 
geen sprake kon zijn van een misverstand, omdat 
de uitsprakingabepaling voorgaat, maar wanneer 
U zegt dat misverstand moet er toch op alle manieren 
uitsluiten door dit erin op te nemen, dan heeft 
de regelementenkommissie daar geen bezwaar tegen, 
dus inderdaad is het waarschijnlijk verstandig 
alsnog aan de vergadering aan te bevelen om 
zoals dat in amendement nummer 23 is gebeurd, 
zowel in de eerste als in de tweede zin, dat 
slaat natuurlijk ook op de sekretarissen tussen 
te voegen met in achtneming van de bepaling 
van artikel 12 lid 1. 
Wat daar dan ook in komt te staan, want dat weten 
we nog niet precies, we bevelen dat alsnog aan 
aan de vergadering, wie is er tegen,niemand, 
ja, wie is er tegen, dan gaan we even verder 
stemmen rode kaarten voor, blauwe kaarten tegen, 
blauwe kaarten voor,witte kaarten tegen,witte 
kaarten voor. 
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Het amendement Rijswijk is aangenomen, dan krijgen 
we artikel 11 lid 6, geen amendementen ingediend 
wil iemand daarover het woord, is iemand daar 
tegen? Dan is dat aanvaard.Artikel 11 lid 7, geen 
amendementen ingediend, wil iemand hierover het 
woord, is iemand er tegen, dan is dat aanvaard. 
Artikel 11.8 daarBP is ingediend amendement 24 
van Utrecht., wil Utrecht het toelichten. 
Ja, mijnheer Kok. 

Voorzitter, ik merk dat wij het in feite eens 
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zijn, U hebt dezelfde bedoelingen als wij, wij 
hadden alleen enige twijfel dat de voorgestelde 
teksten aan die interpretatie gegeven kan worden, 
maar als u dat verzekert en wij daar in de praktijk 
geen moeilijkheden meekrijgen, dan zijn wij best 
bereid dit amendement in te trekken. 

Weet u wat het is, als wij een algemene vergadering 
zeggen dat die om 10 uur wordt geopend, dan wordt 
er een briefje bij geschreven, dat de leden ver
zocht worden om 9 uur hier te zijn om hun stem
biljet in ontvangst te nemen en er gaat altijd 
een zekere voorbereiding aan een vergadering 
vooraf, wij zijn er vanuit gegaan dat dat inder
daad gebeurt keurig bij de ingang, maar dat er 
een formele vaststelling in de vergadering plaats 
vindt dat het gebeurd is, dat is de achtergrond 
van onze tekst. 

De vaststelling ben ik het volledig mee eens 
voorzitter, in de tekst staat gaat het bestuur na 
en dat was iets ruimer, dan onze nieuwe afspraak. 
Die vaststelling kan pas volgen nadat het is na
gegaan.Dat doet het bestuur voordat de vergadering 
is geopend. 

Ja, ieder bestuur moet voor een vergadering een 
hoop doen,we schrijven ook niet voor hoe we en 
wanneer ze hun jassen moeten ophangen, maar ik 
dacht dat het wel van belang was om formeel na 
te gaan is iedereen die er niet mag zijn, is die 
er ook niet, en zitten er geen mensen in de zaal 
ik heb zelf ook wel eens zo'n vergadering geleid, 
op het ogenblik dat ergens zeer grote moeilijkheden 
waren gekomen en dan is het zo, nadat je dus bij 
de ingang heb laten nagaan dat er niemand in de 
vergadering is, die er niet mag zijn, dat je dan 
vervolgens aan de vergadering vraagt, als U nou 
nog iemand ziet zitten, die er volgens u niet 
mag zijn, moet u het nu zeggen, want dan krijg je 
tenminste achteraf geen brieven meer.Een kleine 
misrekening die kregen we toch, maar dan kun je 
tenminste een beroep doenop het feit dat je dat 
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in de vergadering uitdrukkelijk hebt afgevraagd, 
dat is de bedoeling van deze tekst. 

Daar zijn we het zonder meer mee eens, om in de 
tekst die voorgesteld werd, wekt een beetje de 
suggestie alsof het tijdens de vergadering 
zou moetenen daar heb ik moeite mee. 
Geroezemoes •• 

Vindt u goed, dat de redaktiekommissie nog eens 
even nagaat of stelt vast beter is dan gaat na 
dat stelt de heer Meijer aan mij voor. 
Akkoord? 
Dank u zeer, dan krijgen we artikel 11 lid 8 
wil iemand daar nog meer het woord over voeren? 
Is daar iemand tegen? 
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Dan is dat aanvaard, artikel 11 lid 9, daarop zijn 
een aantal amendementen ingediend, n.l. 25 Breda 
26 Utrecht en we moeten nog even terug kijken 
naar de nummers 24 en 17, wil Breda, die stelt 
voor, even kijken, is dat bij artikel 10, dat is 
afge\"ezeil geloof ik, dus dan vervall t nummer 25 
Breda. onder a en dan is er amendement 25 b 
op artikel 11.9 en dat is ongeacht de vraag ,meent 
de afdeling Breda dat het toch dient te vervallen. 
Wil Breda dat toelichten? 
Gaat uw gang •• 

Mijnheer de voorzitter, de afdeling Breda is van 
mening dat in feite de besturen een voorstel moeten 
doen, voor de vergadering en dat wanneer ze daartoe 
niet in de gelegenheid zijn en keenslijk nu artikel 10 
gehandhaafd blijft, ook niet de mogelijkheid 
hebben dit na te laten, zo dat ze in ieder geval 
niet de gelegenheid moeten krijgen dit ter ver
gadring te doen.Nu is het altijd wat vervelend 
om met boze gedachten te ventileren, anderzijds 
zijn regelementen natuurlijk bedoeld, om een 
aantal excessen te voorkomen, maar wij meenden 
dat in de praktijk dit soort van situaties zou 
kunnen leiden tot het volgende in het algemeen~s 
het merendeel van de leden tamelijk neutraal of 
tamelijk passief in hun benadering bij de zaken van 
de bestuurlijke aspect van de VVD. 
Men volgt daarbij nogal makkelijk de voorstellen 
die van de zijde van de besturen komen en wij 
dachten, wanneer er geen voorstel kwam, de leden 
op zijn minst op mochten vertrouwen, dat het bestuur 
ter zake geen uitgesproken mening heeft. 
Wanneer ter vergadering het bestuur deze mogelijk
heid zou hebben, bestaat het uitdrukkelijke risiko 
dat de besturen op zo'n moment met een volstrekt 
afwijkend voorstel komen, geheel anders dan men 
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rekende in de situatie dat waarschijnlijk een 
hoop leden hadden gezegd, als we dit geweten 
hadden, waren we wel gekomen, of hadden we be
zwaar aangetekend, het is eigenlijk, ja, wat zou 
ik zeggen, een buitenkansje, of in ieder geval 
het schept de mogelijkheid om voorstellen te doen 
of konstrukties te bedenken, waarvoor zeker niet 
het artikel is geschreven en welke mogelijkheid 
zeker niet door U zal zijn beoogd. 

Ja, we hebben vanochtend uitdrukkelijk gezegd, 
we houden het wel falcultatief om tijdig voor 
de vergadering een advies uit te brengen, de 
vraag die nu s~eelt is mag het bestuur dat dat 
niet van te voren heeft gedaan, dan alsnog aan 
het begin van de vergadering doen, ja of neen? 
Dat is de vraag die voor ligt. 
Mijnheer Makreel. 
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Ik zou graag de vraag willen stellen wat er tegen 
is om het te doen, wat is materieel het verschil 
tussen het geval dat het bestuur aan het begin 
van de vergadering een lesje ronddeelt aan de 
hand waarvan besproken wordt of dat de voorzitter 
plaats voor plaats zegt van ik stel u voor 
om mijnheer zus of zo te nemen. 

Nou, die ledenvergaderingen, daar is maar een 
beperkt aantal leden aanwezig en men zal zich 
toch wanneer men al of niet besluit naar een 
ledenvergadering toe te gaan oriënteren op het 
advies van het bestuur, ik vind dat wanneer het 
bestuur geen gebruik maakt van dree mogelijkheid 
dat het bestuur daarmee op zijn minst de ver
plichting op zich laat om in die zaak passief te 
blijven en niet de vergadering mogelijkerwijs 
te confronteren met een volstrekt afwijkend 
voorstel dat met opzet achtergehouden kan zijn 
om niet te zorgen dat de leden massaal zouden 
opkomen. 

Dat is altijd het afschuwelijke gevoel, dat soms 
bestaat, dat het bestuur zou zijn om ledenvergade
ringen te manipuleren, ik ga er bij voorkeur niet 
vanuit, eerlijk gezegd, in de partij als da onze, 
maar de vergadering moet met, zelf maar beslissen 
hoe groot het wantrouwen is, dat men aan de dag 
wil leggen, mijnheer Bom •• 

Voorzitter, de kommissie heeft vooral het oog 
erop gehad, dat hij 'n uiterste termijn wilde 
stellen,waarop het bestuur een voorstel mag doen. 
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gedurende vergad~ing mag het niet meer, wij hadden 
daarom de behoefte om een uiterste termijn te 
zeggen en die uiterste termijn is voor de kom
missie geweest, het begin van de vergadering als 
het op dat moment niet gebeurt dan mag het 
ook niet meer, voorzitter heeft zojuist al gezegd 
je mag niet plaats voor plaats zeggen en nu komt 
het bestuur met dit voorstel en als die kandidaat 
al dan niet aanvaard is en nu komen wij met dit 
voorstel, dat is een ding, dat is regelementair 
in ons systeem absoluut verboden 

Mijnheer Meijerraam wil nog wat toevoegen. 

Ik dacht toch voorzitter dat er ook wel veel te 
zeggen valt voor de gedachten van Breda, dat een 
bestuur dat zijn verantwoording kent, zijn ver
antwoordelijkheid kent, dan ook tijdig moet zorgen 
een zo goed als op een vergadering geen punten 
behandeld mogen worden, die niet van te voren 
in de agenda zijn meegedeeld, kan ik me persoon
lijk wel vinden in de gedachten dat als 
men aan de hand van een bestuursarnvies wil vergaderen 
dat dat dan ook voor de vergadering, tijdig voor 
de vergadering ter kennis van de al dan niet 
naar de vergadering willende komende leden is 
gebracht. 
We zijn dus in de kommissie kennelijk wat verdeeld, 
maar persoonlijk voel ik voor deze gedachte. 

Amersfoort. 
Ruggeveld van Amersfoort, ik heb een vraag naar 
aanleiding van de toelichting van de heer Bom, 
is het zo dat in de gedachten van de voorstellen, 
zoals die nu voorliggen dat het dan onmogelijk 
is bij wijze van spreken dat als b.v. 4 stemmingen 
hebben plaats gevonden en bij wijze van spreken 
er al 2 onderwijsspecialisten zijn gekozen en er 
staat op de advieslijst van het bestuur nog een 
onderwijsspecialist , dat het bestuur dan de 
vergadering alsnog adviseert om die mijnheer of 
mevrouw maar niet meer te kiezen, omdat er al 
2 onderwijsspecialisten zijn gekozen, dat moet 
toch altijd mogelijk blijven, dus het moet dan 
toch ook mogelijk blijven plaats voor plaats wel 
degelijk door het bestuur nog een advies wordt uit
gebracht. 

Ja, maar dat is dan toch een ander advies, dan het 
advies dat we hier hebben bedoeld, dat is dus een 
schriftelijk advies voor een fractie, het is 
natuurlijk duidelijk, dat ieder individueel lid in 
een vergadering en dus ook een bestuurslid individueel 
laten we zeggen op grond van de uitslag over de 
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stemming voor plaats 2, herzie ik nu m~Jn mening 
voor plaats 3, dat lijkt mij volkomen realistisch 
want je bent bezig om je zo evenwichtig mogelijk 
lijst samen te stellen, maar dat is iets anders 
dan een bestuursadvies dat tevens een handleiding 
is voor de stemvolgorde, ik geloof dat de zaak 
rijp is om tot stemming over te gaan, ik zit 
alleen nog even te kijken, wanneer we in artikel 
11 lid, neen in artikel 10 zetten , het bestuur 
kan een ontwerp indienen, opstellen, dan staat 
er in artikel 11 dat dat dan tergelijkertijd 
moet worden meegezonden geloof ik, aan de leden 
bij de oproepen van de vergadering, dat betekent 
als ze dat eenmaal niet gedaan hebben en Breda 
wordt aangenomen, dan is men verder de sigaar, 
denkbaar is ook nog, dat je zegt, nou wat Breda 
heeft bezwaar ertegen dat het aan het begin van 
de vergadering gebeurt dat je nog wel zou kunnen 
zeggen het kan tot uiterlijk 3 dagen voor de 
vergadering. 

Toelichting komt van uw zijde, dat het inderdaad 
misschien zinvol zal zijn dat om in artikel 10 
of door een ander artikel tussen te voegen de 
mogelijkheid, dat benevens de compensering voor 
de vergadering ook een mogelijkheid bestaat voor, 
wanneer het bestuur in een latere stadium komt 
dat het opstellen van de kandidatenlijst dit nog 
toe te zenden aan de vergadering, maar ik ben het 
geheel oneens met de stelling, dat wanneer je 
een bestuur hebt, die kennelijk in staat is 
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een kandidatenvolgorde voor te stellen, dat men 
toch verwachten mag, dat het tijdig van te voren 
kan geschieden.De gemeenteraadsverkiezingen zijn 
doorgaans nogal zeer verhitte diskussies op 
bestuurlijke en plaatselijke niveau en ik meen toch 
te mogen stellen dat de besturen,~anneer ze al 
een mening hebben dan een zeer uitgesproken mening 
hebben, maar dat is van twee een en ik vrees van 
wel dat natuurlijk een nare opmerking 
is en dat het waar is dat het een wat negatieve 
benadering is door dit amendement te stellen,dat 
je daarmee een aantal excessen voorkomt dat 
anderzijds regelementen toch ook geschreven zijn 
om excessen te voorkomen, want ik denk dat U 
anders veel van de artikelen zou kunnen schrappen 
die nu opgenomen zijn. 

Ja, dan zou je dus in 11-7 , dan zou je in 11-7 
moeten zetten, bij het tweede punt daarin, dat dat 
nog eventueel later zou kunnen, maar laten we 
dat open houden, laten we eerst eens even kijken 
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hoe het gevoelen is van de vergadering ten aanzien 
van het amendement Breda, dat het in elk geval te 
laat is om er op het begin van de vergadering 
nog te zeggen en dat zou aanvaarden van Breda 
meteen kunnen nakijken in hoeverre nog een uit
loopclausule voor het bestuur al dan niet kunnen 
opnemen, wie steunt Breda dat het bestuur niet 
pas in de vergadering maar wel in het begin 
daarvan mag komen met een bestuursadvies, wie 
is daarvoor? rode kaarten, wie daar tegen, rode 
kaarten, wie is daarvoor blauwe kaarten, wie 
is daar tegen, blauwe kaarten,wie is daarvoor, 
witte kaarten, wie is daar tegen, witte kaarten. 
Amendement Breda is aangenomen, is Breda bereid 
mee te werken om nog een uitloop termijn in 
artikel 11-7 nader u± te werken door de redaktie 
op te nemen en heeft Breda ook een idee over de 
termijn die daarbij in acht moet worden genomen. 
Ja, is de vergadering akkoord dat daar een ter
m1Jn van 5 dagen voor de vergadering wordt in
gevoegd, is daar iemand tegen?niemand tegen? 
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Dank U zeer, ik geloof dat we daar dan gezamenlijk 
weer uit zijn gekomen,dan amendement 27 van Amers
foort dat hield verband met de vorige amendering 
en Utrecht no. 26 ook. Is daar iemand? Amersfoort •• 

Ja, voorzitter, amendement 27 houdt verband met 
andere voorgestelde amenderingen en dat gaat met 
name over het punt van 12.2. en Uw advies bij 12.2. 
is n.l. bij ons amendement daar amendement no.31 
dat het beter geregeld kan worden in 11 .10. in 
plaats van 12.2.en als dat Uw mening is, dan stellen 
wij dus voor om onze gedachten om die dan hier 
maar te besp~ken, eventueel bij 11.10. en dat in 
ieder geval, wat we straks de rest hang t samen 
met die uitsluitingen, dus daar komen we straks 
nog wel op, maar in ieder geval nu vast heel duide
lijk vast te leggen, dat dus ook anderen dan 
de zittende leden, maar ook andere kandidaten 
het woord daar mogen voeren. 

Ja,dat komt dus straks aan de orde, inderdaad als 
artikel 33 s~tuten en dergelijke bespreken, dus 
we houden dit even aan, wordt niet beslist, akkoord? 
Dan, heb ik hier ook nog staan, amendement nummer 
28,29 en 30 Utrecht 28, daarvan hebben we ook 
gezegd, besluit afhankelijk van het amendement 11.4a 
en 11 .4a wat is daar mee gebeurd?Aangenomen? 

Dat is met een variant aangenomen. 
Dus dan moeten we even kijken wat we hier doen, 
ja, dat moet dus worden overgenomen Utrecht, want 
dan moet inderdaad degene die uitgenodigd zijn 
en die komen, die moeten dan in de gelegenheid 
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warden gesteld om het woord te voeren. 
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Dus ik stel vaar dat over te nemen als uitvloei
sel van het nieuwe lid 4a, daar is niemand tegen? 
Dan is er dus besloten, het zelfde geldt, dan krij
gen we •• 29, dat slaat aak op de oud voorzitters 
van de raadsfractie, dus ik stel vaar dat dat aak 
is aangenamen,iemand daartegen? 
Dan krijgen we 30, kamercentrale Dordrecht, 
en dat moeten we zien in samenhang met het wij
zigingsvoorstel met het hoofdbestuur, kamer centrale 
Dordrecht zegt n.l.eigenlijk dat Dordrecht het 
wijzigingsvoorstel steunt, wat zegt het hoofd
bestuur? Het hoofdbestuur zegt voorts kan de ver
gadering besluiten dat anderen die voordoen, neen 
vaarbedoelen voorlopige kandidaten ieder afzonderlijk 
tot de vergadering warden toegelaten, teneinde 
inlichtingen te geven, dat betekent dus dat 
Amersfoort daarnet aak noemde, de mogelijkheid 
dat kandidaten die niet zittend raadslid zijn 
op uitnodiging van de vergadering, worden gehaard, 
om inlichtingen te geven en het hoofdbestuur 
dacht dat het een verruiming was ten opzichte 
van de huidige toestanden, die aanbeveling verdienden. 
De kommissie is het daar aak mee eens? 
Dan breng ik het wijzigingsvoorstel van het hoofd
bestuur in stemming, is daar iemand tegen?Niemand 
tegen, dan is het aldus aanvaard, Mag ik dan 
het aldus gewijzigde artikel 11 lid 10 aan de 
orde stellen, wil daar nag iemand het waard over 
voeren?zaniet is daar iemand tegen, dan is dat 
aanvaard. 
Artikel 11 lid 11, geen amendementen, wil iemand 
het waard vaeren?Niemand •• wil iemand stemming? 
niemand, dan is het aanvaard, artikel 11 lid 12 
geen amendementen, niemand vraagt het woord, 
niemand stemt tegen, dan is dat aanvaard, artikel 
11 lid 13, wie vraagt het waardlNiemand, is iemand 
tegen, dan is het aanvaard, artikel 11 lid 14 
graag iemand het waard, is iemand tegen, dan is 
het aanvaard, artikel 11 lid 15, geen amendementen 
geroezemoes •• 
De heer Meijeraam zegt dat daar moet staan over 
tenminste het aantal verkiesbare plaatsen, als daar
over beslist is en misschien over verkiesbare 
plaatsen plus 3, dan mag men de rest delegeren, 
dat is zuiver redactioneel •• wil nag iemand het 
woord over 11 lid 15, geen amendementen, is iemand 
tegen?dan is dat aanvaard, artikel 11 lid 16 
met een amendement nummer 19 van Amsterdam, Am
stelveen, dat is vanachtend al verworpen, Amstel
veen vraagt niet opnieuw stemming erover, dan 
is daar aak een wijzigingsvoorstel op van het 
hoofdbestuur, als 11 lid 3 is aanvaard en dat is 
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aanvaard, dan zou artikel 11 lid 15 een andere 
redaktie moeten hebben.Mag ik vragen of daar 
iemand het woord over wil voeren? 
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Is iemand daar tegen? dan is die altenatieve redak
tie aanvaard, dan breng ik artikel 11 geheel in 
stemming, wil nog iemand het woord? 
Gaat Uw gang. 

Mijnheer de voorzitter, ik heb een opmerking, meer 
een vraag eigenlijk, die misschien wat muggenzif
terig klinkt, maar in dit artikel in het bizonder 
komt de term woonachtig zijn aan de orde, omdat 
natuurlijk alleen de kandidatenlijst behoort te 
worden opgemaakt door die mensen die in de betref
fende gemeente ook eenstem mogen uitbrengen bij 
die gemeenteraadsverkiezingen, ik vraag mij af 
of woonachtig zijn wel in overeenstemming is 
met de onverstaanbaar en aan de andere kant 
of woonachtig zijn niet aanleiding kan zijn tot 
misverstanden, ik kan mij b.v. voorstellen iemand 
die studeert in een universiteitstad, blijft 
thuis wonen, is daar lid van de afdeling, maar 
waar woont hij nou, zolang hij ingeschreven blijft 
op het adres van zijn of haar ouders, blijft die 
stemgerechtigd in de ouderlijke gemeente om het 
maar zo te noemen en zou dus als woonachtig zijn 
gehandhaafd blijft zoals het hier staat uitgeslo
ten zijn van deelneming en opstelling van de kandi
datenlijst, juist in die gemeente waar hij stem
gerechtigd is in het kader van de gemeenteraads
verkiezingen en ik geloof dat dat niet bedoeld is, 
het lijkt mij dat het louter een redaktionele kwes
tie is, maar ik wil dit toch onder uw aandacht 
brengen·. 

De bedoeling is duidelijk dat je inderdaad alleen 
aan die stemming mag deelnemen wanneer je tot die 
verkiezing gerechtigd bent en dat dus de bedoeling 
is van woonachtig om dat precies zo te omschrijven 
zoals in de kieswet is gebeurd, vind u goed dat 
de redaktiekommissie naar kijkt, of daar zou moeten 
staan die zijn woonplaats heeft in, of dat het 
begrip woonachtig duidelijk genoeg is, 
Dat was de bedoeling van de opmerking. 
Dank u zeer. 
Dan zal de redaktiekommissie nog eens even de 
kieswet nabladeren, om te kijken hoe het daar staat. 
Nog iemand over artikel 11?Is iemand tegen? 
Dan is het aanvaard.Artikel 12, gaat over de uit
sluiting dat slaan we even over, artikel 13 ge
zamenlijke lijst, geen amendementen, graag iemand 
daarover het woord, niemand, wil iemand tegen 
stemmen? Dan is dat aanvaard. 
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Artikel 14 eerste lid. 
Geen amendementen, graag iemand het woord. 
Is iemand tegen?Dan is dat aanvaard. 
Tweede lid, amendement nummer 34 van Den Bosch. 
Wil iemand dat nog toelichten? 
Niet het geval ? Wie is voor het amendement 
Den Bosch?Rode kaarten,tegen, rode kaarten 
Voor, blauwe kaarten, tegen, blauwe kaarten. 
Witte kaarten voor, witte kaarten tegen. 
Dat is verworpen, dan gaan we, wil iemand nog 
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over artikel 14.2 het woord voeren, niet?Is iemand 
tegen dan is het aanvaard. 14.3. geen amendementen, 
wil iemand het woord voeren?Is iemand tegen? Niet? 
Dan is het aanvaard. 
14.4. geen amendementen, niemand vraagt het woord. 
Is iemand tegen?Dan is ook dat aanvaard. 
14.5. geen amendementen, is er iemand tegen? 
Dan is dat aanvaard.Artikel 14 nog in het geheel. 
Nog iemand het woord, niemand, is iemand tegen? 
Dan is dat ongewijzigd aanvaard • 
Artikel 15 op het eerste lid, amendementen 35 Amers
foort, 36 Dordrecht. 
Het klachtrecht. 
Daar is ook een wijzigingsvoorstel, romeinse drie 
van het hoofdbestuur op.Wil iemand over de oor
spronkelijke tekst of over het wijzigingsvoorstel 
het woord?Of wil iemand het woord voeren over 
amendementen 35 of 36, wie?? Niemand? 
De redaktiekommissie, die nog eenvoo~k~amr 
voor wijzigingsvoorstel hoofdbestuur? 
Dan heeft de heer Meijeraam voorgesteld in het 
wijzigingsvoorstel in het hoofdbestuur omdat 
klachtrecht ook te beperken tot de geleden die 
stemgerechtigd zijn dus die in de betrokken afdeling 
hun woonplaats hebben of woonachtig zijn, Een nog 
iets verdere inperking dan Amersfoort eigenlijk 
voorstelde, ik vind dus dat aparte stemming moet 
komen, mag ik eerst eens kijken het voorstel 
Amersfoort, die klacht blijft uitbreiden. 

Amersfoort stelt geen beperking voor juist een 
uitbreiding, 

Dat weet ik en daarom zeg ik dat die beperking van 
mijnheer Meijeraam dus nog verder gaat dan wat 
Amersfoort al goed vond, ik breng dus eerst het 
amendement Amersfoort in stemming, om het klachten
recht niet te beperken tot diegene die in de 
vergadering zijn geweest, wie is daarvoor 
Amersfoort, rode kaarten voor, rode kaarten tegen, 
blauwe kaarten voor, blauwe kaarten tegen, 
witte kaarten voor, witte kaarten tegen, dank u wel. 
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Dan het voorstel van de redaktiekommissie om 
het klachtrecht alleen te beperken tot diegene 
die in de gemeente woonachtig zijn en dus stem
gerechtigd zijn voor de desbetreffende verkiezing, 
wie is daarvoor?Rode kaarten voor, om te beperken 
tot de stemgerechtigde leden, wie is daar tegen? 
Wie is daarvoor blauwe kaarten, wie is daar 
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tegen blauwe kaarten, wie is daarvoor witte kaarten, 
wie is daar tegen witte kaarten? 
Aldus wordt het klachtrecht voor handelingen die 
buiten de vergadering zijn gebeurd komt het alle 
leden toe voor zover ze stemrecht hebben en zover 
het in een vergadering gebeurt, alleen voor zover 
ze in de vergadering aanwezig zijn geweest. 
Wil iemand over 15.1. aldus gewijzigd het woord 
voeren?Zoniet, is iemand tegen?Dan is het aanvaard. 
15.2. geen amendementen~raag iemand het woord. 
Is iemand tegen, dan is dat aanvaard. 
15.3. geen amendementen, is iemand tegen 15.3 • 
dan is dat aanvaard. 
15.4. vraagt iemand het woord? Is daar iemand tegen? 
Dan is dat aanvaard. 
Artikel 15 als geheel, vraagt iemand het woord ? 
Is iemand ••• 

Voorzitter, toch nog even over dat wijzigings
voorstel wat net is aangenomen bij 15.1. 
betekent dat dus nu ook dat de kandidaten zelf geen 
klachtrecht meer hebben? 

Neen, die hebben dat juist wel.Die hebben dat dus 
toch wel, die zijn op een gegeven moment niet 
stemgerechtigd natuurlijk, 

Neen, dat blijft er dus duidelijk instaan, de 
kandidaten zelf ongeacht of ze nou straks wel of 
niet worden uitgesloten van deelneming van de 
vergadering blijven altijd het klachtrecht houden. 

Artikel 15 als geheel, wie vraagt nog het woord? 
Is iemand tegen?Dan is dat aanvaard. 
Artikel 16, daar heeft de heer •• neen •• artikel 16 
geen amendementen, vraagt iemand het woord ? 
Is iemand tegen, dan is dat aanvaard. 
Artikel 17 met amendement nummer 37 van Bergschen
hoek, wil Bergschenhoek dat toelichten? Mijnheer 
Hupkes •• 
Niet? De kommissie ontraadt het,dan breng ik ar
tikel 17 in stemming.Wil iemand nog het wo~rd 
voeren?Is daar iemand tegen?Dan is dat aanvaard. 
Dames en heren, dan hebben we hiermee de artikelen, 
behalve de uitsluitingsartikelen gehad. 
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Mevrouw Erijdbart heeft zich beijverd om nog 
eens alle mogelijke altenatieven denkbaar en 
ik zou ook bijna zeggen ondenkbaar om die onder 
elkaar te zetten op een papier en daarachter 
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te vermelden de amendementen die daarop betrekking 
hebben, ik zou dus die afdelingen en kamercentra
les die amendementen hebben ingediend, willen 
vragen of ze voor zichzelf willen nagaan of ze 
in dat papier hun eigen amendement inderdaad op 
de juiste wijze voor woord terugvinden, omdat ik 
als procedure zou willen voorstellen dat we aan 
de hand van dit papier de altenatieve kwestie gaan 
bespreken, als we dat goed doen van boven naar be
neden dan zou daar als resultaat uit moeten komen 
dat we dan ook alle amendementen hebben behandeld, 
ik zou dus nu zovast willen vragen of u eigen 
amendement er wel instaat en of we dat wel op die 
W~Jze behandelen, om te voorkomen dat 
iemand na afloop tot de konklusie komt dat we 
onvoldoende recht hebben laten wedervaren aan 
een ingediend amendement, dus dit is een 
procedure voorstel om aan de hand van dit papier 
te werken. 
Mijnheer Eekkering •• 
Ja, ik zou het voorstel willen doen om bij 3 
de uitsluiting gemeenteraden onder het punt3a 
inderdaad de amendementen Amersfoort,Nunspeet, 
Castricum als eerste te behandelen, maar 
daarna het meest ver ••• voorstel dat is het 
amendement van Castricum nummer 60, waarin wordt 
voorgesteld om het aan de afdel .ingen zelf over 
te laten.Zelf een beslissing te nemen, ikdacht dat 
dat direkt na punt 3a behandeld zou moeten worden. 

Dat hebben wij nu onder 3d, maar het is mogelijk 
om dat onder 3a te behandelen, het is soms erg 
moeilijk om te weten wat van de meest vergaande 
strekking is, dus als de vergadering het gevoel 
heeft dat die opstelling beter is, dan hebben we 
geen enkel bezwaar tegen. 

Voorzitter, amendement nummer 58 Den Haag staat 
in,dte opsomming gegroepeerd onder het nummer 3, 
waar gaat om de uitsluiting van de aanverwanten 
Den Haag meent dat dit amendement zeer wel ook bij 
nummer 4 feitelijk daar meer bij betrokken zou 
moeten worden.Daarvoor graag aandacht. 

Het had er ook inderdaad bij 4 bij gemoeten. 
Komt aan de orde. 
De systematiek die we hebben gekozen, ook die 
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natuurlijk voor betwisting vatbaar, maar je moet 
nu eenmaal iets, dat is dat we hebben gesplitst 
in Romeinse een en twee,eerst de uitsluitingen 
vaar zover het gaat om de statuten en dan ander 
twee hebben we de rubrieken aldus dat we eerst 
kijken welke groepen van kandidaten af familie-
leden moeten warden uitgeslaten en daarna de 

Blad No. 61 

Band No. 3 

vraag af het alleen maar vaar een bepaalde verga
dering moet zijn, dat zijn dus steeds twee verschil
lende dingen.Het meest ver strekkende dat is dat 
we de hele uitsluiting over baard zetten en dat 
wil zeggen kandidaten en dan aak uiteraard een 
echtgenote en familieleden magen best bij de 
kandidaatstelling aanwezig zijn, dat is dus een 
valledige schrapping van artikel 33 van de statuten 
vaargesteld in amendement38 van de afdeling Nunspeet 
als de vergadering daar vaar zou zijn, dan is 
een dergelijk besluit alleen maar geldig wanneer 
met tweederde meerderheid is genomen, omdat het 
een wijziging van statuten betreft, dus ik vraag 
af Nunspeet dit vaarstel nag wilt toelichten 
af dat iedereen duidelijk acht waarom het gaat, 
niet nodig, goed, dan breng ik in stemming om 
artikel 33 van de statuten af te schaffen dat 
betekent dan aak dat we ineens, ik wil de 
vergadering niet beïnvloeden, maar dan zijn we 
meteen van alles af ••• 
Wie is vaar amendement 38 Nunspeet om artikel 33 
te schrappen, de rode kaarten vaar,geraezemaes •• 
wie is daar tegen, wie daar vaar, blauwe kaarten, 
wie is daar tegen blauwe kaarten, wie daar vaar, 
witte kaarten, wie daar tegen, witte kaarten. 
Neen, ik geloof heel eerlijk gezegd, dat zelfs 
de gewone meerderheid er niet eens in zat, maar 
de tweederde meerderheid niet,dan is dat ver
worpen, tweede deel: wijziging alleen van 33, 
een van de statuten laten vervallen van echtge
noot en dan staat er enz. en dan hoef ik dat 
en dan moet ik dat even uitspreken wat we daarmee 
bedoelen, daar bedoelen we aak alle bloedver
wanten mee, maar de kandidaat zelf blijft wel uit
geslaten in dat geval, dit kamt overeen met 
amendement 39 van Utrecht, ook hiervoor is dus 
een tweederde meerderheid vereist, wie daar voor? 
rode kaarten,wie is daar tegen, rode kaarten, 
wie is daarvoor blauwe kaarten, wie daa tegen, 
blauwe kaarten, wie daarvoor witte kaarten, 
wie daar tegen, witte kaarten. 
Het is wel aangenomen, maar niet met tweederde. 
Volgende vraag aan de vergadering, het is dus 
op het oog wel met een gewone meerderheid 
aangenomen, maar niet met de vereiste tweederde, 
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het kan natuurlijk z~Jn dat de vergadering zegt 
zeg luister eens als het over een dergelijke 
belangrijke statutaire zaak gaat, willen we dat 
wel eens zien, aan de hand van tellen, wil men 
dat of zegt de vergadering deze uitspraak was 
toch duidelijk genoeg en we leggen ons neer bij 
de interpretatie van het stembureau, dat wou ik 
graag zeer uitdrukkelijk weten •• stemmen? goed, 
dan stembriefje nummer een, dat is uit het 
oranje boekje en er zijn •• mijnheer Kok krijgt 
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zo meteen het woord, mag ik nog even •••• hè, h~ ••• 
dan had u het woord moeten vragen •• krijgt u direkt. 
Mijnheer Kok, ogenblik dames en heren, voordat 
u gaat stemmen mijnheer Kok vraagt het woord, het 
is me onvoldoende opgevallen, hij krijgt het •• 

Dank u voorzitter, ik vind het amendement op 
zich toch te belangrijk om dit zomaar in stemming 
te laten komen, zonder enige nadere toelichting 
onzerzijds, voorzitter niet alleen binnen de VVD 
maar in de maatschappij als geheel, dringt dat 
dit steeds meer het besef door, dat ook andere 
samenlevensvormen dan het huwelijk een gelijke 
plaats dienen te krijgen in de maatschappij, 
ik wijs in dat verband op de nota jeugd en jongeren 
die in een bizondere kommissie van onze tweede 
kamer fractie onlangs heeft opgesteld en ook bij 
gemeenteleijke huisvestingsbureaux, de Nederlandse 
Spoorwegen en tal van andere instellingen, wordt 
tegenwoordig in het algemeen geen onderscheid 
meer gemaakt tussen huwelijk en andere samenlevings
vormen en dan komt ons daarom juist voor dat ook 
de VVD dit onderscheid niet meer maakt, het doet 
mij infeite genoegen te konstateren dat ook het 
hoofdbestuur die mening deelt, maar het hoofdbestuur 
gaat er dan vanuit, dat en dit is een suggestie 
dat ook de samenlevende partner uit de vergadering 
vertrekt, wanneer een dergelijke kandidaatstel-
ling aan de orde is, maar terecht zegt het hoofd
bestuur daarbij dat dat niet af te dwingen is, 
dat is juist, overnemen van die suggestie zou 
dan ook tot allerlei moeilijkheden en verwar-
ring kunnen leiden, vandaar dat wij het beter 
achten echtgenoten gewoon tot de vergadering 
toe te laten, We zijn daar destemeer voor,omdat 
wij het onjuist achten, dat uitgegaan wordt van 
een afhankelijkheidspositie van echtgenoten 
van bloedverwanten in die zin dat ervan wordt 
uitgegaan dat deze zonder meer op een familielid 
zullen stemmen, dus persoonlijk zijn het volwaar
dige leden van de partij, volwaardige individuele 
leden, die best zelfstandige keuze kunnen en naar 
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de mening van afdeling Utrecht ook zelfstandig 
een keuze mogen maken. 
Geklap ••. 
Kandidaten zelf voorzitter, achten wij het juist 
dat die uitsluiting gehandhaafd blijft, u kunt 
natuurlijk ook twisten of men nadat men eenmaal 
gekozen is mag terugkomen in de vergaderzaal, 
voorzitter ik kan me situaties voorstellen 
dat laten we zeggen nummer 1 op de lijst gekozen 
is verklaard terug mag komen we nemen aan dat dat 
de toekomstige fractievoorzitter zal worden, 
stel u de situatie voor dat deze persoon in 
het gevolg van de diskussie allerlei uitspraken 
gaat doen, misschien zelfs bepaalde kandidaturen 
gaat ontraden, en wellicht worden die personen 
toch daarna gekozen, dat lijkt ons een niet zo 
prettige situatie om de samenwerking binnen een 
fractie zeker in kleine gemeenten te beginnen. 
Vandaar dat wij de uitsluiting van de kandidaten 
zelf wel willen handhaven, dank u. 

Dames en heren dank u zeer •• gaat uw gang •• 

Mijn naam is Kleinjan,afdeling Rijswijk, de 
afdeling ondersteunt van harte het betoog van 
de heer Kok uit Utrecht, ik wil hieraan nog wat 
toevoegen, echter de buitenmaatschappelijke 
gronden die hij genoemd heeft, juridische gronden 
het huidige voorstel is juridisch niet aanvaard
baar, het wordt toegelicht doordde kommissie 
dat de wet tweeërlei pretatie iiifaat, dat is 
niet waar, ik heb het laten nagaan door notaris 
er is maar een interpretatie nodig en het hui
dige voorstel overschreidt gewoon die wettelijke 
normen. 

Het is zo dat wij een rechter hebben geraadpleegd 
en die leggen de wet uit en notarissen niet, maar 
goed •• 
Maar dat is hier niet aan de orde, want u maakt 
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een kleine vergissing, de echtgenoten mogen n.l. 
volgens de wet wel degelijk wel worden uitgesloten, 
en ook de bloedverwanten. De aanverwanten inder
daad niet, daar zijn we ons van bewust • 

Ik heb nog meer argumenten •• 

Laat ons wel tot de orde bepalen •• 
het gaat dus over 33 van de statuten, dat geheel 
in overeenstemming is met de wet, zelfs volgens 
de notaris, die de sattuten heeft geleden. 
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Dan wil ik desalniettemin toch op de praktische 
gronden wijzen, waarop wij afwijzen dat aanver
wantenen bloedverwanten worden buitengesloten 
en dit is vooral voor belang voor de kleinere 
afdelingen, ook dat punt komt nader aan de orde 
voor de gemeenteraden(zegt de voorzitter) 
heb ik nu echt over principiël in de partij 
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op gronden zoals b.v. door de heer Kok bepleit, die 
bepaling willen afschaffen, want alle problemen 
die bij kleinere afdelingen spelen of grote 
afdeling komen allemaal afzonderlijk aan de orde 
mocht dit verworpen worden, wordt aangenomen 
dan is het inderdaad in een keer geregeld. 

Daarom hoop ik dat het aangenomen wordt, zoniet 
dan kom ik er later wel op terug. 

Natuurlijk, dat mag. 
De heer Makreel heeft het woord gevraagd • 

Ja, voorzitter, voor persoonlijke rekening overigens, 
ik wou alleen toelichten, dat ik mij verenigd 
hebt met de voorstellen zoals de kommissie die 
aoorspronkelijk gedaan heeft en waarin dus de 
veel verder gaande uitsluitingen was opgenomen 
op grond van het feit, dat een aantal jaren geleden 
ter gelegenheid van de bespreking van statuten 
en regelementen dit ook aan de orde is geweest 
en dat toen de algemene vergadering ons voorstel 
om die uitsluiting aanzienlijk te beperken heeft 
afgewezen, uit dien hoofde heeft de kommissie zich 
niet gerechtigd gevoeld van haar kant op dit moment 
alwwer opnieuw met een voorstel te komen, maar 
voor persoonlijke rekening zou ik graag het amende
ment Utrecht van harte willen aanbevelen. 
Geroezemoes ••• 
Geklap ••• 

Omdat ik hier met 2 petten opzit, zal ik erg 
voorzichtig zijn met persoonlijke verklaringen, 
maar ik heb ook wel mijn mening hierover •• 
maar geen stemrecht. 
Dames en heren kunnen we tot stemming overgaan? 
Dan stel ik dus voor het amendement Utrecht 
nummer 39 om artikel 33 lid 1 van de statuten 
in die zin te wijzigen, dat bij kandiàaatstellingen 
en dergelijke, alleen de kandidaat zelf niet 
aanwezig mag zijn, maar zijn echtgenoot,echtgenote 
vrienden en magen wel. 
Daarvoor is tweederde meerderheid vereist, u stemt 
met stembiljet nummer 1 in mandjes en beide mandjes 
staat voor tegen en blanke? 
Dus de papieren hoeven niet te worden ingevuld. 
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Wil je het regelement hanteren? 
Bij de manden staat voor tegen of blanke en 
de biljetten hoeven niet te worden ingevuld, 
want doordat u het in een voormandje of in een 
tegenmandje of in een blanke mandje gooit, is 
de stem bepaald, dus u hoeft niet nader bepaald 
te worden doordat u er voor of tegen opschrijft 
u kunt ze er zo in mikken. 
Gaat uw gang u hebt het woord. 
Hallo •• ja, mijnheer de voorzitter ik vraag me af 
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of deze stemming nog nodig is, nu de heer Meijeraaam 
en de heer Makreel zichzo duidelijk hebben uitge
sproken, misschien is de mening inmiddels veranderd, 
onverstaanbaar •• 
Neen, er is een tweederde meerderheid vereist, 
en we hebben al besloten dat er met mandjes zou 
worden gestemd, 
dank u wel •• 
geroezemoes ••• 
Dames en heren Z~Jn de stemmen uitgebracht? 
U hoeft er niets op te schrijven, u moet het er 
alleen maar in te gooien, dus het is heel simpel 
u moet alleen goed weten wat u doet, zo is het ••• 
dames en heren, voor de verdere beslissingen 
is het wel nodig dat dacht ik om te weten hoe 
deze stemming is afgelopen, maar dan zal ik een 
beslissing die wij nog wel kunnen proberen 
te nemen om de tijd zo nuttig mogelijk te besteden 
er liggen al voorstellen ter tafel, die ongeacht 
de uitslag van deze stemming van belang kunnen 
zijn en dat is n.l. de vraag, mag een kandidaat 
na eenmaal gekozen te zijn, vervolgens in de 
vergadering komen? 
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Of mag een kandidaat, ook al wordt hij van de 
stemming uitgesloten toch nog aan de diskussie 
deelnemen en dan bij de stemming weg en dergelijke. 
Ik geloof, die voorstellen staan onder romeinse 3 
onder nummer 4, neen, het begint bij 3b onder 1 
tot en met zoveel.Ik zou willen voorstellen dat 
we daar vast de beraadslagingen willen openen, 
het gaat over de amendementen 57-59-55-40-48-51 
53 en 56, wie wii daarover het woord, terwijl de 
stemmen worden geteld, dus het gaat om de vraag 
of er een verschillend regiem komt voor kandidaten 
voor en na dat hun kandidatuur beslist is, wie 
wil daarover het woord? 
Niemand •• dan gaan we maar punt voor punt het 
rijtje langs om te kijken wie daar voor is, uit
sluiting tijdens de kandidaatstellingsvergadering. 
Nummertje 1 alleen uitgesloten bij de bespreking 
van de eigen kandidatuur, dus dat betekent als ie
mand nog niet gekozen is, want of hij nou door 
het bestuur is voorgesteld op 4, 3 of 1 maakt 
niets uit,op nummer 1 staat de kandidatuur alle
maal open, dus dat betekent in feite dat het pas 
kan komen als over zijn kandidatuur is beslist. 
Wie is daar voor ?rode kaarten, wie is daar tegen, 
rode kaarten,wie is daar voor blauwe kaarten, 
wie is daar tegen blauwe kaarten, wie is daar 
voor witte kaarten, wie is daar te§n witte kaarten. 
Dus verworpen 
dan is er een voorstel dat het alleen uitgeslo
ten is bij de stemming over de eigen kandidatuur, 
nummer 49 van Bergschenhoek, wie is daar voor, 
rode kaarten,wie daar tegen, rode kaarten, wie 
is daarvoor blauwe kaarten, wie is daar tegen, 
blauwe kaarten, wie is daar voor witte kaarten, 
wie is daar tegen witte kaarten. 
Nummer 2 is verworpen, 3 is dan ook verworpen, 
want dat is een optelsom van 1 en 2, wil iemand 
over 3 met name omdat daar amendement 55 speelt 
nog stemming.U acht dat verworpen, nummertje 4 
wel bijwonen met het recht het woord te voeren 
maar zonder stemrecht, wie is daar voor, rode 
kaarten, wie is daar tegen, rode kaarten, wie 
is daar voor blauwe kaarten, wie is daar tegen, 
blauwe kaarten, wie is daar voor, witte kaarten 
wie is daar tegen, witte kaarten. 
Verworpen. 
Punt 5 niet bijwonen tijdens de beraadslagingen 
en dus niet het recht het woord te voeren, maar 
na de beraadslagingen wordt elke plaats wel 
toeging met stemrecht en dan weer verdwijnen. 
Gelach •••• 
Daar wilde Meijeraam iets over zeggen ••• 
Ja, we moesten al de altenatieven uitwerken, dus 
dat hebben we gedaan. 
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Ik wilde eigenlijk nauwelijks iets zeggen over 
het voorstel zelf, maar aangezien we toch dachten 
dat je als je pas mee kan stemmen als je beraad
slagingen hebt aangehoord, lijkt het mij niet zo 
ideaal om dit aan te nemen, maar ik wou van de 
gelegenheid gebruik maken over het stemrecht 
om te verklaren dat deze 2 leden van de kommissie 
wel meestemmen dat hoef je niet als kommissielid, 
maar dat doen we als afdeling Naarden, U moet 
zich vooral niet laten beïnvloeden door wat wij 
toevallig onze kaart al dan niet omhoog steken. 

En dat zeg je nu. 
Gelach •• 
Ik weet dat een onverstaanbaar. 

Punt 6,neen punt 5 hadden we het over, wie is daar 
voor rode kaarten,wie is daar tegen, rode kaarten, 
wie is daar voor blauwe kaarten,wie is daar tegen, 
blauwe kaarten,wie is daarvoor , witte kaarten, 
wie is daar tegen, witte kaarten. 
Verworpen •• 
Punt 6, niet bijwonen zolang over de eigen kan
didatuur nog niet is beslist, maar wel bijwonen, 
zodra kandidaat gesteld met verdere recht het 
woord te voeren en te stemmen. 
Wie is daar voor, rode kaarten,wie daar tegen, 
rode kaarten, wie is daarvoor , blauwe kaarten, 
wie daar tegen, blauwe kaarten, wie is daar 
voor witte kaarten, wie is daar tegen, witte 
kaarten? 
Het is verworpen. 
Punt 7, dat is weer een kombinatie, het is 
dus niet erg waarschijnlijk dat dat het haalt, 
wie is daar voor, rode kaarten, wie is daar tegn, 
rode kaarten, wie is daarvoor, blauwe kaarten, 
wie is daar tegen, blauwe kaarten , voor, witte 
kaarten, tegen, witte kaarten. 
Verworpen •• 
Dan 3c daar kunnen werok nog over redetwisten 
of de uits:uiting van de kandidaat en eventueel 
van de familieleden, dat hangt er vanaf we moeten 
daar nog de uitslag van de stemming weten, of 
die geldt voor de hele procedure dus zeg maar 
vanaf het moment dat de bereidverklaring is 
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getekend of hij geldt alleen voor de kandidaatstel
lingsvergadering, de hele procedure betekent dus 
ook in het bestuur en dergelijke, wie wil gelijk 
de kommissie en het hoofdbestuur de uitsluiting 
voor zover hij dus gehandhaafd blijft voor 
de hele kandidaatstellingsprocedure, wie is daar
voor, wie is daar teg~,rood, blauwe kaarten, wie 
is daarvoor, tegen blauwe kaarten,voof,witte kaarten, 
tegen, witte kaarten. 
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Dus men wil de uitsluiting voor de hele procedure 
laten gelden en niet alleen in de kandidaatstel
lingsvergadering.Dan is er nog Castricum en dat 
is wel belangrijk, dat hadden we eerder zullen 
behandelen, maar dat is om het aan de afdelingen 
voor wat de gemeenteraden betreft zelf over te 
laten, dus niet een regiem voor de hele partij, 
wie wil ••• geroezemoes ••• 
wie wil het aan de afdeling overlaten?Daar kan 
nog zeker over beslist worden.Gaat uw gang •• 

Mag ik daar het woord over ? 
Ja • • 
Wij hebben duidelijk gesteld dat naar ons idee 
het veel juister zou zijn, wanneer het amendement 
van ons zou aanvaard worden, zoals dat staat 
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in punt3a, waarbij we dus stellen dat de uitslui
ting niet geldt voor de kandidaatstellingsvergadering 
voor de gemeenteraden en we hebben als altenatief 
daarvoor genoemd, dat als dit voorstel niet 
aanvaard zou worden, dat we dan als tweede keuze 
het in ieder geval aan de afdelingen zelf zouden 
willen overlaten, en daarom zou ik u willen ver
zoeken om eerst punt 3a te behandelen en eventueel 
daarna maar ik hoop dat dat niet nodig zal zijn 
ons voorst~t om het aan de afdeling zelf over te 
lateX~~ê~t ~~r~orrekt, ik geloof dat het heel juist 
is, maar de kommissie w~js u~ero~ dat 3a toch 
wel erg belangrijk is, om te weten hoe die stem-
ming over die statuten is afgelopen, omdat wan-
neer zou blijken dat alleen de kandidaten er 
niet meer bij zouden mogen zijn, maar wel 
hun familieleden, de stemming wel eens 
anders zou kunnen uitvallen, dan wanneer ook die 
hele familie nog moet weg blijven, dus we zullen 
nu die vergadering moeten schorsen in afwachting 
van de stemming, uitslag, de vergadering is ge
schorst. 
Want de statuten zijn gewijzigd. 
Gelach en geklap •••• 
En ik durf nu wel uit te spreken het geeft de ge
hele kommissie enige voldoening dat dat dan 
weliswaar niet gebeurde eind 1977 maar wel nu •• 
voor het voorstel Amersfoort tot wijziging van 
artikel 33 lid 1 van de statuten zijn uitge
bracht 972 stemmen, daartegen 295, blanko 27, 
ongeldig 2, het totaal geldige stemmen is 1267 
de vereiste meerderheid is 844 zowel 972 stemmen 
de partij heeft besloten, dat van kandidaatstellings
procedures e.d. alleen nog zijn uitgesloten, de 
kandidaten zelf en niet meer hun vrouwen bloed- en 
aanverwanten respectiefslijk mannen en bloed-
en aanverwanten. 
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Afdeling Utrecht.Dank u wel, we gaan vooruit •• 
geroezemoes •••• dames en heren, dat betekent 
dat ook nu wat meer duidelijkheid wellicht komt 
ten aanzien van de vraag de kleine afdelingen 
die n.l. leden onder het feit dat wanneer kan
didaten en al hun familieleden werden uitge
slotendat hun vergaderingen werden ontvolkt, 
dat zou dus ook kunnen betekenen, dat een aantal 
beslissingen over altenatieven die nog voor ons 
liggen aanzienlijk eenvoudiger zijn geworden, 
het lijkt mij toch nuttig om heel netjes, het 
rijtje af te gaan, ik ga dan bij romeinse 2; 
nummer 1 weer beginnen, daar staat alleen de 
kandidaat zelf uitsluiten, dat is precies wat 
wij nu hebben aangenomen, dus daar hoeven we 
niet meer over te stemmen dat is aanvaard, 
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punt 2 uitsluiting van kadidaat echtgenote, bloed
verwante in rechte lijn t/m de 2e graad niet verder 
dan de wet gaat, dat is dus verworpen door 
aanvaarding van deze statutenwijziging. 
Dan de uitsluiting ruim d.w.z. inklusief aan
verwanten plus zijlijn, daar hoeven we dacht ik 
helemaal niet meer over te spreken, dat is 
door deze stemming beslist en verworpen, als 
iemand niet met mij eens is, dan gelieve hij of 
zij direkt kenbaar te maken, want ik probeer 
er nu snel door heen te komen. 
Punt 4 uitsluiting ook voor zittende kamerleden 
dat is een nieuw punt, dat is een nieuw punt, wij 
hebben in het reglement de zittende kamerleden 
ook als ze niet meer kandidaat zijn uitgesloten 
zowel voor de Eerste kamer als voor de Tweede kamer 
gold dat en dat was ook vanwege het feit dat men 
zoveel met elkaar in intiem verband had gezeten, 
daar moet dan over apart een beslissing worden 
genomen, of wij die kamerleden al dan niet willen 
uitsluiten daarvan zijn 2 mogelijkheden denkbaar, 
men kan zeggen we sluiten ze uit voor de hele pro
cedure, men kan ook zeggen we verklaren ze niet 
benoembaar als afgevaardigden naar de verkiezings
raad of de kandidaatstellingsraad naar de Eerste 
kamer en niet benoembaar naar de algemene vergadering, 
dan mogen ze er wel als toehoorders uiteraard 
bij zitten, maar hebben dan geen stemrecht, ik ga 
dus nu aan de orde stellen de vraag wilt u zittende 
kamerleden ook als ze niet meer kandidaat zijn 
uitsluiten van de kandidaatstellingsprocedure, 
wie is daar voor?rode kaarten, wie is daar tegen, 
rode kaarten, voor, blauwe kaarten, wie is daar 
tegen blauwe kaarten,wie is daarvoor, witte kaarten, 
wie is daar tegen, witte kaarten, dat is dus 
verworpen , dat betekent dus dat •• ja, ik heb 
gezegd als ik te snel ga, dan moet u direkt piepen, 
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maar niet natuurlijk na de stemming, onder de 
stemming is er nog wat aan te doen. 
Nou, zegt u dan maar wat, dan zullen we daarna 
opnieuw stemmen •• gelach ••• neen, neen, ik doe 
het heel demokratisch, maar de beslissing is 
dacht ik wel gevallen. 

Nou ik hoop dat zeggen nog iets enige zin heeft, 
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ik heb daar straks zoeven gewezen op het amendement 
nummer 58 van de afdeling Den Haag waarin duidelijk 
gepleit wordt voor het afwijzen van de betrekken 
van de kamerleden zittend, dan wel kandidaat 
voor de volgende verkiezing, dan wel niet naar de 
mening van de afdeling Den Haag is een betrekken 
van diegene die betrokken zijn geweest, die in 
kolegiaal verband gewerkt hebben met mensen 
die eventueel kandidaat zullen zijn opnieuween 
ongewenste zaak, naar onze mening bevordert 
dit de zuiverheid en de objectiviteit van een 
gehele procedure in het bizonder van een kandidaat
stellingsvergadering bepaald niet. 
Voor velen onzer zal ongetwijfeld een recente ver
gadering waarin over het Europese parlement moest 
worden besloten in de herinnering liggen en dat 
is mede voor ons aanleiding geweest de mogelijke 
beïnvloeding vanuit de kennis die zittende leden 
hebben van kandidaten om dit amendement in te 
dienen en een uitspraak te vragen uiteraard 
conform in dit amendement. 

Nummer 58, dat luidt de algehele uitsluiting 
die heb ik aan de orde gesteld,als men die opnieuw 
aan de orde gesteld wilt zien, vult u in vraag a. 
Neen, vraag a is beslist, nou de algemene uit
sluiting van zittende kamerleden, wie is , ik zal 
het op nieuw in stemming •• nog een spreker •• 

Mijn naam is Goedhart, afdeling Winsum, ik vraag 
me af voorzitter, waarom hier nog gestemd moet 
worden, want in mijn ogen is nu de statuten 
gewijzigd zijn het voorstel gewoon in strijd met 
de statuten, 
neen, 
kandidaten mogen er niet bij Z~Jn punt, en de 
statuten geven in mijn ogen geen mogelijkheid 
om het verbod bij regelement uit te breiden, 
wel moeten beperken dat is lid 3 van artikel 33, 
alleen kandidaten mogen er niet bij zijn, hoe kan 
je dan in een regelement zetten dat een bepaalde 
soort niet kandidaten er wel bij mogen zijn. 

Ja, dat ben ik wel in zoverre met u eens, dat wij 
ook hierboven hebben staan, dat in enkele gevallen 
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de aanvaarding van een voorstel ertoe zal leiden 
dat dan vervolgens zal moeten worden gekeken 
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of de aanpassing van de statuten die daarvoor 
vereist is dan ook tweederde meerderheid krijgt. 
Dus Den Haag heeft inderdaad een zeer zware strijd 
aangevoerd, niet alleen een stemmming, een herstem
ming te vragen tegen een betrekkelijk duidelijke 
beslissing, maar dat mag, maar Den Haag moet zien 
zo zeer de zaal om te turnen, dat het zelfs in een 
tweederde meerderheid veranderd, omdat wij als 
we dit besluiten vervolgens moeten kijken of de 
vergadering inderdaad bereid is de statuten daarmee 
in overeenstemming te brengen, dat ben ik met u 
eens. 

Dan zou dat betekenen dat er dus definitief 
beslist kan worden op een volgende vergadering, 
waarin een concreet wijzigingsvoorstel van de 
statuten voorligt. 

Dat is juist, maar we zullen eerst kijken of 
de vergadering überhaupt daar aan toe komt 
voorstel Den Haag is dus om de algehele uitsluiting 
van kamerleden zoals we die nu in de regelementen 
kennen, om die te handhaven, op de gronde door 
Den Haag uiteengezet, wie is daar voor,rode kaarten, 
wie is daar tegen, rode kaarten, wie is daar voor, 
blauwe kaarten, wie is daar tegen, blauwe kaarten 
wie is daar voor , witte kaarten, wie is daar 
tegen, witte kaarten, dat is verworpen, dus die 
statutenwijziging hoeven we ook niet te doen, 
dan is er nog een tweede variant, die het hoofd
bestuur genoemd heeft in eh •• en de kommissie 
in de poging om alle alternatieven uit te werken 
waarom gevraagd is, dat is dat zij niet algeheel 
worden uitgesloten, maar dat wel zowel bij de 
samenstelling van de partijraad, verkiezingsraad 
de kandidaatsstellingsraad voor de Eerste Kamer 
en de algemene vergadering, zittende kamerleden 
niet tot afgevaardigden benoemd kunnen worden, 
je kunt dat verbieden, je kunt ook zeggen, de 
kamercentrale afdelingen zijn zelf wel zo wijs 
om te weten wat ze doen, je komt Den Haag 
natuurlijk een eind tegemoet wanneer het regle
mentair wordt verboden, dat is niet in strijd 
met de statuten, dus dat zou zonder statuten
wijziging wel kunnen, de vergadering beslist daar
over met gewone meerderheid of een dergelijke 
bepaling wordt opgenomen, maar dat zal ook 
door de redaktiekommissie moeten worden 
uitgebreid. 
Wie wil het verbod om zittende kamerleden tot 
afgevaardigde te benoemen naar kandidaatstelling
raad Eerste Kamer, verkiezingsraad Tweede Kamer 
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en algemene vergadering Tweede Kamer, wie is 
daarvoor, wie is daartegen, rode kaarten, wie 
is daar voor blauwe kaarten, wie is daarvoor 
wie is daar tegen, blauwe kaarten, wie is 
daarvoor witte kaarten, wie is daar tegen, witte 
kaarten,dank u zeer, ik hoop deze stemming 
zo te mogen uitleggen, dat men gelooft in de 
wijsheid van de organen die de afgevaardigden vast
stellen, of van de kamerleden om de benoeming niet 
te aanvaarden. 
Daarmee hebben we punt 4 gehad 
~unt 5, het zelfde ten aanzien van de zittende 
statenleden, zittende statenleden weer de 
vraag moeten die worden uitgesloten, ja of neen, 
en in dat geval statutenwijziging en dan een 
tweede stemming over de vraag of moeten ze 
worden uitgesloten om afgevaardigden te zijn in 
een centrale vergadering, wie wil de zittende sta
tenleden niet kandidaat totaal uitsluiten van 
deelneming aan de kandidaatstelling, wie is daar
voor, rood, wie daar tegen, rood,wie is daarvoor, 
blauw, wie daar tegen , blauw, wie daarvoor wit, 
wie is daar tegn, wit. 
Statenleden mogen dus wel meedoen, nu de vraag 
kunnen zij •• mijnheer Makreel •• 

Ik mis nog een element in dit rijtje en dat is 
specifiek voor het geval voor de Eerste Kamerverkie
zing, de positie van de kamerleden die bij een 
periodieke verkiezing voor de kamer helemaal niet 
aan de beurt zijn, die dus nog 3 jaar mogen blijven 
zitten, maar die wellicht wel persoonlijke belangen 
hun eigen positie betreft dit kunnen hebben, waar 
de wijze waarop in de vacatures wordt voorzien, en 
daar zou een uitzondering gemaakt kunnen worden op 
de regel die we nu inmiddels hebben vastgelegd, 
door deze hele kleine kategori toch inderdaad 
dan toch wel van de deelname uit te sluiten. 

Een hele kleine kategori, het geldt de helft van 
de zittende Eerste kamerleden ongeveer, ja, dat 
zijn er nog een hoop op het ogenblik •• gelach •• 
ja, de heer Makreel wijst inderdaad op een heel 
interessant punt, we hebben nu gezegd dat die 
kamerleden,waarbij de meeste gedacht zullen heb-
ben aan Tweede Kamerleden die toch niet willen 
terugkomen, die mogen best meedoen, want die 
hebben geen eigen belang, maar Eerste kamerleden 
daar ligt de zaak anders, althans kan anders liggen, 
want degene die niet aan de beurt is van aftreden, 
die is op dat moment geen kandidaat, zou zich 
wel kunnen laten afvaardigen,maar kan wel degelijk 
een belang hebben, want over een jaar kan de hele 
Eerste kamer worden ontbonden, dan zijn zij op dat 
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ogenblik wel aan de beurt van herverkiezing 
of willen kandidaat zijn en het kan natuur
lijk heel interessant zijn om te zorgen dat 
bij de stemming in Brabant en Limburg Utrecht 
Noord Holland en Friesland en Zeeland de zaak 
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niet zus maar zo verloopt, opdat het een jaar later 
in Gelderland en Zuid Holland en het noorden 
van het land weer wat anders loopt. De heer Makreel 
stelt dus voor om ten aanzien van zittende Eerste 
kamerleden die niet aan de beurt van herverkie
zing zijn toch uit te sluiten en deelneming 
aan de kandidaatstelling. Wie is daar voor? 
Rode kaarten, uit sluiten ja, wie wil ze uit 
sluiten?wie daar tegen, rode kaarten, wie is 
daarvoor blauwe kaarten, wie daar tegen, blauwe 
kaarten, wie daar voor, witte kaarten en wie 
is daarvoor, •• en wie daartegen, witte kaarten. 
Dan geloof ik dat mijnheer Makreel precies 
op tijd aan de bel getrokken heeft. 
Het is dus aangenomen, dat de Eerste kamerleden 
die tot de volgende ontbinding of periodieke 
verkiezing nog mogen blijven zitten, niet deel
nemen aan de kandidaatstellingsprocedure, u vindt 
goed dat de redaktiekommissie dat voor zover 
nodig nader uitwerkt. 
Geroezemoes ••• mijnheer de voorzitter, 
is daar geen statutenwijziging voor nodig? Hebben 
we daar geen tweederde meerderheid voor nodig? 
Dat zullen we ook nog nader moeten overwegen 
of dat nodig is of dat je kunt oplossen door 
hem niet als afgevaardigde te laten benoemen, 
want de kandidaatstelling voor Eerste kamer speelt 
zich n.l. alleen af in organen met afgevaardigden, 
dus dan hoef je geen statuten te wijzigen dan 
kun je een verbod in stellen om afgevaardigde 
te zijn.Akko~d ? 

r"'aar ••• 
Maar •••• voor zover het wel nodig mocht blijken 
zou dat dus kunnen door de voorgestelde subsidiair 
voorgestelde wijziging van 33.3. door die bepaling 
van toepassing te verklaren, ten overvloede 
uitsluitend voor zover het de algemene vergadering 
betreft, nou weet ik niet of het gerechtigd is 
dat u ons machtigt om voor het geval dat nodig 
is, dan de desbetreffende tekst te maken, maar 
ik dacht zo met tweederde meerderheid machtigt 
dat mag niet, oh •• n 

Neen, als die W1Jziging van de statuten nodig is 
dan komt die formeel aan de orde in de jaar
lijkse algemene vergadering, maar ik dacht dat 
hoewel we hebben die tekst voorliggen, we komen 
daar aan het eind van de rit aan 33.3. toe. 
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Ik zag een woordvoerder? 
Ik hhorde inderdaad mijnheer de voorzitter artikel 
33 lid 3 noemen omdat ik begrijp dat misverstand 
over de betekenis van dat artikel kan bestaan, 
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wat houdt het in dat een verbod beperkt kan worden, 
ik dacht dat het moest betekenen dat we dat 
dan ook voor de veiligheid moeten uitspreken 
dat het betekent dat het verbod dat geldt 
minder verstrekkend kan worden gemaakt bij de 
regelementen. 

Dat staat er inderdaad, maar het omgekeerde waar 
het nu overgaat staat er niet en vandaar dus het 
wijzigingsvoorstel, maar dat komt nog aan de orde. 
Dan zijn we bij punt 5 van die statenleden, is 
daar al over gestemd. Nu moeten we nog kijken of 
ze wel als afgevaardigden naar de centrale vergade
ring kunnen worden benoemd, de heet Meijeraam 
vraagt het woord • 

Ja, voorzitter u heeft tot nog verondersteld 
dat het verbod om afgevaardigd te worden voor 
kamerleden dat de vergadering dat niet nodig achtte, 
omdat men voldoende vertrouwen had in de wijsheid 
van de centrales, ik wil niet zeggen dat ik daar 
onvoldoende vertrouwen in heb, maar als we het een 
ongewenste toestand zouden vinden dan dacht ik 
dat er in het kleinere verband van de centrales 
waar de Statenleden nauwere betrekkingen hebben 
dan kamerleden met de centrales pleegden te hebben 
dat in dat kleinere verband als we menen dat het 
een ongewenste toestand is, dat we maar niet 
moesten overlaten aan de wijsheid van de kamer
centralebestuur en ik mag dat zeggen, omdat ik 
dan mezelf die wijsheid niet toe wil kennen, maar 
dat we dan dat verbod voor Statenleden om afge
vaardigden te zijn, dat we dat verbod dan toch 
wel zouden moeten aannemen. 

De materie is zo ingewikkeld dat zelfs de heer 
Meijeraam zich vergist, want het zij~niet de 
kamercentralebesturen die die afgevaardigden 
aanwijzen maar de afdelingen. 

Desalniet te min ••• gelach •••• een statenlid 
is in een afdeling waarschijnlijk nog meer 
nauwbetrokken dan in het grotere verband van de 
centrale vergadering en in de afdeling is hij 
meestal het enige statenlid, vooral als er een 
grote afdeling is ••• 

Net zo wijs als de Paus in Polen ••• 
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Dus de heer Meijeraam stelt voor om te verbieden 
dat statenleden,zittende statenleden worden af
gevaardigd naar een centrale vergadering van de 
statencentrale van de kamercentrale ook als hij 
niet kandidaat is. Wie is daarvoor?Rode kaarten, 
voor het verbod,wie is tegen een verbod, blauwe 
kaarten voor een verbod,blauwe kaarten tegen 
een verbod, witte kaarten voor een verbod, witte 
kaarten tegen een verbod •••• 
Stembureau zegt een krappe meerderheid voor een 
verbod. 
Even noteren anders komen we er nooit meer uit •• 
Statenleden geen afgevaardigden in cv. 
Punt 6, artikel 33, vindt u dat goed dat ik dat 
eben aanhoudt totdat we de rest gehad hebben? 
We gaan nu terug naar de gemeenteraden, romeinse 3 
er is dus een belangrijke opschaling gekomen 
in het probleem in van de leeglopende ledenverga
dering in kleine afdelingen, doordat alleen de 
kandidaten er niet bij mogen zijn, Rijswijk heeft 
gevraagd om 't te heroverwegen, de vergadering 
heeft bu beslist en we zijn op geen enkele manier 
in strijd met de wet, is Rijswijk het daarmee 
eens en kan amendement 41 verder buiten beschou
wing blijven? 
Ja, dank u. 
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Dan het tweede nummertje onder 3, geen enkele uit
sluiting, ik denk dat we daar nu duidelijk een 
uitspraak over hebben gedaan, door de wijziging 
van artikel 33 statuten, is iedereen daarmee 
eens?Dan krijgen we 3 , uitsluiting afhankelijk 
van de soort vergadering, daar hebben we al over 
gestemd, de verschillende alternatieven, maar 
Castricum komt nu aan de orde. 
Wil Castricum het standpunt toelichten •• 

Mijnheer de voorzitter, ik meen dat ik dus nu 
het amendement 61 verdedig, wat vrijwel gelijk is 
met dat van 50 van Amersfoort en 55 van Nunspeet. 
Tegen de uitsluiting zijn bezwaren van praktische 
aard bij kleine afdelingen, waaraan men tegemoet 
debkt te komen door een aantal van een 150 leden 
vast te stellen als grens, maar de afdeling 
Castricum meent dat er principiëlere bezwaren 
zijn tegen de uitsluiting, allereeBst denk men 
hierbij aan het fundamentele recht van ieder 
lid om mee te kunnen praten en mee te kunnen 
stemmen, wij vinden dat dit recht ook toekomt 
aan de kandidaat, ik zou haast zeggen zelfs aan 
de kandidaat komt dat recht toe. 
Daarnaast is er een gevoel van een vergadering 
die in een min of meer onsmakelijke sfeer 
kan gaan verlopen, wanneer men een besloten verga
dering houdt in een soort mystieke sfeer, waarin 
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de kandidaten zelf buiten staan te wachten op 
hetgeen wat er over hun besloten wordt, dan wordt 
er door velen als bizonder onaangenaam onder
vonden en dan zal ik er ook op willen wijzen 
dat de kandidaatstellingsvergadering de mogelijk
heid moet hebben om zo goed mogelijk tot een 
beoordeling van de kandidaat te komen en wij 
achten het alleen maar een grote winst wanneer 
de kandidaten zelf aanwezig zijn bij deze 
kandidaatstellingsvergadering, ik zou er dus 
heel erg voor willen rleiten dat de uitsluiting 
bij de kandidaatstellingsvergaderingen voor de 
gemeenteraden afgeschaft zouden worden. 
Dank u •• geklap •••• 

Mijnheer de voorzitter, mlJn naam is Goedhart, 
uit Winsum, ik wilde hier een principiële onder
steuning aangeven, wij menen en dat is terecht, 
dat de VVD een democratische partij is en dat 
betekent in dit land en dat kun je ook zien 
bij andere partijen die datzelfde claimen 
hetsysteem van het hoor en wederhoor , dat 
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mensen aanwezig kunnen zijn, daar waar beslist wordt, 
waar belangrijke beslissingen genomen kunnen 
worden, er is schijnbaar maar een argument om 
kandidaten afwezig te laten zijn dat is n.l. 
dat anderen beperkt zouden worden in hun uit
latingen, ik geloof dat dat geen argument is 
maar dat je hooguit voorkomt dat ons smakelijke 
argument ter tafel komen maar daar waar mensen 
leren en weten dat je best met zakelijke argu
menten elkaar desnoods om de oren kunt slaan, 
zolang het maar zakelijk blijft, zullen afdelingen 
heel snel konstateren dat het ook prima verloopt. 
Tenslotte het is een schijn argument dat een 
sekretaris die goed vast legt wat er op zo'n 
vergadering gezegd wordt en dat weten de afdelingen 
op een bepaald moment, die bewerkt ook dat de 
kandidaten te horen zouden krijgen wat er 
allemaal wel en niet gezegd is en dan zou toch 
dat zelfde schijn argument gelden van je moet 
je mond maar houden,en valt of staat geloof ik, 
en ik vind dat wij als VVD daar niet onderuit 
kunnen dat een volwassen moderne democratische 
partij niet mensen kan uitsluiten van zo'n 
belangrijke vergadering op dat plaatselijk niveau. 
Dank u zeer ••• geklap •••• 

Voorzitter, ik wil daar nog een principiël argument •• 
even naam en afdeling •• 
Luchtenveld van de afdeling Amersfoort, ik wil daar 
nog een vrij principiël argument aan toevoegen, 
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n.l. dit argument dat als straks het voorstel 
zal worden gevolgd om wel kleine afdelingen de 
mogelijkheid te geven dat kandidaten aanwezig 
zijn, dat dan het getal beslissend gaat worden 
over de vraag of al dan niet wat voor argumenten 
ter tafel kunnen komen, dat lijkt mij ook niet 
zo'n gelukkige zaak, dat het getal een dergelijk 
iets moet beslissen, dan zou ik, zelfs als men 
dat wil nog liever zien dat dan Castricum wordt 
aangenomen, maar het lijkt ons inderdaad het beste 
om gewoon te zeggen laten we nu met die gemeente
raden een s een stukje verder gaan, laten we daar 
nou eens inderdaad een start maken tegen de kamer 
provinciale staten Eerste Kamer doen we het nog 
niet, misschien in de toekomst wel, maar laten 
we het maar bij die gemeenteraden maar eens 
een keer proberen. 
Prima •• geklap ••• 

Band No. 4 

Krekelaar afdeling Uden, mijnheer de voorzitter, 
ik wil beginnen de teleurstelling van afdeling 
Uden over te brengen voor het feit dat een amendement 
op het regelementskandidaat van de gemeenteraad 
aangenomen tijdens de algemene ledenvergadering 
op 8 oktober j.l. en tijdig aan U toegestuurd 
niet als zodanig is herkend en erkend als 
na vragen hierover door u wordt geantwoord dat 
ons amendement gezien wordt als een ondersteuning 
van het standpunt,van het hoofdbestuur, dan vraag 
ik mij af, wat U b.v. gedaan heeft met amendement 
nummer 55 en o.a. 61 wat nu ter diskussie staat 
van Castricum, het wijzigingsvoorstel komt in 
lijnen op hetzelfde neer van Uden •• 
Als deze amendementen uw steun hebben, dan denk ik 
dat de ledenvergadering dit graag van te voren 
had geweten. 
Indien U het voorstel van de afdeling Uden, en ik 
heb intussen vernomen ook een paar andere voorstel
len ook van andere afdelingen ook niet hebt her
kend als amendementen dan zou ik u toch in overwe
girng willen geven tot een standardisering te komen 
en een formuliet te ontwerpen waarop elk ingediend 
amendement in een zelfde vorm zal hebben en als 
zodanig ook kan worden herkend. 
Dan wilde ik verder nog even aangeven dat de 
afdeling Uden is dus dat er geen enkele uitsluiting 
wordt vermeld in artikel 12, daar is de afdeling 
Uden voor, U heeft er zelf een open deur voor 
gegeven, die ligt in artikel 12.4. vanaf voorstel 
waar getal 150 wordt genoemd, nou net als bij 
de onakseptabele diskussie over de rente aftrek
baarheid van hypotheken boven de 40.000 gulden 
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is ook hier het hek van de dam als u een getal 
noemt •• gelach ••••• 
Bovendien er is een aantal leden van een afdeling 
woonachtig in de gemeente bepalend voor een goede 
kandidaatstellingsvergadering, maar het aantal 
leden, het aantal stemgerechtigden leden wat aan
wezig is op die vergadering, als laatste zou ik 
nog willen toevoegen dat door elke uitsluiting 
van de kandidaat er zijn in feite de meest betrok
kenen, de meest aktieven en vooral ook degene 
die onderling elkaar het best kunnen beoordelen 
niet in de gelegenheid mee te doen aan die 
beraadslagingen en aan de stemmingen het is op 
zijn zachtst gezegd hoog merkwaardig en ik zou 
haast willen zeggen, mijnheer de voorzitter u 
heeft daar straks in het begin van uw betoog ge
zegd, in de partij als de onze moet de gelegenheid 
zijn voor een onderlinge gedachtenwisseling, dank 
u wel •••• 
Zo is het •• geklap ••• 
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Wij kunnen op dit ogenblik enig voorstel van de 
afdeling Uden niet vinden.En ik ben me er ook niet •• 
ja. we zullen dat nog even nagaan, dan komen we 
er zo op terug, want we kunnen dat zo gauw niet 
vinden in de oorspronkelijke brieven •• 

Voorzitter nu U toch nog even iets nagaat, misschien 
kan het meteen even nagegaan worden, want ik heb 
nog even zitten kijken naar amendement nummer 31 
en 32 , naar mijn idee is daar straks overgeslage n 
U heeft gevraagd straks of we even willen kijken 
of in het hele lijstje alle amendementen terug
komen, npu dat heeft er overal tussendoor gemoeten, 
maar naar mijn idee zijn 31 en 32 moet u straks 
afhankelijk over die uitsluiting,die we beslissen, 
ook nog even aan de orde komen. 

31 ? 
Wie heeft wanneer aan U gezegd of geschreven 
dat het amendement ondersteunt wordt, heeft u 
daar een brief over ? 

Geroezemoes •• 
31 van Amersfoort ••• dat is het geven van informatie 
het is natuurlijk duidelijk dat als zou besloten 
worden dat de kandidaten erbij mogen zijn, dat zij 
er dan ook bij zijn, ik weet niet wat er nog verder 
over 31 besloten zou moeten worden, zou Amersfoort 
dat duidelijk kunnen maken? 
Aan mij mf aan de vergadering ••• 

Ja, U heeft n.l. gezegd in uw advies dat dan geregeld 
zou moeten worden wie het initiatief zou nemen 
e.d., dus dat zou dan enen geregeld moeten worden 
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en 32, dat slaat op een zaak n.l. artikel 12 
is helemaal overgeslagen, maar 32 dat slaat op het 
voorstel van de afdeling Amersfoort om de moge
lijkheid te schrappen dat iemand zich nog ter 
vergadering alsnog kandidaat stelt en dat is alleen 
van belang als er dus uitsluiting is, want dan 
kan hij n.l. de uitsluiting omzeilen. 

U hebt volkomen gelijk, 32 is overgeslagen, dat 
31 komt nog aan de orde, die kwestie van het initiatief. 

Ja, mijn naam is Roozendaal afdeling Voorschoten, 
ik wou vragen of dat het eigenlijk nog wel, nood
zakelijk was om over het punt ad~ te stemmen omdat 
we enkele minuten voor de uitslag van de stem-
ming over de statuten verworpen hebben de punten 
1 t/m 17 , die onder 3b staan en die ook allen 
gaan over het uitsluiten van kandidaten tijdens 
kandidaatstellingsvergaderingen, nu vraag ik 
mij gewoon af in hoeverre de amendementen 60-62 
onder punt 3d op dat gefotokopiërde vel genoemd 
in tegenspraak zouden kunnen zijn met de verwor
pen stellingen die hier staan onder punt1 t/m 7 
van 3b, zou u misschien daar eerst een uitspraak 
over kunnen doen, want dat zou misschien de zaak 
aanmerkelijk verduidelijken en misschien wel 
bespoedigen. 

Ik geloof dat het beste is om de vergadering een 
uitspraak te laten doen over wat men wil met 
het voorstel van Castricum dat enige ondersteuning 
heeft ondervonden om te zeggen de kandidaten 
mogen er gewoon altijd bij zijn. 
Ik ben graag met u eens, dat dat nogal tegenstrij
dig is met de beslissingen die zijn genomen onder 
3b 1 t/m 7 maar feit is dat Castricum duidelijk 
gezegd dit moet eerst aan de orde komen dat 
moet dus ook, ja •• 

Mijnheer de voorzitter, ik vraag me af, of we 
nu dan niet ingaan tegen een eerder genomen besluit 
met betrekking tot artikel 11 .10, ik geloof dat 
daar een bepaalde regeling is opgenomen, die 
hierop neerkomt dat de kandidaten, die worden 
in de gelegenheid gesteld als de afdelingvergadering 
daarom verzoekt vragen te beantwoorden, dan 
vindt in afwezigheid van die kandidaten een be
raadslaging plaats en daarna wordt er gestemd, 
dus als het amendement van Castricum aan de orde 
wordt gesteld moet naar mijn mening ook artikel 11 
punt 10 worden aangepast. 

Dat is ook gevraagd door de afdeling Amersfoort, 
wat hetzelfde amendement heeft als Castricum 
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beide behandeling van 11 .10. 

Dat is ook juist als het wordt aangenomen, dan moet 
11 .10. natuurlijk worden aangepast, ik zou nu 
graag tot ••• mijnheer ja, gaat uw gang •• 

Wijzemeker, afdeling Den Haag, mijnheer de 
voorzitter ik krijg helemaal de indruk dat de 
vergadering op dit moment wat inkonsekwent 
bezig is. 
We zijn, ik zie zelfs dat de heer Meijeraam, voor
zitter van de kommissie daarmee eens is, dat 
komt ook ten dele door het ingrijpen van de kom
missie zelf, we zijn bezig geweest met een aantal 
uitsluitingen, uitsluitingsgronden,we hebben 
die uitsluitingsgronden toen willen opheffen 
voor familieleden, magen en aanverwanten, zoals 
u dat zo treffend hebt uitgedrukt op dat moment 
zijn we gaan praten over het verder invoeren 
van een nieuwe uitsluitingsgrond mogelijkerwijs 
van zittende kamer-staten en raadsleden, daar 
bleek de vergadering ten dele mee te kunnen gaan 
begon dat wel goed te vinden voor statenleden 
waar zijn we dan op dit moment mee bezig en 
het is natuurlijk wel zo dat er ook 3 kamercen
trales zijn, te weten de 3 grote steden, die 
tevens statencentrale zijn en tevens afdeling, 
dus dat is op zichzelf al een probleem, daar 
komt dan bovendien nog bij als we dan op dit 
moment niemand meer willen uitsluiten vind ik, 
dan zouden we als vergadering konsekwent moeten 
zijn en dan ook helemaal met het voorstel van 
Castricum wat in dit geval uitsluitend over 
gemeenteraden gaat, op alle fronten mee moeten 
gaan en de kandidaten er zelf bij laten zijn, 
want zei de vergadering er is geen reden om aan 
te nemen dat zittende leden van wat voor ver
tegenwoordigend lichaam dan ook, op een gegeven 
ogenblik niet mee zouden kunnen praten over wat 
na hun komt op dat moment wanneer er dus zakelijke 
argumenten ter sprake gebracht kunnen worden door 
zittende vertegenwoordigers zou je ook het lid 
zelf omdat het dan over politiek gaat erbij moeten 
laten zijn. 

Ja, maar ik geloof dat er nu toch een kleine ver
gissing wordt gemaakt. 
Wat is het geval ? 
Het is heel duidelijk geweest dat al sinds wij 
het voorsthl van de afdeling ~·Jinsum hebben gehad 
en de laatste algemene vergadering er een aantal 
afdelingen is dat zegt luister eens wij willen die 
uitsluitingen best wanneer het gaat om kamer 
en Statenverkiezingen, maar doe ons dat in gemeen
teraden niet aan, want onze afdelingsvergadering 
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worden leeggeroofd, nou is dat al voor een belang
rijk deel verminderd doordat nu gezegd is dat de 
echtgenoten en familieleden en bloedverwanten 
er wel bij mogen zijn, maar er rest nog de vraag 
die moet nog beslist worden, die is nu ook aan 
de orde of er dus voor gemeenteraadsverkiezingen 
een ander regiem zal gelden dan voor staten en 
voor kamers en dat is bij gemeenteraden wel dat 
de kandidaten tegenwoordig zouden zijn. 
Ja, mijnheer de voorzitter ••• 
Ja, en dat maakt geen verschil of u nu afdeling 
bent of kamercentrale of beiden tegelijk, want 
als de afdeling bezig is met gemeenteraadsleden 
kandidaten stellen dan opereert de afdeling als 
afdeling en is de afdeling bezig zich met de 
Tweede kamerverkiezing te bemoeien dan is de afde
ling op een zeker moment bezig als kamercentrale. 
Nog een tweede verschil, men heeft wel gezegd 
wij vinden geen aanleiding meer om zittende kamer-
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leden die niet willen terugkomen,volledig uit te sluiten 
maar men blijft nog altijd bevoegd om hen niet aan te wijzen 
als afgevaardigde, daar zitten dus de kamercentrales 
op dat moment zelf bij, ga je nu in het reglement 
zetten, de kandidaten mogen bij de kandidaatstellings
vergadering ge~eenteraden er wel bij zijn, dan geldt 
dat in alle gevallen, dan kun je dus niet meer door te 
zeggen, ik benoem u niet tot afgevaardigde dat tegen-
hou, dus het is een veel verder strekkende beslissing 
maar het zou dus inderdaad betekenen, daar is niet s 
tegen, dat voor gemeenteraden en ander regiem geldt 
dan voor kamerverkiezingen en statenverkiezing .•••• 

Mijnheer de voorzitter neemt u mij niet kwalijk, dat 
ik dan even daar probeer daar toch op terug te komen 
enige zuiverheid van denken wanneer het om de zuiverheid 
gaat is misschien toch wel ook voor een vergadering 
als deze aan te raden en het gaat er om dat we willen 
mensen uit sluiten omdat er onzuivere argumenten op 
tafel zouden kunnen komen •• 
Misschien ••• 
Zeker in het geval besloten hebben om in dit geval 
ook familieleden en dergelijke toe te laten, betekent 
dat dus dat we aan die zuiverheid van de argumenten 
aan de openheid van de argumenten in dit geval in 
aanwezigheid van familieleden om minder belang hechten, 
kun je op dat moment dan gaan zeggen, ja, de kandidaat 
zelf mag er dan wel of niet bij zijn in bepaalde geval
len omdat eventueel anders de vergadering van die af
deling leeg zou komen te staan, neen, mijnheer de 
voorzitter dat is dan een argument wat ik niet 
begrijp. 
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Ik gebruik geen argument, ik probeer alleen de verga
dering zo onpartijdig mogelijk te leiden, ik geloof 
dus ook dat ik voorzichtig moet zijn met dat de gedach
tengang uitsluitend zou zijn dat men beducht is 
voor de zuiverheid van de redenering en ik dacht 
dat u ook dacht de argumentatie van Amersfoort te 
kort deed en de argumentatie van Utrecht, de heer Kok 
heeft het heel duidelijk gezegd, wij willen die familie
leden toelaten, omdat het zelfstandige partijleden 
zijn en het hele argument van de zuiverheid van de 
argumentatie heeft in de verdediging om artikel 33 
lid 1 van de statuten te wijzigen zoals het gewijzigd 
is geen enkele rol gespeeld, dus ik geloof dat het niet 
juist is omdat dat erbij te gaan halen, er is natuur
lijk toch een verschil of je zegt we laten de echt
genoten en de familieleden wel toe, omdat het 
zelfstandige partijleden zijn,en de vraag moeten 
die kandidaten nu ook zelf in de vergadering zijn 
waarbij ze dan ook de gelegenheid hebben hun eigen 
kandidatuur te verdedigen, sommigen zeggen heel 
duidelijk ja op die vraag, anderen zeggen wellicht 
net als in het verleden nog neen op die vraag en ik 
geloof dat de algemene vergadering zich daar nu over 
zou moeten uitspreken. 

Ja, ik wilde nog even terugkomen op het punt wat ik 
daarnet al aanstipte,u zei toen dat u dacht dat 
het tijd werd dat de vergadering een uitspraak deed 
maar dan wil ik,graag vragen of dat die uitspraak 
dan kan gaan over het volgende , of we stemmen over 
3d, dus dat elke afdeling op zich beslissingen neemt 
over de deelname van kandidaten aan een kandidaatstel
lingsvergadering en dan wanneer dat is aangenomen 
dan moeten we herstemmen over de punten Jb of die 
punten in zijn geheel schrappen, of we moeten niet 
stemmen over Jd, want we hebben Jb al in zijn geheel 
behandeld en die voorstellen die daar allemaal 
gedaan zijn zijn al verworpen, wanneer we dat niet 
zouden doen, dan handelen we volledeig in tegenspraak 
met ons zelf en dan krijg je een onthoudbare situatie 
die er gewoon op terecht komt, dat iemand die op een 
kandidaatstellingsvergadering kandidaat gesteld wordt, 
niet naar binnen mag, maar volgens het huishoudelijk 
regelement maar door de afdeling zelf toch gerechtigd 
kan worden om naar binnen te gaan en dat is natuurlijk 
iets wat volledig onmogelijk is. 

Mag ik even, de zaak ligt anders, we hebben het nog 
over 3a, dat is het oorspronkelijke voorstel van 
Castricum n.l. om in de hele partij te regelen, dat 
het niet per afdeling wordt beslist, maar dat wij 
nu hier zouden zeggen, bij alle kandidaatstellingen en 
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gemeenteraad mogen de kandidaten erbij, dat is het 
eerste voorstel Castricum, pas als dat verworpen zou 
worden dat weten we niet, komt 3d aan de orde, dus 
ik zou nu aan de orden willen stellen, het voorstel 
Castricum. 

Mijnheer de voorzitter, wat u voorstelt dat kan al 
helemaal niet meer, want we hebben 3b toch al aan 
genomen, ja, neen ••••• 

Neen, dat hebben we juist verworpen ••• het voorstel is 
van Castricum om geen onderscheid te maken tussen 
het moment van de vergadering en niet te zeggen 
wel of niet over de eigen kand •• het voorstel van 
Castricum is om in het regelement voor de 
gemeenteraden te zeggen dat de kandidaten als lid 
van de afdeling erbij mogen zijn ja, of neen 
dat is toch het voorstel en dat zou ik in stemming 
willen brengen •• 

Dat is inderdaad het voorstel ja ••• 

Dat breng ik in stemming, w1e is daar voor ••• 

Mijnheer de voorzitter, mag ik nog een ding hier
over zeggen, Geertsma, Groningen, de vraag wordt 
dus gesteld, moet de kandidaat er zelf bij zijn 
en daar worden argumenten voor aangevoerd, die ook 
akseptatie hier ondervinden in deze zaal, ik denk 
dat we 2 dingen goed van elkaar moeten kunnen onder
scheiden, het lijkt een goed argument om de kandidaat 
erbij te hebben op basis van openheid, demokratiè, 
maar waar gaat het eigenlijk om, het gaat er om dat 
onze VVD naar buiten op de beste manier vertegen
woordigd wordt, het is niet het persoonlijk belang 
van de kandidaat, het is het belang van de VVD 
en ik denk dat het daarom gaat en dat we dat in de 
gaten moeten houden en ik denk dat dat belang gediend 
wordt door een open diskussie waar diverse punten 
belicht kunnen worden alle openheid van de kandidaat 
en daarom is de afdeling Groningen er dus ook 
voor dat de kandidaat er niet bij is ter wille 
van een best zo mogeli.jke stellingname van de VVD 
naar buiten ••• 
Geklap •••• 
Voorzitter ••• 

We gaan nu niet omdat er aan het eind van de rit 
iemand is die zegt dat hij een ander standpunt 
inneemt dat al bij herhaling hier is vertegenwoordigd, 
de hele diskussie heropenen. 
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Ik dacht dat het een hele ~uidelijke zaak was, 
dat wij beslissen of dat de kandidaten erbij of 
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er niet bij zijn ze er niet bij dan is de inlichtingen
mogelijkheid heel duidelijk aanwezig,want die zit 
dan in artikel 11 ,ik zou werkelijk aan de vergadering 
willen vragen, mogen wij nu tot de besli~sing over 
dit punt overgaan, akkoord? 
Wie is voor het amendement Castricum, inhoudende 
dat er geen uitsluiting geldt, bij gemeenteraadsver
kiezingen voor de kandidaten zelf, wie is daarvoor, 
rode kaarten, wie is daar tegen, rode kaarten, 
wie is daarvoor blauwe kaarten, wie daar tege~, 
blauwe kaarten, wie daarvoor witte kaarten, wie is 
daar tegen, witte kaarten. 
Het voorstel is verworpen ••• 
Dan hadden we al die altenatieven met de mogelijkheid 
ten dele wel, ten dele niet, maar er is een principiël 
alternatief en dat is het 2e voorstel Castricum en 
dat vindt u onder 3d en dat is de afdeling maakt het 
zelf uit, wilt u dat nog nader toelichten of dacht u 
dat het duidelijk was waarom het gaat, ik dacht van 
wel eerlijk gezegd ••• 

Ik wil het graag nader toelichten, de vergadering 
heeft zojuist een duidelijke uitspraak gedaan, de 
meerderheid van de afdelingen wenst die uitsluiting 
kennelijk wel te handhaven in hun afdeling, het is een 
goed liberaal standpunt om een democratisch besluit 
loyaal te aanvaarden en dat doen we natuurlijk ook, 
maar het is eveneens een liberaal standpunt om de 
minderheid zoveel mogelijk tegemoet te komen en dat 
kan nu door de afdelingen zelf te laten kiezen. 
Geklap ••• 
Ik vond hier een interreesante diskussie, als we in 
theorie erover praten, of die uitsluiting eigenlijk wel 
of eigenlijk niet juist zou zijn, maar een ding is 
in ieder geval heel erg duidelijk voor een aantal 
afdelingen wordt deze uitsluiting als grievend onder
vonden en voor deze afdelingen is die uitsluiting een 
slechte zaak. 
Geklap •• 
Ik moet er niet aan denken dat ik opnieuw een kandidaats
stellingsvergadering zal moeten leiden, waarbij de 
kandidaten zelf zijn uitgesloten, dat zal in onze 
afdeling grote moeilijkheden geven, daarom vraag ik 
de vergadering met klem gun ons het recht om zelf 
te beslissen hoe wij deze zaak regelen, ik dank u •• 
Geklap •••• 

Daarop inhakend, m~Jn naam is Pastoors uit Haarlem, 
ik denk ook dat het misschien duidelijk per afdeling 
verschillend zal zijn, wat de intrpretatie is van de 
openheid, de ene afdeling zal zeggen, de openheid 
zal impliceren, dat de kandidaat er juist wel bij is 
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de andere afdeling zal wellicht konkluderen, dat 
openheid betekent zoals zoeven al betoogt is, dat 
de kandidaat er juist niet bij is ••• 

Blad No. 8 5 
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Voorzitter ik vind ook dat het voorstel van Castricum 
goed past, Amersfoort past zich daarbij helemaal aan 
nu haar eigen voorstel verworpen is, het past namelijk 
heel goed in datgene de lijn die we al eerder gevolgd 
hebben vandaag, we hebben nogal andere belangrijke 
beslissingen over gelaten aan ledenvergaderingen van 
afdelingen als het ging over kandidaatstellingen van 
gemeenteraden en ik denk daarbij b.v. aan het al dan 
niet aangaan van wat dan een lijstenkombinatie werd 
genoemd al hoewel dat juridisch dat niet is, maar 
samenwerking met andere partijen, uiteindelijk lag 
daar ook de mogelijkheid bij de ledenvergadering 
en ik zou dus heel sterk willen pleiten, voor het amendement 
ax~~me~% Castricum en dus ook heel duidelijk omdat dit 
past in de decentralisatiegedachte, die we juist ook 
bij de kandidaatstelling voor gemeenteraden graag willen 
leiden •• 

Ja, gaat Uw gang •• 

Mijnheer de voorzitter, zonet is aan de orde geweest, 
de decentralisatiegedachte, ik geloof dat er ook nog 
een vlam in de pan gedachte is, die komt hier op neer 
de afdelingen mogen zelf kiezen, hoe moet ik me dat 
vooestellen, is dat een bestuursbesluit, is dat geen 
bestuursbesluit, laten we nou eens aan nemen dat het 
een bestuursbesluit is, dan lijkt me, dat je in de 
praktijk een geweldige hoeveelheid rotzooi en troep 
en hammelus binnen de afdeling kunt krijgen, want 
wat is er aan de hand, het bestuur neemt b.v. het 
besluit de kandidaten zijn niet aanwezig, dit kan bij 
de leden •• de afdelingsvergadering kan er dan een 
ruzie ontstaan en er kan worden gezegd, ja, dat is 
willekeur, dat kan in de plaatselijke pers komen 
en wie is er amusant, dat is de plaatselijke VVD, 
wie is de geamuseerde de andere plaats ••l ij ke po J...; t3.c:" '< c~ 
parijen, het heeft de kans dat als je met geruzie 
voortgaat dat er geen kandidatenlijst van de VVD 
uitkomt ••• 
Geklap ••• 
Mevrouw wacht even, neen ••• neen ••• u krijgt zo meteen 
het woord •• 
f'1evrouw •• 
Mevrouw Sonneberg uit Middelburg, ik heb het gevoel 
dat je ontzettend, ontstellend op het hellende vlak 
bent, wanneer je dingen over iemand zegt, die je niet 
in iemand zijn gezicht zou durven zeggen, 

Die beslissing is genomen •• 
geklap ••• die beslissing is genomen, we hebben het 
nu over de vraag of de afdeling het zelf mag uitmaken, 
ja of neen •.• 
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Mijnheer de voorzitter, •• 
neen, mevrouw Schreurs ••• 
Ik dacht dat we daar nog niet aan toe waren, 

Neen, die beslissing is genomen, •• 

Dat de afdeling zelf, de afdeling •• 
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Neen, de beslissing, neen de vraag ligt nu voor of 
de afdeling zelf beslist of niet, de vergadering 
heeft uitgesproken dat we geen algemene regel ervan 
maken •• 
Ja, dus wanner de afdeling zelf niet mag beslissen 
dat in die afdelingen openheid mag zijn voor de 
desbetreffende leden, dan heb ik het gevoel, dat je 
niet eens ~an spreken van een afdeling dat dat dan 
een klein Ri~je is dat over de rest gaat beslissen 

~Jou •• nou ••• 
Voorzitter ••• 
Amersfoort •• 
Ik wou nog even ingaan op de argumente die ik net gehoord 
heb, in de eerste plaats het argument van de vlam in 
de pan beginsel dat is een beginsel dat niet in onze 
beginselprogramma voorkomt,de decentralisatiebeginsel 
komt er wel in voor en het tweede punt wat ik aan zou 
willen horen, ik denk dat de kans dat de pers gehaald 
wordt dat die veel groter is, als je dus een uitslui
ting hebt van kandidaten en kandidaten die menen dat 
ze zich helemaal niet hebben kunnen verdedigen en 
dat ze door indianenverhalen of wat dan ook, in een 
kandidaatstellingsvergadering onderuit zijn gehaald, 
dat die pers veel schadelijker kan zijn voor de VVD 
dan een pers over een eventueel te nemen besluit 
in al dan niet openheid en natuurlijk is het in mijn 
gedachten zo en ik wil dat graag bevestigd zien 
door Castricum, dat een dergelijke beslissing door de 
ledenvergadering zou moeten worden genomen en niet 
nooit door een bestuur kan worden genomen •• 

Neen, dat is duidelijk •• 
Maar een ding, we hebben in het verleden die uitsluiting 
altijd gehad en we hebben nooit moeilijkheden gehad 
met de pers halen, ook op die grond, op die grond •• 
ik zie wel als probleem, technisch de vraag op welk o
genblik wordt dit beslist, want doe je het pas in 
die kandidaatsstellingsvergadering zelf, dan begrij
pen we allemaal heel goed, dat je dan een lobby krijgt 
van een bepaalde groep die daar voor is en een andere 
groep die daar tegen is, de regelementenkommissie is 
van oordeel, dat als het voorstel Castricum wordt aan
vaard, dat dan de omschrijving in dit kandidaats
stellingsregelement zo zou dienen te luiden, dat het 
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in het huishoudelijk regelement van de afdeling wordt 
bepaald, welk van de twee regiems men kiest, want je 
moet dat regiem dan kiezen los van de aktualiteit 
van de kandidaatstelling, want anders krijg je die 
vlam in de pan, wanneer wij dus voorschrijven dan zou 
afhankelijk van de vraag of het voorstel zou worden 
aangenomen dat daat moet de ledenvergadering nog over 
beslissen, eh •• de algemene vergadering, als de algeme
ne vergadering dat beslist dan zou de redaktiekommissie 
dat nader moeten uit werken, dat zou dan kunnen in 
die zin, dat er wordt gezegd zij zijn uitgesloten 
tenzij het huishoudelijk regelement van de afdeling 
anders bepaalt, want in het model huishoudelijk 
regelemt staat er nu niet, dan moet de betrokken afdeling 
los van de kandidaatstelling zelf en dus los van de 
aktualiteit een principebeslissing nemen, dan is die 
ook het meest zuiver,neem je die besliising pas op 
de ledenvergadering waar de eventuele strijd over 
de kandidatuur al aan de gang is, dan geloof ik dat 
je bepaald wel een groot risiko krijgt van de vlam 
in de pan. 
Mag ik daar even op reageren? 
Ja, 
Mijnheer de voorzitter ••• 
De suggestie om het op te nemen in het huishoudelijk 
regelement komt mij zeer sympathiek over, ik hoorde daar
net ook al van een andere afgevaardigde, ik meen uit 
Nijkerk, los daarvan is de bestrijding van het voor-
stel Castricum onjuist geweest, want ons voorstel 
is duidelijk geformuleerd , dan laat ik het even voor
lezen, de afdeling moet tijdens een algemene vergadering 
beslissen, in hoeverre het in artikel 33 van de statuten 
vermelde verbod tot bijwoning van de stemmen, tot bij
woning en stemmen voor de kandidaatstellingvergadering 
zal gelden, bovendien hebben wij in ons voorstel nog 
vastgelegd, dat dit besluit medegedeeld moet worden 
aan het hoofdbestuur, dus de kritiek die hierop is 
gekomen van de vorige spreker die slaat in ieder geval 
niet op ons voorstel 
Neen •• 
Mijnheer Geertsema ••• 
Mijnheer de voorzitter, uw suggestie ten aanzien 
van het opnemend huishoudelijk regelement , als mede 
het voorstel van Castricum zelf zijn grote verbeteringen 
op de eerste aanzet, er is echter een punt waar we 
menen dat we daar op moeten wijzen, dat als er afdelin
gen zijn, die de kandidaat erbij gaan halen, bij 
de besprekingen, door middel van het huishoudelijk 
regelement, algemene ledenvergadering, dat het van 
andere afdelingen dan moeilijk wordt om dit te gaan 
weigeren en dat het wellicht wel een mogelijkheid is 
dat er dan andere afdelingen dat misschien niet willen, 
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maar terwille van de openheid demokratie gewoon 
zijn zullen moeten doen, maar ik denk dat we ons 
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wel wel kunnen vinden in ons nieuwe voorstel zoals we 
nu liggen ••• 
Goed •• dan gaan we nu tot stemming over. 
Geroezemoes ••• 
In de regelementenkommissie voor zover u daar pr1JS op 
stelt leeft algemeen het gevoelen dat verschillende 
regiems, niet zijn aan te bevelen, dat neemt niet weg 
dat er in de regelementenkommissie wel voorstanders 
waren te vinden om de kandidaten toe te laten, maar dat 
voorstel is verworpen, wij zijn dus wel tegen verschil
lende regiems, wat niet inhoudt dat we onder alle omstan
digheden zouden zijn tegen die kandidaten toelaten, 
maar dat voorstel hebt u al*i~~ over gestemd, daar is 
een beslissing over, wie is voor Castricum, rode kaar
ten,wie is tegen Castricum, rode kaarten, 
voor Castricum, blauwe kaarten, tegn Castricum, blau
we kaarten, voor Castricum, wit, tegen Castricum, 
witte kaarten ••• 
Het is verworpen, ondanks een groepsvolle verdediging 
mag ik wel zeggen •• 

Er is een mededeling over de bus •• , dat doet de on
dervoorzitter ••• gelach ••• 

Het is nog een Groningse bus ook ••• 
Ja, daarom juist •• 
De Groningse bus vertrekt niet om half 5, maar om 
5 uur. 
Zo, u bent nog heel wat van ~lan ••• 
gelach ••• 
Toch schieten we op •• we hebben met uw welnemen 
3a,b en c gehad en d, maar nu komen we terug bij 
Amersfoort, moeten wij nu nog nummer 31 behandelen? 
Dat is ook de voorlopige kandidaten toelaten? 
Op verzoek van de vergadering niet op verzoek van 
de voorlopige kandidaten zelf, wat is het voorstel 
van het hoofdbestuur? 
Op verzoek van de vergadering worden de voorlopige 
kandidaten toegelaten om inlichtingen te geven,niet 
op verzoek van de voorlopige kandidaten zelf •• 
Het voorstel van Amersfoort was dus dat het ook op 
verzoek van de voorlopige kandidaten komt, we zullen 
het dus in stemming brengen, waarbij het zo is, dat 
het voorstel van het hoofdbestuur de leiding, dat leidt 
tot wijziging van de statuten en dat daar tweederde 
meerderheid voor nodig is, wie wil de kandidaten zelf 
het recht geven om desverzocht in de vergadering te 
komen, wie is daar voor? 
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Rode kaarten, wie is daartegen, rode kaarten. 
Verzocht door de, pardon dat is inderdaad niet 
aardig, wie wil de kandidaten de kans geven in de 
vergadering te komen, als ze daar zelf om vragen 
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ook als het niet zittende kandidaten zijn dus bij 
wijze van spreken ook als alle andere 40 mensen op 
de goslijst, want daar moet u dan goed rekening mee 
houden, dat kan aardig op lopen, dat aantal, wie 
is daar voor, om hen het recht te geven toegelaten 
te worden? rode kaarten voor, rode kaarten tegen, 
blauwe kaarten voor, blauwe kaarten tegen, witte 
kaarten voor, witte kaarten tegen, dat is verworpen. 

Qan hadden we inderdaad vergeten 32 Amersfoort. 
32 Amersfoort, mag ik daar dit van zeggen, destijds heeft 
de vergadering aangenomen dat iemand die zich niet 
verkiesbaar had verklaard tijdens de vergadering, 
mits de vergadering met tweederde daar toe zou beslis
sen zich alsnog zou overtuigen dat hij eigenlijk wel 
op een verkiesbare plaats moest, dat is dus een 
zekere verruiming die de vergadering die de vergade
ring destijds wilde, de kommissie wil die handhaven 
Amersfoort is daar tegen, wil Amersfoort dat toelichten? 

Ja, voorzitter, de reden daarvoor is, dat wij daar 
slechte ervaringen daar mee hebben, wij hebben wel 
degelijk de ervaring en u zegt die kans is niet zo 
gromt omdat die kandidaat dan een erg groot risiko 
neemt, maar wij hebben de ervaring dat een zittend 
raadslid inderdaad zich niet op de lijst had laten 
praten althans voor de vergadering zich had terug
getrokken, toen het woord mocht voeren, een ander 
zitten raadslid had, wat door het bestuur op de advies
lijst was gepasseerd, vervolgens in de vergadering 
er weer in heeft gepraat en daarna met tweederde 
meerderheid het heeft voorelkaar heeft gekregen 
om zelf alsnog op de lijst te komen, en dat vinden 
wij toch iets wat minder geslaagd is. 

Neen, het is jammer maar u zat er zelf bij, maar •• 

Ik viel onder de uitfluiting op dat moment •• 

Dat was nog jammerder dus blijkbaar •• 
Wie wil de bepaling zo als die is voorgesteld door 
de regelementenkommissie handhaven, wie is voor 
Amersfoort om dat te schrappen, wie daar voor? 
Rode kaarten, wie daar tegen, rode kaarten, wie 
is daar voor, blauwe kaarten,wie is daar tegen, 
blauwe kaarten, wie is daarvoor, witte kaarten, 
wie is daar tegen, witte kaarten, het spijt me, 
u niet me laten uitsluiten, of dezelfde truc toepa
sen, kan ook •• gelach •• 
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Wij gaan verder met het witte papiertje, uitsluiting 
ten aanzien van personen, ik meen , maar ik durf het 
bijna niet te zeggen dat wij dat allemaal al gehad 
hebben, omdat wij een uitspraak hebben gedaan 
over artikel 33 een van de statuten, zijn de voor
stellens van 44 46, 54, 47,42, 43,en de kommissie 
van mening dat al deze punten impliciet beslist 
zijn, ja,,, 

Ik zie alleen nog 33 staan, maar dat is aanbevolen, 
daar zou geen bezwaar tegen zijn, maar naar mijn idee 
is dat ook nog niet in stemming geweest •• 

Neen, dan krijgen we 33.3, dat is punt e, 
even kijken, laten we die statutenwijziging nog even 
aanhouden, dan krijgen we punt 5,de optreding 
geldt voor alle gemeenten,grote en kleine, dat hebben 
we eigenlijk gehad, maar de vraag rest nog moeten 

90 

4 

we ergens een getalsdrempel leggen, ik moet eerlijk zeggen 
dat ik dat beslist niet als ik hetzelfde zie als met 
de hypotheken, maar ik dacht toch dat de ruimten 
die de kleinere afdelingen wilden al in belangrijke 
mate is verkregen, door dat de familieleden bij mogen 
zijn, maar ik zou eerst in principe vragen, waar 
ligt het getalsdrempel,waar het getalsdrempel komt 
dat is een tweede of men er Gberhaupt een wil, dan 
kunnen we erna de verschillende getallen in zetten, 
wie is voor een ruimere . regiem voor kleinere afdelingen, 
wie is daar voor, rode kaarten, tegen rode kaarten, 
voor blauwe kaarten, tegen blauwe kaarten, voor 
witte kaarten, tegen witte kaarten, verworpen •• 
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hebben we daarmee 5 gehad, onderscheid bij ledental 
hebben we daarmee gehad, dan is het zo, wij stelden 
nog voor om artikel 33 .3 van de statuten •• geroeze
moes •••• het lijkt ons toch nuttig, om artikel 33 van 
statuten als u het goed vindt aan te passen •••• 
33.3. hebben we nog geen besluit over genomen, het 
lijkt ons daaromnodig omdat de regelementenkommissie 
eens precies kan overzien of het nou in verband met 
genomen besluiten wel of niet nodig is, maar het 
geeft in ieder geval bij een vergadering bij een vol
gende gelegenheid, hoewel ik hoop dat even duurt 
wat meer armslag, artikel 33 zou dan dienen te luiden 
het in artikel 33.1. vervatte verbod kan bij de 
kandidaatstellingsregelementen en bij huishoudelijke 
regelementen worden beperkt voor zover niet het stem
recht in de algemene vergadering betreft, want dat mag 
ook niet volgens de wet ook worden uitgebreid, het 
verbod, eventueel hebben we dat dus nodig om die 
Eerste kamerleden te ondervangen, mag ik u vragen, 
wilt u met die wijziging van artikel 33 lid 3 instemmen, 
wie is daar tegen, rode kaarten,wie is daar tegen, 
blauwe kaarten, wie is daar tegen, witte kaarten, 
geroezemoes ••••• 
dankzij het feit dat niemand tegen was, is het met 
algemene stemmen aangenomen en dat houdt dus ook in 
dat de driekwart meerderheid die er nodig was, is 
bereikt, waarmee dus ook artikel 33.3. is gewijzigd. 
Dan is er nog een enkel punt, dankzij het feit 
dat wij heel beperkt zijn geweest in onze uitslui
tingen, kunnen we dacht ik nu ook de algemene van de 
buitengewone algemene vergadering, die de kandidaten 
stelt voor de tweede kamer, weer buitengewone algemene 
vergaderi~; noemen en er is natuurlijk weer veel voor 
te zeggen omdat orgaan niet kandidaatstellingvergadering 
te noemen, maar buitengewone algemene vergadering 
zo dat ook naar buiten toe vaststaat wat in een 
demokratische partij als de VVD, dat is al bij 
herhaling gezegd het hoogste orgaan van die partij 
in de algemene vergadering uiteindelijk kandidaat voor 
de tweede kamer stelt en dat we daar niet een inge
wikkeld orgaan voor nodig hebben. 
Ik geloof dat ik u dan zou moeten vragen, neen Amers
foort heeft nog iets te vragen ••• 

Ik zit met een puntje en ik weet niet of dit nu wel 
of nier er door is, ik heb genoteerd staan, dat we 
nog moesten kijken naar 11.10. afhankelijk van de uit
sluitingen, omdat daar het wijzigingsvoorstel van het 
hoofdbestuur, er is net verworpen het voorstel van 
Amersfoort dat op verzoek van de kandidaat het woord 
alsnog gevoerd zou kunnen worden, maar u als hoofd
bestuur stelde voor, welk verzoek en u had het er ook 
over welk een tweederde meerderheid die daar voor 
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nodig zal zijn, is die nu inmiddels vastgesteld die 
tweederde meerderheid, het voorstel is n.l. bij 
11.10. en het had te maken met 12,~. is toen wel 
aangenomen door het hoofdbestuur, maar ik dacht 
toen dat er niet gekeken was naar tweederde meerder
heid of. •• 

Neen, wij hebben gezegd, de vergadering kan besluiten 
dat andere dan de hier voorbedoelde voorlopige kandi 
daten ieder afzonderlijk tot de vergadering worden 
toegelaten teneinde inlichtingen te geven, maar 

Maar daar is geen tweederde meerderheid voor nodig? 

Daar is geen tweederde meerderheid voor nodig •• 
we hebben dat wel in stemming gebracht en het is 
ook aanvaard, dus ze mogen niet op eigen verzoek 
wel op verzoek van de vergadering mogen ze worden 
toegelaten. 

Dan heb ik nog open staan, amendement nummer 33 
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van de afdeling Bergschenhoek,het gaat over foutieve 
verwijzingen,mijn idee is nog niet in stemming geweest nog •• 

33? 
Ja,op 12.4. 
is aanbevolen ••• 

Ja, u hebt werkelijk uiterst goed opgelet, waarvaat 
mijn dank, maar dat moet inderdaad gewijzigd worden, 
dat nemen we over. 
Het is bovendien za, dat W1J u zouden willen vragen 
of u de regelementenkommissie zou willen machtigen, 
om wanneer die toch nog op een ongerechtigheid stuit 
om dan binnen de grenzen van de besluiten die vandaag 
zijn genomen zodanige redaktionele aanpassingen en 
vernummeringen in de vastgestelde tekst aan te brengen, 
als nodig zijn om te zorgen dat het geheel een door
lopende tekst blijft, wilt u die machtiging verlenen 
wie is daar tegen , rood wit en blauw,niemand tegen, 
dan geloof ik dat wij kunnen overgaan tot de eindstemmming 
over de 3 regelementen 4 regelementen als totaliteit, •• 

Zou het dan niet goed zijn mijnheer de voorzitterdat 
zo snel mogelijk nadat het is uitgewerkt, deze gewijzigde 
voorstellen worden gepubliceerd in Vrijheid en Demo
cratie en dat liefst voor de volgende ledenvergadering, 
als dat mogelijk zou zijn, 

Nou, T••• waarom, het is zo dat we zo snel mogelijk 
ik wil wel zeggen wat we in ieder geval willen doen, 
het regelement Eerste Kamer zullen laten drukken en 
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verspreiden omdat we daarmee in gevolge vandaag ge
nomen besluit van nou •• 1 december af, gaat dat al 
weer lopen, dus dat zou zo gauw mogelijk gebeuren, 
maar of het in Vrijheid en Democratie publiceren, ik 
moet u eerlijk zeggen mogen we dat achterwege laten, 
want het kost een onbeschrijflijke macht geld, we 
willen wel de teksten rond zenden aan de afdeling 
besturen om het n.l. in die zin dat we het laten drukken 
op de wijze zoals het jaarboek is gedrukt, want daar 
wordt het de vmlgende keer in opgenomen, die tekst 
willen we rondsturen, maar in Vrijheid en Democratie 
geloof ik dat we het dan aan iets meer mensen toestu
ren dan daar prijs op zullen blijken te stellen 
en dat het qua porti en papier een beetje zonde zou 
zijn. 

Dat vind ik ook prima, het gaat me er alleen maar om, 
dat er is op dit moment alleen maar over algemene le
denvergadering zo'n warzee aan voorstellen uitgestorxt 
dat in ieder geval of bij de afdelingsekretaris ken
nis kunnen nemen van datgene wat gewijzigd is •• 

Neen, maar dat spreekt vanzelf, dat gebeurt, we zul
len zo gauw mogelijk dat rond sturen, nadat het gedrukt 
is. 
Dan krijgen 1111e de eindstemming over de diverse rege
lementen, ik breng in stemming het regelement of de 
kandidaatstelling Eerste Kamer of zodat, zoals dat 
vandaag gewijzigd is vastgesteld, wie is daar tegen, 
alle kleuren, dan is dat met algemene stemmen aanvaard, 
het gewijzigde regelement Tweede Kamer, wie is daar 
tegen, niemand, dan is dat met algemene stemmen aan
vaard, regelement op de kandidaatstelling voor de 
provinciale staten, wie is daar tegen, dan is dat met 
algemene stemmen aanvaard, regelementen op de kandi
daatstelling voor de leden van de gemeenteraden is 
daar iemand tegen, dan is dat met algemene stemmen 
••• is daar iemand tegen ??Een stem tegen?Wie is daar 
voor? alle kleuren kaarten. 
Dan is dat met de grootst mogelijke meerderheid 
zegt het stembureau mij, aanvaard. 
Geroezemoes ••• 
Dames en heren, democratie is een bewerkelijke zaak 
het is goed om in politieke partijen met elkaar poli
tiek van gedachten te wisselen en er is heel veel 
waarover in een partij van gedachten gewisseld moet 
worden en er is ook heel veel waarover deze partij 
in vergaderingen met elkaar van gedachten willen wis
selen, daarvan is het hoofdbestuur overtuigd. 
Het is zo dat de algemene vergadering in het voor
jaar een besluit heeft genomen , dat wij tenminste 
tweemaal per jaar in een algemene vergadering bij-
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een moeten komen, juist om meer ruimte te hebben 
voor politieke gedachten wisseling, en wat doet het 
hoofdbestuur,dat zegt prompt, nou dan komen we in 
het najaar bijeen en dan gaan we over regelementen 
praten, dames en heren, wij wisten toen al dat dit 
dit jaar moest gebeuren, want kandidaatstellingen staan 
voor de boeg, die staan te gebeuren en het is toch, 
ook al is het een zaakje van heel veel geduld en 
bijna altijd met weinig opwinding, ik ben Castricum 
en Amersfoort dankbaar, dat zij toch nog iets van emotie 
hebben weten te leggen in de beraadslagingen van van
daag, het is toch nog een nauwkeurig werk dat gebeu-
ren moet, omdat de verkeersregels dikwijls die wij 
in de democratie nodig hebben van groot belang 
zijn om die democratie te laten funktioneren, maar om 
een algemene vergadering bijeen te hebben en helemaal 
niet over politiek te praten, dat is toch wel een •• 
eigenlijk iets dat ons zou misstaan, nu weten wij 
dat er vele vragen opmerkingen en gedachten leven in 
onze partij en we weten ook dat er onder u zijn ge
weest die hebben gezegd zou er dan toch die algemene 
vergadering niet ook nog eens ekstra goed kunnen 
gebruiken, door eens metelkaar te praten over, en 
noemt u dan maar op, het gezicht van de partij, de 
presentatie, het beleid van de partij, er zijn zo
veel politieke punten die onze aandacht vragen, 
men vraagt zich af, is het kabinetsbeleid nu wel 
precies wat wij als liberalen daarvan verwacht hadden, 
nou dat is het inderdaad, minus dus natuurlijk de 
kleine cda invloed waar we ook nog mee te maken 
hebben, gelach ••• 
we hebben vandaag toch belangrijke beslissingen 
genomen, niet alleen over de verkeersregels die we 
met elkaar in acht nemen bij het beoefenen bij 
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onze interne partij democratie, we hebben ook belangrijke 
beslissingen genomen om bepaalde vacatures inhet 
hoofdbestuur en in het dagelijks bestuur te vervullen. 
Daarbij is, ik heb het vanochtend al gezegd,gelukkig 
ook nu in het dagelijks bestuur een verjonging opge
treden en ik geloof dat dat belangrijk is voor het 
gezicht van de partij, we zullen daar met zijn allen 
heel hard aan gaan werken, maar ik zou toch wel dit 
ook willen zeggen, dat wij voordat wij nu straks 
weer naar onze eigen afdelingen en centrales gaan 
ons wel voor ogen mogen stellen, dat er een groot 
aantal mensen is in onze partij dat zich heel hard 
inspant om er met zijn allen er het beste van te 
maken. 
Dat geldt op de eerste plaats ook heel duidelijk 
voor uzelf, ik wil u namelijk bedanken voor de bizondere 
constructieve wijze waarop u vandaag hebt willen 
meehelpen dat we hier doorheen zijn gekomen,als ik 
op de klok kijk, dan wil ik u eerlijk zeggen, dat 
valt mij lang niet tegen. 
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Ik ben u daarvoor zeer erkentelijk, de regelementen
kommissie is u daarvoor zeer erkentelijk en van onze 
kant bedanken wij ook het stembureau dat vanmiddag 
de stemmen zo nauwkeurig heeft geteld om vast te 
stellen hoe de meningen in de partij lagen, hartelijk 
dank. Geklap ••••• 
Dat gezicht van de partij dat gaan wij met zijn allen 
ook bepalen op allerlei deelcongressen, die in de 
komende maanden met de regelmaat van de klok, u kunt 
wel haast zeggen als er een deelcongres is, is het 
zaterdag en als het zaterdag is er een deelcongres 
gaan we dat gezicht bepalen, in de eerste plaats zou 
ik u willen oproepen om de eerste december in grote 
getale naar Den Bosch te gaan, omdat daar een belang
rijk congres plaats vindt over het energievraagstuk 
waarover dan ook in ons land een brede maatschappelijke 
diskussie zal gaan ontplooien en in die brede maatschap
pelijke diskussie moet het liberale geluid ook heel 
duidelijk worden gehoord. 
We moeten daar ons met zijn allen op voorbereiden, 
ook de energievoorziening in hoeverre wij die machtig 
zijn op de juiste wijze met alle bezuinigingen, wij 
met zijn allen naar zullen streven zich toch zo 
te laten ontplooien, dat welvaart en welzijn niet 
alleen in ons land maar ook in de derde wereld met 
een steeds stijgende behoefte dat daar ook voldoende 
voorziening zal zijn, dat zijn zaken van het aller
grootste belang, daar horen ook liberalen een duidelijk 
standpunt in in te nemen, want ook dat bepaalt het 
gezicht van de partij. 
Dan zijn er natuurlijk onze bewindslieden en kamerleden 
die het meest in het· oog springend, wanneer het gaat 
om de publieke belangstelling en de belangstelling 
van pers radio en t.v. het gezicht van de partij 
bepalen en als we dan zien naar diskussies die zich 
gedurende de afgelopen weken hebben voorgedaan en naar 
aktiviteiten die kamerleden in de afgelopen maanden 
hebben ontwikkeld, dan geloof ik dat we wel dit kunnen 
zeggen, dat nog eens ekstra duidelijk is geworden 
dat wel degelijk juist ook wel bij liberalen een hele 
duidelijke inzet is te vinden, persoonlijke inzet is 
te vinden wanneer het gaat om het zich inspannen 
voor hen in de maatschappij die be horen tot de 
zwakkerij groepen, ik denk b.v. aan al het werk dat een 
kamerlid als Erika Verkerk doet, wanneer het gaat 
om gehandicapten, ik denk aan het werk dat een kamer
lid als Ploeg met anderen, gelukkig met anderen 
verricht wanneer het gaat om de vluchtelingen en dan 
toch horen we vaak dat de VVD alleen maar over materia
listische zaken of na een dag als vandaag misschien 
alleen maar over formele en ~ege~entaire zaken zou 
spreken. 
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Maar zo is het niet, wij worden allen, waar wij ook 
staan in de partij of het is als kamerlid of als het 
is als afdelingsekretaris of voorzitter, wij worden 
allemaal door een liberaal idialisme gedreven, waar 
het ons om gaat, dat wij ruimte willen geven aan de 
ind~viduele mens om zich te ontplooien en dat we 
een beleid willen voeren, waarbij wij niet alleen 
het zwakke willen beschermen, maar het ook sterk willen 
maken en er is bij alle vele punten die de laatste 
tijd onze aandacht vragen een waarvan ons heel duidelijk 
gebleken is, dat het bij ons in de partij, maar ook 
daarbuiten heel sterk leeft en waarbij wij als libe
ralen op dit ogenblik misschien heel duidelijk kunnen 
demonstreren wat ons als liberalen beweegt, ik zou op 
het ogenblik omdat daar vandaag over gesproken is 
willen stilstaan bij het standpunt dat de VVD heeft in
genomen met betrekking tot de Olympische Spelen 
voor de gehandicapten en de uitsluiting van de 
Zuidafrikaanse gehandicapten aan de deelneming daar
van, op dit ogenblik zijn er zowel in onze eigen kring 
als daarbuiten allerlei mensen die initiatieven nemen 
om er toch voor te zorgen en te proberen te bereiken 
dat die Zuidafrikanen hier kunnen komen en ik geloof 
ook dat wij •••• geklap ••••• als liberalen zo duidelijk 
kunnen demonstreren wat in politiek opzicht hierbij 
beweegt, want het gaat er niet om, althans niet in 
de eerste plaats dat het za goed zou zijn, dat Zuid
afrikaanse gehandicapten ook in de gelegenheid zijn 
met anderen een spart te beoefenen, het gaat er eigen
lijk politiek om nog een veel belangrijker zaak, er 
blijkt in dat Zuid Afrika waar vrijwel iedereen zich 
moet conformeren aan het apartheidsbeleid een sport
organisatie zijn ontstaan die dwars tegen de stroom 
in, toch op multiratiale wijze en met erkenning 
van de gelijkwaardigheid bezig is zich te ontwikkelen, 
en die juist om die reden heeft verdiend erkenning te 
vinden van ons land en in elk geval van de liberalen. 
Geklap ••••• 
En wij juichen toe dat de Tweede kamerfraktie van de 
VVD zo duidelijk heeft laten blijken, dat wij als li
beralen vinden, dat wij nag altijd het zwakke moeten 
steunen, het zwakke niet omdat het in dit geval zal 
gaan.om mindervaliden, maar zwakken in dit geval omdat 
het het eerste spoortje is in Zuid Afrika van mensen 
die bereid zijn om de apartheidspolitiek in hun eigen 
land tegen te werken en met tegen de stroom in te 
roeien, zich te organiseren op een wijze, die wij als 
liberalen juist daarom bewonderen omdat zij inderdaad 
zonder diskriminatie, zonder onderscheid naar huièskleur 
zeggen: wij gaan samen die sport beoefenen en wij willen 
samen dat aan de wereld laten zien dat wij dat als 
Zuid Afrikanen wel degelijk op multiratiale wijze doen 
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naar onze mening dat de Tweede Kamer in meerderheid 
jammergenoeg met een deel van het cda jammergenoeg 
met volledige steun van een partij waarvan sommigen 
denken dat die misschien ook nog wel een klein beetje 
liberaal zou ZlJn een motie heeft aangenomen die er
toeleidt dat deze mensen niet met steun van onze 
overheid naar Nederland kunnen komen. 
Geklap ••• 
êls het er ooit omgaat dat liberale politiek betekent 
het zwakke sterk maken dan hadden wij hier een heel 
duidelijk voorbeeld van wat liberale politiek is 
en het is diep triest dat wij onvoldoende steun heb
ben kunnen krijgen omdat aan de wereld duidelijk 
te maken, want dan hadden wij aan de wereld duidelijk 
kunnen maken dat de mest valide Zuid-Afrikanen zijn 
diegene die mindervaliden worden genoemd geklap ••• 
want als wij nu ieder op de plaats waar hij nu staat 
als liberaal, als mens zich stelt achter deze mensen 
dan kunnen wij misschien alsnog laten zien aan de 
wereld dat het inspanning van individueel levende men
sen die zich bereid zijn, in te zetten ertoe kan lei
den dat politieke steun wordt verleend aan een groep 
die dat heeft , om duidelijk te maken , dat straks 
in Zuid-Afrika zal blijken dat de enige stroming, waar
van dan het goede signaal is gegeven, die het goede 
begin heeft gemaakt, dat dat die gehandicapten zijn, 
die nu ten onrechte worden gehandicapt door een uit
spraak van onze Tweede Kamer. 
Wij moeten er gezamenlijk voor zorgen, niet als VVD 
als politieke organisatie, maar als individuen laten 
zien door de initiatieven die zijn ontplooid en ons 
daarbij aan te sluiten, dat het alsnog zover komt 
dat deze mensen naar ons land kunnen komen, ik geloof 
dat wij dan bezig zijn met ook op die wijze iets meer 
te laten zien van wat het menselijk gezicht is van de 
liberaal, want wij weten het voor ons zelf wel dat 
het niet waar is dat wij ons alleen maar met materia
listische zaken zouden bezig houden wij weten zelf 
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heel goed maar moeten dat steeds duidelijk over het voetlicht 
brengen, dat als wij praten over smalle sociaal 
economische marges, dat het ons dan gaat, om het 
doel wat er achter ligt b.v. de werkgelegenheid, ook 
dat is een zaak waarvoor wij ons zullen blijven 
inzetten, wij zullen dat op de deelcongressen zo goed 
mogelijk laten kunnen merken, wanneer wij ons pro-
gramma voorbereiden, wij zijn er van overtuigd 
dat de leden van onze beide kamerfrakties zich voor 
een beleid zullen blijven inzetten, dat onze bewinds
lieden zich voor een beleid zullen blijven inzetten 
waarvoor wij als wij over een half jaar weer in algemene 
vergadering bijeenkomen dan werkelijk met recht en 
reden een welgemeend aplaus kunnen laten horen en dan 
het startschot kunnen gaan geven voor de volgende 
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verkiezingscampagne, want we blijven dames en heren 
altijd bezig om het liberalisme in ons land sterker 
te maken, in ons land en in de wereld, daar staan 
we voor en U dat vragend zeg ik dat de vergadering 
nu is gesloten.Dank u zeer. 
Geklap ••• 
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